
 استاندار قم در سفر به بخش خلجستان بر تسریع در حل 
مشکلات مردم به عنوان اولویت اصلی مدیران تاکید کرد. 

در  شاهچراغی  تقی  محمد  ،سید  گزارش  این  براساس 

های  بخش  و  شهرستانها  به  خود  میدانی  حضور  ادامه 
یافت. حضور  خلجستان  بخش  در  جمعه  روز  استان 
استاندار قم در ابتدای این برنامه یک روزه، از پروژه احداث 

روزنامه

استاندار قم تاکید کرد :

حل مشکلات مردم
 اولویت اصلی مدیران 

معاون حمل ونقل اداره کل راهداری وحمل ونقل جاده ای استان قم اعلام کرد:
کمربندی قم به کاشان حادثه خیز ترین محور برای موتور سیکلت ها
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تبعات بی توجهی به دغدغه ها و چالش های جامعه پرستاری؛

مطالبات پرستاری، گمشده
در بوروکراسی نظام سلامت

4

روز پنجشنبه انجام شد؛

تزریق دُز سوم واکسن کرونا به مراجع عظام تقلید
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بازنگری  به منظور  طرحی  اجرای  از  قم  شهر  اسلامی  شورای  نایب رئیس 
قراردادهای شهرداری در حوزه سرمایه گذاری خبر داد.  محمود مسگری با اشاره 
به اهمیت جذب سرمایه گذاران برای توسعه شهری اظهار داشت: در وضعیت 
اقتصادی موجود که با مشکلات عدیده ای روبرو هستیم، یکی از راه های درآمد 
پایدار جذب سرمایه گذاری است که برای این کار باید قراردادهای سرمایه گذاری 
از  یکی  افزود:  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس  نایب  شود.  پیش بینی  شهر  در 
کارهای مهم در بخش سرمایه گذاری این بوده که بازنگری قراردادهای قبلی را 

روی  بر  هوشمند  نرم افزار  نصب  از  قم  شهرداری  ترافیک  کنترل  مرکز  مدیر 
دوربین های نظارتی در شهر قم خبر داد. وحید برزویی یکی از برنامه های مرکز 
زیرساخت های  از  بهینه  استفاده  را  قم  شهرداری  ترافیک  هوشمند  کنترل 
موجود اعلام کرد و اظهار داشت: در سال های گذشته زیرساخت های مناسبی 
در حوزه هوشمند سازی ترافیک در شهر قم اجراشده که باید با برنامه ریزی دقیق 
از آن استفاده بهینه ای شود. وی هوشمند سازی دوربین های نظارتی را یکی از 
برنامه های این مرکز عنوان کرد و افزود: در حال حاضر اعمال قانون با دوربین های 

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم:
قراردادهای سرمایه گذاری شهری بازنگری می شوند 

مدیر مرکز کنترل ترافیک شهرداری قم خبر داد؛
تخلفات رانندگی تحت کنترل دوربین های نظارتی هوشمند
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پیام تسلیت شهردار قم
 در پی درگذشت یکی از کارگران  فضای سبز

دکتر سقائیان نژاد با صدور پیامی درگذشت یکی از کارگران فضای 
سبز در حین انجام وظیفه را تسلیت گفت.

در پی درگذشت یکی از کارگران فضای سبز شهرداری قم، دکتر 
با  ابراز همدردی  پیامی ضمن  با صدور  سیدمرتضی سقائیان نژاد 

بازماندگان برای روح آن مرحوم طلب آمرزش کرد.
متن پیام شهردار قم به این شرح است:

دلخراش  حادثه  در  روزپنجشنبه  ظهر  شدم  مطلع  متأسفانه 
رانندگی، یکی از همکاران شریف و تلاش گر شهرداری قم در حوزه 
فضای سبز در حین انجام وظیفه، جان خود را از دست داده است.
این اتفاق تلخ و درگذشت مرحوم مغفور هاشم علی میرزاعلی بابایی 
بار دیگر خانواده بزرگ خادمان شهر در مجموعه شهرداری قم را 

داغدار کرد.
ضمن تسلیت این حادثه غم انگیز و طلب صبر بر این مصیبت 
برای بستگان و خانواده محترم آن عزیز از دست رفته و همچنین 
همکارانش در شهرداری قم، برای روح بلند آن مرحوم آرزوی غفران 

الهی وبخشش و آمرزش دارم.
سیدمرتضی سقائیان نژاد
۱۸ آذر ماه ۱۴۰۰

رییس جمهور ؛ 

 طرف مقابل مصمم به رفع تحریم 
باشد، توافق خوبی صورت می گیرد

رئیــس قــوه قضاییــه گفــت: از 
طرف ناظران بــورس دخالت های 
غیرمتعارف در امر خرید و فروش 
ســهام صورت می گیــرد و اموری 
بر ســهامداران حقیقی و حقوقی 
تحمیــل و فرضــاً نمــادی بــدون 
ضابطه بسته می شود بدون اینکه 
توضیحــی داده شــود.به گزارش 
5مرکز رســانه قوه قضاییــه، در پی  2

رئیس دیوان عالی کشور:

قضات باید تا حد امکان از مجازات 
جایگزین حبس استفاده کنند

 رییس جمهور با بیان اینکه 
جمهوری اسلامی عزتمندانه 
در مذاکــرات حضــور یافتــه 
است،  گفت: اگر طرف مقابل 
مصمــم بــه رفــع تحریم هــا 
توافق خوبی صورت  باشــد، 
می گیرد و مــا حتما به دنبال 
این توافق هســتیم.  آیت الله 
روز  رییســی«  »سیدابراهیم 

رئیس دیوان عالی کشــور درباره 
تعییــن مجــازات و توجه بــه آثار و 
تبعات مجــازات بر برخــی افراد، 
گفــت: افــراد با یکدیگــر متفاوت 
هســتند و همــه را بــه یــک مورد 
نمی تــوان مجازات کــرد، گاهی با 
یک مجازات زندگی فرد متلاشی 
می شــود بنابرایــن بایــد تــا جای 
ممکن از مجازات جایگزین حبس  2

ضرورت اعتماد و 
امیدبخشی به جامعه

می توانیم مخالف سیاسی حزبی باشیم اما نباید اعتماد و 
تعهد مردم را در فضای سیاسی کشور و دعوای خود از بین 

ببریم. اگر فکر کنیم که مردم به یک حزب سیاسی بی اعتماد شوند به طور حتم به حزب 
مقابل آن هم بی اعتماد می شوند، نباید هیچگاه اختلافات را  به نحوی پیش برد که اصل 
جامعه هدف قرارگیرد، اینها مشکل کشور ما است. دعوای سیاسی طبیعی است، اشکالی 
ندارد افراد با یکدیگر اختلاف نظر داشته باشند، اما اینکه برای دستمالی قیصریه را به آتش 

بکشیم، محل بحث است.
امید داشتن افراد یک جامعه منوط به این است که نخست میل به تغییر وضع موجود داشته 
باشند. دوم تصوری از آن وضع مطلوب هم داشته باشد و سوم اینکه تصور اینکه می توان از 

وضع موجود به وضع مطلوب رسید و در واقع تصور امکان وقوع آن را نیز داشته باشد.
سوال این است آیا میل تغییر وضع موجود در ایرانیان در مدت ۲۰، ۴۰ و ۷۰ سال گذشته 
کم شده است؟ پاسخ منفی است. اتفاقا مشکلات وقتی حادتر می شود میل به تغییر بیشتر 
می شود، ممکن است به دلیل مسایل متعددی همچون امکان وقوعی، اقدام نکنند. اما میل 
آنها بالاتر می رود، به ویژه ایرانیان که به لحاظ روانشناسی اجتماعی بسیار ایده آل گرا هستند.
جامعه باید تضارب و گفت وگو کند. اجتماع واقعی در تضارب، پویش و کشاکش است. اما 
نکته این است که این کشاکش ها همگرا شود و واگرایی ایجاد نشود که البته امید اجتماعی 

نقش همگرا دارد نه واگرا.
پس آیا تصویر وضع بایسته مطلوب در ایرانیان کاهش یافته است؟ خیر، نه تنها کاهش 
نیافته که افزایش نیز یافته است. آیا تصور امکان وقوعی در ایرانیان کاهش یافته است؟ در 
جایی کاهش یافته و جایی افزایش داشته است و این بستگی دارد که از چه منظری به آن 

بنگریم.
حتی در دوره قبل هم ممکن است با برخی سلایق سیاسی مخالف باشیم، اما نباید این 
حقیقت را نادیده بگیریم که یک توان و ظرفیتی از تغییر در جامعه شکل می گیرد و مثلا در 
قالب برجام مسیری را پیش می برد، دیکته نانوشته غلط ندارد، دیکته نوشته دارای اشتباه 
است. دیکته مهم است که نوشته شود، نه سیاسی راست هستم و نه چپ، معتقدم همه این 

مسیری که طی کردیم، نکات مثبت است. 
اینکه کسی بگوید مردم ایران اعتماد خود را از دست داده اند، کار دشمن است، مردم اعتماد 

خود را از دست نداده اند، ممکن است مردم معترض باشند و این موضوع قبول است.
ایران تحت هجوم خصمانه رسانه هاست، تعداد ماهواره ها، شبکه ها، بودجه  و نخبه هایی که 
علیه ایران کار می کنند، بی سابقه است، شما این میزان ماهواره را متمرکز بر آمریکا کنید، 

آمریکا به لحاظ اجتماعی فرو می پاشد.
از فشار و تحریم را روی اقتصاد هر کشوری قرار دهید، به عنوان مثال اگر  این مقدار 
دسترسی آلمان به دلار، سوئیفت و یورو بسته شود، چه مدت دوام می آورد اما با همه این 

اوصاف و کنش های خصمانه ما مسیر را طی کردیم.
من اعتماد، تعهد و امید ایرانی را را به رشد می بینم، برای این سخن نیز دلیل و شاخص های 
علمی وجود دارد اما اگر فریم های تک به تک را در نظر بگیرید ممکن است در تحلیل دچار 

اشتباه شوید.
مردم ایران به دلایل متعدد همیشه منتقد بودند، اما مفهوم آن این نبوده که اگر حکومت 
نیاز داشته، مشارکت هم نکرده باشند، مشارکت ایرانیان فقط هم مربوط به انقلاب اسلامی 
نیست. در دوره های مختلف تاریخی، مردم در جایی که فکر می کنند مشارکت باعث بهبود 
شرایط اجتماعی و رفاه می شود، مشارکت داشته اند. همه ما در دوره های مختلف، اشتباهاتی 
در حق مردم انجام دادیم که باعث می شود طبیعتا مشارکت مردم کم شود. پس سخت است 
حداقل به لحاظ دانشگاهی که بیاییم با یک فریم یا شنیدن یا آنچه که در رسانه ها پمپاژ 
می شود، تحلیل کنیم. هزاران نفر یک جمله را می گویند، ما باور می کنیم در حالی که ده 

هزار نفر ساکت هستند.
ما مسیری را چه در تاریخ ۴۲ ساله، چه تاریخ چندصد ساله ایرانیان طی کردیم و مسیری 
هم پیش رو داریم. مسیر پیش رو مجموعه ای از فرصت ها و تهدیدها است. بسیاری از تهدیدها 
همان فرصت ها هستند که اگر به درستی از آنها استفاده نکنیم تبدیل به تهدید می شود. ما 
برای ادامه مسیر نیازمند امیدآفرینی، امید اجتماعی، اعتماد هستیم. مهمترین زیرساختی 

که برای این قضیه داریم خودمان و حافظه ملی  است که متاسفانه پاک می شود.
رهبر معظم انقلاب در بیانیه گام دوم سعی کردند حافظه گام اول را احیا کنند، نام بیانیه 
گام دوم است اما ۷۰ درصد بحث های آن گام اولی است. کشورهای پیشرفته و موفق تلاش 
می کنند حافظه های تاریخی خود را زنده نگاه دارند زیرا افراد جامعه با حافظه قبلی، امید و 

ظرفیت تغییر می آفرینند و برای تغییرات بزرگ اراده می کنند.
دوم میراث فرهنگی، ارزشی و دینی ما است که به ویژه در قرائت شیعی و تفاسیر بزرگان، این 
مساله منحصر به فرد است. ما در نوع معرفی از خدا و خداشناسی مولفه های فراوانی داریم که 

می گوید باید امیدوار باشی، قطعا آینده بهتر از گذشته است.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی

عادل پیغامی*

به همت اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم صورت گرفت:

تجلیل از خانواده شهدای کادر درمان و پرستاران نمونه قم
از شهدای کادر درمان،  آیین تجلیل 
ویزیت  طرح  فعالان  و  نمونه  پرستاران 
رایگان بیماران از محل عواید موقوفات، 
به مناسبت سالروز میلاد حضرت زینب 

کبری)س( در قم برگزار شد.
 به گزارش روابط عمومی اداره کل 
اوقاف و امور خیریه استان قم، آیین 
تجلیل از خانواده شهدای کادر درمان 
و پرستاران نمونه استان قم به مناسبت 
سالروز میلاد حضرت زینب کبری)س( 
اوقاف استان  و روز پرستار، به همت 
مجتمع  همایش های  سالن  در  قم 
فرهنگی امامزاده سید علی)ع( برگزار 

شد.
 19 شب  جمعه  که  مراسم  این  در 
شهرستان  مسئولان  حضور  با  آذرماه 
اجرای  از  بعد  برگزار شد،  قم  استان  و 
سخنرانی و برنامه های مختلف از جمله 
اجرای گروه سرود میثاق، مدیحه سرایی 
اجرای  قمی،  هاشمی  جواد  کربلایی 
جنگ شادی با حضور محمد پور صباغ 
و پخش کلیپ با عنوان خدمات درمانی 
از  از محل عواید موقوفات استان قم، 
خانواده شهدای کادر درمان و پرستاران 

نمونه استان تجلیل شد.
مسئولان  حضور  با  و  اساس  این  بر 
اوقاف و برخی از مدیران استان قم، از 
محسن  شهید  دانشمند  خانواده های 
حسین  دکتر  شهید  فخری زاده، 
درمان،  کادر  شهید  اولین  جوهری، 
شهیده  اسماعیلی،  طاهره  شهیده 
اعظم نجفی، شهیده فاطمه فیروزی، 
شهید دکتر تقی رزاقی، شهید دکتر سید 
اسماعیل فاتحی، شهید دکتر محمد 
قاسمی،  رضا  محمد  شهید  پهلوانی، 
شهید علی صفرلو و شهید احمد سلیم 
آبادی با اهدای لوح و هدایایی تجلیل 

شد.
تجلیل از پرستاران نمونه مراکز مختلف 
درمانی استان قم، محمدحسن شاطری 
احمدآبادی پرستار بیمارستان فرقانی، 

مریم بیدگلی پرستار بیمارستان ایزدی، 
بیمارستان  پرستار  ظفرقندی  حامد 
فر  مقدسی  مصطفی  گلپایگانی، 
پرستاربیمارستان شهید بهشتی، انسیه 
اربابی فتاح پرستار بیمارستان حضرت 
طاهریان  حمیدرضا  معصومه)س(، 
پرستار بیمارستان شهدا، امین امجدی 
پرستار بیمارستان کامکار – عرب نیا، زهرا 
فهیمی پرستار بیمارستان امام رضا)ع(، 
محسن یوسفی پرستار بیمارستان علی 
ابن ابیطالب)ع(، میلاد عساکره پرستار 
بیمارستان ولیعصر)عج(، محمدچراغی 
پور  ایزدی  زهرا  اورژانس 11۵،  پرستار 
امیرالمومنین)ع( و  پرستار بیمارستان 
سهیلا ابراهیمی پرستار مرکز بهداشت 

قم بخش دیگر این ویژه برنامه بود.
در بخشی دیگر از فعالان بسیج جامعه 
پزشکی طرح شهید رهنمون هم تجلیل 
شد و لوح و هدایایی به رسم یادبود به 
دکتر منصور ولائی، دکتر محمد علی 
صباحی، دکتر حبیب الله یار احمدی، 
و  خسروی  الله  سیف  آزما،  نیک  رضا 

سرکار خانم زینب ملکی اهدا شد.
جمله  از  رهنمون  شهید  طرح 
امور  و  اوقاف  اجتماعی  برنامه های 
خیریه استان قم است که در قالب تامین 
داروی رایگان برای نیازمندان از محل 
عواید موقوفات و ویزیت رایگان آنها با 
همکاری بسیج جامعه پزشکی استان 

قم اجرایی می شود.

توسعه استان باید توازن شود

رئیس قوه قضاییه:

ناظران بورس دخالت های غیرمتعارف 
در خرید و فروش سهام دارند

شرکت تعاونی مسکن کارکنان استانداری قم 
و واحدهای تابعه

بدینوسیله از کلیه اعضای تعاونی دعوت به عمل 
می آیند.

ساعت  رأس  مذکور  عمومی  مجمع  جلسه  در 
با   1400/10/02 مورخ  پنجشنبه  روز   13:30
دستور جلسه ذیل در محل تالار کرامت استانداری 

قم تشکیل می گردد، حضور بهم رسانید.
ضمناً هریک از اعضاء جهت معرفی نماینده تام 
الاختیار/وکیل خود به منظور حضور در جلسه 
فوق الذکر و اعمال رای می بایستی به اتفاق یکدیگر 
)عضو و نماینده( حداکثر تا تاریخ 1400/09/28 
رضوی-ساختمان  قم-قم-بلوار  محل  به 
فرمانداری-نیم طبقه اول- شرکت تعاونی مسکن 
کارکنان استانداری قم و واحدهای تابعه مراجعه تا 
پس از احراز هویت و تائید وکالتنامه، برگه ورود به 

جلسه جهت نماینده عضو صادر شود.
۱-تمدید مدت فعالیت شرکت به مدت سی ماه

آگهی دعوت مجمع عمومی
 فوق العاده نوبت اول

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم خبرداد:
 بازسازی غیر اصولی ساختمان در قم حادثه آفرید
نجات جان سه کارگر ساختمانی از زیر آوار

8

به همت اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم صورت گرفت:

تجلیل از خانواده شهدای
کادر درمان و پرستاران نمونه قم
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بعضی انتصابات های دولت 
تعجب آور است!

و  است  خوبی  رویکرد  دارای  سیزدهم  دولت  آنکه  با 
اقدامات خوبی انجام داده است اما نسبت به بعضی 

انتصابات باید توجه بیشتری شود.
علی الاصول انتصابات باید از منطق خاصی پیروی کند، سخن در این نیست که این 
انتصابات خوب یا بد است، بحث این است که منطق آن چیست؟ اخیرا رئیس قوه 
مقننه و شهردار تهران توسط وزیر علوم، تحقیقات و فناوری )عتف( جزو هیئت امنای 

دانشگاه تهران شدند.
طبعاً عضویت در هیئت امنای دانشگاه یا به لحاظ علمی است یا اجرایی و در غیر 
اینصورت سیاسی. اگر دو گزینه اول باشد قطعاً افراد دیگری در دانشگاه هستند که 
اگر نه بیشتر، دست کم با آنان مساویند و معلوم است که انتخاب بر اساس گزینه سوم 

بوده است.
باز بحث بر سر این نیست که قبلًا هم چنین کارهایی می شده است. آنها هم انتخاب 
درستی نمی کرده اند. مثلًا وزیر نفت یا مخابرات چرا باید جزو هیئت امنای دانشگاه 

باشد جز اینکه می خواهند از نفوذ و قدرت مالی یا سیاسی آنها استفاده کنند؟
آیا این خود به سیاسی کردن دانشگاهها به معنای خاص آن دامن نمی زند؟  در 
حالیکه دانشگاه محل دانش و پژوهش است و اگر سیاسی است در رابطه با کیان نظام و 
هویت کشور است و می خواهد هویت علمی کشور را در سطح ملی و جهانی ارتقا دهد.
این کار از دولتی که قرار است با رانت و تعارض منافع مبارزه کند بعید است اگر تعارض 

منافع شخصی نباشد تعرض منافع سازمانی قطعاً هست.
اصلًا چرا باید در کشور سازمانهایی باشند که پولدار و پولساز باشند و بعضی دیگر 
مفلوک و نیازمند به کمک. در مجلس هم کمیسیونها چنین وضعیتی دارند. اگر عدالت 
مهم است باید ثروت به گونه ای توزیع شود که بعضی مشاغل ومناصب سر قفلی 

نداشته باشند.
بنابراین با این همه اشتغالات آیا آنها می توانند به این کار مهم برسند؟  وظایف مصوب 
هیئت امنای دانشگاهها قابل توجه است و افرادی را می خواهد که هم از جنس 
دانشگاه باشند و هم وقت وسیعی داشته باشند تا بتوانند نسبت به خیر و شر دانشگاه 

اظهار نظر کنند.
آیا این پیشنهاد از جانب رئیس دانشگاه تهران بوده که بر او حرجی نیست، زیرا او می 
خواهد دانشگاهش به بهترین وجه اداره شود. سؤال این است که چرا وزیر عتف آن را 

مطرح کرده و چرا منتخبین و به ویژه رئیس مجلس آن را پذیرفته اند؟
یاد آن وزیری در دولتین قبل افتادم که گفت من با این وزارتخانه آشنا نیستم و نمی 
توانم و نمی دانم چگونه آن را اداره کنم، به او گفته شد از جده ات فاطمه زهرا کمک 

بگیر و او قبول کرد!
در اینجا هم شاید منتخبین گفته اند وقت نداریم و نمی توانیم به این امر مهم برسیم 
گفته اند توکل بر خدا، وقت شما را زیاد نمی گیریم. یعنی هیئت امنایی خیلی کار 
ندارد، سالی یک دو بار تشکیل می شود، یعنی تشریفاتی است ، مانند هیئت تحریریه 
مجلات که عملًا تشکیل نمی شوند و صورتجلسه های تنظیمی توسط سردبیر یا مدیر 
اجرایی نوشته می شود و دور می گردانند و امضا می گیرند و اگر غیر از این است پس 

این کار درست نیست.
از منظر دیگر آیا رئیس مجلس قطعاً به عنوان فرد حقیقی در جلسه شرکت می کند، 
و اگر چنین است مگر می شود وی را از مسؤلیتش جدا کرد. لذا یا او در جلسه شرکت 
نمی کند و قطعاً عذرش هم موجه است و یا شرکت می-کند و رئیس جلسه وزیر عتف 

خواهد بود و قطعاً پیشنهادهای رئیس مجلس متبع خواهد بود.
معنای دیگر آن شاید این است که دانشگاه تهران چون مهم است باید با این انتصابات 
به شکوه قبلیش برسد، یا این علامتی به دانشگاههای دیگر مخصوصا مستقر در شهر 
تهران است که ما چنین کردیم شما هم به فکر خودتان باشید یا اگر وزیر علوم خود 
چنین کرده لابد برای بعضی دانشگاههای دیگر باید رؤسای دو قوه دیگر را به کار گیرد. 

آیا این نوعی رانت نیست؟
اصلًا رئیس قوه باید فراسازمانی باشد و به جای خاصی تا وقتی مسئولیت دارد وابسته 
نباشد. آنچه می توان از این اقدام استنباط کرد استفاده از قدرت سیاسی و اجرایی 
رئیس مجلس و شهردار تهران است وگر نه افراد ذینفوذ و کم مشغله فراوان تری وجود 

دارند که می توانند بهتر این وظیفه را انجام دهند.
آیا بهتر نیست علیرغم صفا و صمیمتی که بین مسئولان وجود دارد مسئولیتها را 
پیچ در پیچ نکنیم و هر کس در جایگاه خودش کار کند و در آن مسئولیت پاسخگو 
باشد. گذاشتن بار زیاد بر دوش یک نفر باعث کم کردن انجام وظیفه اش در پست 
اصلی است. شهرداری، که قبلًا هم گفته ام کم از شهریاری نیست، آنقدر کار دارد که 
آقای زاکانی اگر خوب از عهده آن بر آید کاری کارستان کرده است و نخواهید که او 
در مسئولیتش تضعیف شود، رئیس مجلس، که خود قبلًا شهردار تهران بوده است، 

جای خود دارد.

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی خبرداد:

۷۳۳ هزار نفر از فرهنگیان
مشمول طرح رتبه بندی 

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی از پیش بینی اعتبار ۲۵ هزار میلیارد تومانی برای 
اجرای طرح رتبه بندی معلمان خبر داد و گفت: ۷۳۳ هزار نفر از فرهنگیان مشمول 

طرح رتبه بندی می شوند.
علی نیکزاد در خصوص زمان بررسی طرح رتبه بندی معلمان در صحن مجلس 
شورای اسلامی تصریح کرد: این موضوع با همکاری کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس در روز یکشنبه این هفته همزمان با تقدیم لایحه بودجه 1۴۰1 از سوی رییس 

جمهور در دستور کار صحن قوه مقننه قرار می گیرد.
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه نمایندگان مردم از ابتدای مطرح 
شدن موضوع رتبه بندی معلمان ضمن اعلام موافقت، بر تصویب و اجرای این مهم 
تاکید جدی داشته اند، اظهار کرد: البته باید توجه داشت برای اینکه این لایحه مشمول 
اصل ۷۵ قانون اساسی نشود، با دولتمردان رایزنی های جدی و مستمری صورت گرفته 
است. وی ادامه داد: نماینده ویژه دولت در این موضوع اعلام کرد با توجه به اهمیت 
موضوع و پیگیری های مکرر نمایندگان، مقرر شد تا سقف ۲۵ هزار میلیارد تومان در 
یکسال برای اجرای رتبه بندی معلمان اعتبار پیش بینی شود. نماینده مردم اردبیل، 
نمین، نیر و سرعین در قوه مقننه در خصوص زمان اجرای این طرح، تصریح کرد: 
پس از نهایی شدن قانون، این مصوبه از ۳1 شهریورماه 1۴۰۰ قابل اجرا خواهد بود؛ 
همچنین مربی پایه یک دانشگاه تهران مبنای حداقل ۸۰ درصد حقوق برای معلمان 
منظور خواهد شد. نیک زاد افزود: همچنین برای شش ماه دوم امسال اعتباری بالغ بر 
1۲ هزار و پانصد میلیارد تومان برای این طرح پیش بینی شده و اعتبار سال آتی نیز در 

لایحه بودجه در نظر گرفته می شود.
 

 همزمان با هفته پژوهش صورت گرفت:

تجلیل از برترین های پژوهشی
 دفتر تبلیغات اسلامی 

همزمان با هفته پژوهش 1۴۰۰ از هیأت علمی برتر، پژوهشکده برتر، گروه برتر، 
مجلات غیر فارسی، نشریه برتر، کرسی های تخصصی و برگزیدگان جشنواره های 

مختلف تجلیل و تقدیر شد. 
روز شنبه در آیین نکوداشت هفته پژوهش و افتتاحیه هفتمین نمایشگاه دستاوردهای 
پژوهشی و فناوری دفتر تبلیغات اسلامی، از برترین های پژوهشی این دفتر تقدیر و 
تجلیل شد. در این مراسم، از حجج اسلام والمسلمین نجف لکزایی بابت برگزاری موفق 
کرسی نظریه پردازی امنیت متعالیه و انتخاب به عنوان نظریه پرداز برتر در جشنواره 
فارابی، حسنعلی علی اکبریان بابت برگزاری موفق کرسی نوآوری نظریه تزاحم واجبات 
شرطی در قانونگذاری، عباس کوثری بابت برگزاری موفق کرسی نوآوری طرحی نو 
در تحلیل روشمند وجوه و نظایر در قرآن، سیفالله صرامی بابت برگزاری موفق کرسی 
نوآوری نظریه فقهی نفی ظلم و احمدرضا یزدانی مقدم بابت برگزاری موفق کرسی 
نوآوری آئینگی وحی الهی تقدیر شد. در بخش برترین های هیأت علمی، از حجج 
اسلام والمسلمین حبیب الله بابایی به عنوان رتبه اول )الف( هیأت علمی و برگزاری 
موفق کرسی نوآوری تنوع اسلامی در فرایند تمدنی، محمدعلی محمدی به عنوان 
رتبه اول )ب( هیأت علمی، حسین الهی نژاد به عنوان رتبه دوم هیأت علمی و رضا 

اسفندیاری به عنوان رتبه سوم هیأت علمی تجلیل به عمل آمد.
همچنین، از پژوهشکده های علوم و اندیشه سیاسی و فلسفه و کلام اسلامی به 
ترتیب حائز رتبه های اول و دوم شدند و با اهدای لوح تقدیر و هدیه نکوداشت هفته 

پژوهش به عنوان پژوهشکده های برتر تقدیر شد.

غلامرضا فدایی*

اخبار

رئیس دیوان عالی کشور:

قضات باید تا حد امکان از مجازات 
جایگزین حبس استفاده کنند

رئیس دیوان عالی کشور درباره تعیین مجازات و توجه به آثار و تبعات مجازات بر برخی 
افراد، گفت: افراد با یکدیگر متفاوت هستند و همه را به یک مورد نمی توان مجازات کرد، 
گاهی با یک مجازات زندگی فرد متلاشی می شود بنابراین باید تا جای ممکن از مجازات 

جایگزین حبس استفاده کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین سید احمد مرتضوی مقدم در جلسه تبیین و ارزیابی نتایج 
حاصل از بازرسی های رئیس دیوان عالی کشور در دادگستری استان تهران افزود: قضات 
دیوان عالی کشور به مدت یک هفته در شهرهای مختلف استان تهران حضور یافتند و بر 

احکام دادگاه ها نظارت کردند که چکیده آن مکتوب شده است.
وی اجرای عدالت و قسط را ضامن بقای نظام دانست و اظهارداشت: هرچه عدالت بهتر 
باشد قدرت آن نظام بیشتر خواهد بود در این میان وظیفه ما نیز اجرای قسط است بنابراین 

هر شرایطی باید قائم به اجرای عدالت شود.
رئیس دیوان عالی کشور با اشاره به ضرورت فهرست بندی پرونده های حجیم یادآور شد: 
پرونده های مهم از جمله پرونده های مفاسد اقتصادی، مساله دار و ملی که حجم زیادی 
دارد باید فهرست بندی شود تا قضات دیوان عالی بتوانند با سهولت به منابع و اطلاعات 

مدنظر خود، دست یابند.
مرتضوی مقدم با تاکید بر اینکه ماهانه در دیوان عالی حدود ۲ هزار پرونده اختلاف در 
صلاحیت داریم، افزود: چرا پرونده ها مدام باید در گردش باشد، این اقدام احقاق حق را 
به تاخیر می اندازد بنابراین درخواست دارم همکاران دقت بیشتری در این زمینه داشته 

باشند.
وی ادامه داد: از سویی دیگر گاهی گزارش گردش کار پرونده های مهم مفصل است 
و باید تلاش شود تا گزارش ها تکراری نباشد زیرا برخی گزارش ها خسته کننده است در 

حالی که می توان چکیده پرونده را به صورت جامع و خلاصه در پرونده منعکس کرد.
رئیس دیوان عالی کشور با بیان اینکه باید در نگارش آراء دقت کافی شود، افزود: باید رأی 
صادره از نظر انشا و املا و استفاده از واژه های حقوقی درست مورد توجه قرار گیرد ضمن 

آنکه هرچه نگارش زیباتر باشد به رأی هم جلوه بهتری می دهد.
نباید هیچ چیزی مانع از احقاق حق باشد 

مرتضوی مقدم درباره تعیین مجازات و توجه به آثار و تبعات مجازات بر برخی افراد، 
گفت: بعضی از دوستان به درستی پایبند قانون بوده و دقیق مُرّ قانون را اجرا می کنند این 
درحالی است که افراد با یکدیگر متفاوت هستند و همه را به یک مورد نمی توان مجازات 
کرد، گاهی با یک مجازات زندگی فرد متلاشی می شود بنابراین باید تاجای ممکن از 

مجازات جایگزین حبس استفاده کرد.
وی با بیان اینکه باید در احقاق حق جسارت داشته باشید گفت: نباید هیچ چیزی مانع 

از احقاق حق باشد و با جسارت نسبت به احقاق حقوق عمل کنند.
رئیس دیوان عالی کشور یادآور شد: باید اوقات مردم را محترم بشمارید و کرامت و عزت 
مردم را حفظ کنید نباید کاری کنید که مردم برای گرفتن حق خود مجبور به پیدا کردن 

واسطه شوند.
مرتضوی مقدم با اشاره به اینکه نباید به حقوق مردم بی تفاوت بود، تصریح کرد: اگر روی 
برخی پرونده ها دقت نظری بیشتری برای کشف حقیقت صورت گیرد، این حجم از فرجام 

خواهی، اعاده دادرسی و اعتراض نخواهیم داشت.
وی ادامه داد: برخی آرای اشتباه سبب می شود فرد به دنبال وکیل باشد در حالی که 
باید کاری کنیم مردم بدون دغدغه به دادگستری بیایند و به دنبال احقاق حق خود باشد.

 
امیرعبداللهیان در نشست سفرای ایران در کشورهای همسایه:

برای لغو تحریم ها از تمامی تجارب 
دیپلماتیک خود استفاده می کنیم

 وزیر امور خارجه با بیان اینکه برای لغو تحریم ها از تمامی تجارب دیپلماتیک خود 
استفاده خواهیم کرد، گفت: با رویکردی انقلابی و جهادی به تحقق شعار دولت مبنی بر 

توسعه پایدار اقتصادی کمک می کنیم. 
حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان صبح روزشنبه در نشست سفرای 
ایران در کشورهای همسایه تاکید کرد: در حوزه بی اثر کردن و لغو تحریم ها، مأموریت 

مهمی به دستگاه دیپلماسی سپرده شده است.
امیرعبداللهیان با اشاره به سیاست دولت سیزدهم که توسعه  پایدار اقتصادی را  بدون 
نگاه به مذاکرات وین دنبال می کند، گفت:  ما موظف هستیم که با مجاهدت و رویکردی 
انقلابی و جهادی، در مسیر بی اثر کردن تحریم ها به این شعار و سیاست دولت جناب آقای 

دکتر رئیسی کمک کنیم.
وزیر امور خارجه تصریح کرد: در عین حال وظیفه ذاتی دستگاه دیپلماسی این است که 
برای لغو، از بین بردن و از میان برداشتن تحریم های ظالمانه و یکجانبه آمریکا همه  سعی، 
تلاش، دانش و تجربه دیپلماتیک خود را به کار بگیرد تا بتوانیم به لطف خدا، هدایت ها و 
رهنمودهای مقام معظم رهبری و رویکردی که رئیس جمهور محترم دارند، کشور را از این 

گردنه عبور دهیم.
وی نگاه به آسیا را از اولویت های سیاست خارجی دولت دانست و گفت: شعار سیاست 
خارجی دولت، سیاست خارجی متوازن و دیپلماسی فعال، پویا و هوشمند انتخاب شده 

است.
امیرعبداللهیان عنوان کرد: برنامه های چهار ساله دولت سیزدهم در همین زمینه تنظیم 
و برنامه ریزی شده است. توجه ویژه به ایرانیان خارج از کشور و از بین بردن گسست 

ایرانیان خارج از کشور با ایران از برنامه های جدی دولت است.
وزیر امور خارجه با بیان اینکه در روزهای آینده اولین نشست شورای عالی ایرانیان خارج 
از کشور به ریاست رئیس جمهور برگزار خواهد شد، گفت: تصویب قانون جامع حمایت از 

ایرانیان خارج از کشور نیز از خروجی های این نشست خواهد بود.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

 خبرهای خوشی درمورد خنثی سازی 
تحریم ها در راه است

 سخنگوی وزارت امور خارجه از گشایش های جدی در حوزه های مالی پولی و توسعه 
صادرات به کشورهای همسایه خبر داد و گفت: در مورد خنثی و بی اثرسازی تحریم ها در 

روزهای آینده خبرهای خوشی داریم. 
سعید خطیب زاده در گفت و گویی با بیان اینکه وزارت امور خارجه در تسهیل روابط 
اقتصادی در خارج از کشور نقش خود را ایفا می کند، گفت: وزارت خارجه یک ضلع 
از اضلاع دیپلماسی اقتصادی است و وزارتخانه ها و دستگاه های مسوول مستقیم در 
این زمینه هم باید با ما همکاری داشته باشند. سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به 
توصیه های رییس جمهور به سفرا و روسای نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در 

کشورهای همسایه، اضافه کرد: رییس جمهور امروز ماموریت را مشخص کرده است.
خطیب زاده درباره گشایش های مالی، گفت: در حوزه های پولی، مالی و توسعه صادرات 
با کشورهای همسایه گشایش های جدی اتفاق افتاده و روابط اقتصادی با تاجیکستان 
در 1۰۰ روز گذشته ۲.۵ تا ۳ برابر وسعت یافته است. در سفر اخیر رئیس جمهوری به 

ترکمنستان موانع مراودات اقتصادی با این کشور هم مرتفع شد.
به گفته  سخنگوی دستگاه دیپلماسی کشور، گشایش هایی در حوزه های پولی و مالی با 

برخی از کشورهای همسایه اتفاق افتاده است و در دست پیگیری است.
خطیب زاده یادآور شد: در مورد خنثی سازی و بی اثر سازی تحریم ها هم در روزهای 

آینده خبرهای خوشی اعلام خواهد شد.

رییس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها:

تحول در دانشگاه ها مطالبه اصلی
 رهبر معظم انقلاب است

رییس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها گفت: تحول در دانشگاه ها، 
مطالبه اصلی رهبر معظم انقلاب اسلامی است، به فرموده ایشان، اساتید دانشگاه 
فرماندهی حرکت تحولی در دانشگاه ها را برعهده دارند و جوانان و دانشجویان افسران 

جوان این عرصه محسوب می شوند. 
حجت الاسلام و المسلمین مصطفی رستمی روز شنبه در آیین رونمایی از سرفصل های 
انقلاب در  افزود: رهبر معظم  استادان  بازنگری شده دوره های معرفتی دانش افزایی 
تعبیری رفع بسیاری از مشکلات در بخش های مختلف و غلبه بر موانع، استفاده از 
ظرفیت های خالی و مقابله با تعرض و صدمات از سوی دشمنان را روی کار آمدن یک 

دولت تحول خواه می دانند.
وی با بیان اینکه طبق فرمایشات رهبر معظم انقلاب نیروهای مومن انقلابی عناصر 
تحول خواه در جامعه هستند، یادآور شد: معظم له در فرمایشات  مختلف خود در ۲ سال 
اخیر از جمله دیدار با دانشجویان و هیات دولت و صدور بیانیه گام دوم انقلاب موضوع 

تحول را مساله ای کلیدی و محوری می دانند.

 

 رییس جمهور با بیان اینکه جمهوری اسلامی عزتمندانه در مذاکرات حضور 
یافته است،  گفت: اگر طرف مقابل مصمم به رفع تحریم ها باشد، توافق خوبی 

صورت می گیرد و ما حتما به دنبال این توافق هستیم. 
آیت الله »سیدابراهیم رییسی« روز شنبه در گردهمایی روسای نمایندگی های 
جمهوری اسلامی ایران در کشور های همسایه با اشاره به جایگاه محوری بیانیه 
گام دوم انقلاب اسلامی و تاکید بر تحول برای حل مشکلات، اظهار داشت: ما به 

یک تحول برای جبران عقب ماندگی ها نیازمند هستیم.
وی تحول در حل مشکلات را برای کاهش فاصله بین وضع موجود و وضع 
باید شناختی،  برای حل مشکلات  و گفت: تحول  مطلوب ضروری دانست 
فرآیندی و نهادی باشد. نباید برای رفع مشکلات تنها به پیگیری های اداری 

بسنده شود بلکه باید تحولی در شناخت مسائل ایجاد شود.
رئیس جمهور خطاب به روسای دفاتر نمایندگی جمهوری اسلامی ایران در 
کشور های همسایه تاکید کرد: شما در ماموریت کاری خود باید نماینده هویت 

انقلاب اسلامی و منافع جمهوری اسلامی ایران باشید که رسالت مهمی است.
رئیسی اظهار داشت: تا فردی ظرفیت ماموریت محوله را نداشته باشد نمی تواند 
موفق باشد. سردار شهید حاج قاسم سلیمانی چهره با ظرفیتی بود. اگر قرار بود 
با سختی ها و ناملایمات کنار نیاید و صبر پیشه نکند نمی توانست در منطقه 

موفقیت بدست آورد لذا رمز موفقیت حاج قاسم داشتن ظرفیت و صبر بود.
رئیس جمهور با طرح این پرسش که سهم وزارت خانه های خارجه در توسعه 
کشور های پیشرفته چقدر است؟ تصریح کرد: نمی شود مشکلی در درون کشور 
وجود داشته باشد و وزارت خارجه بگوید به من مربوط نیست. در همین موضوع 
کرونا اگر اقدامات وزارت خارجه نبود شاید نمی توانستیم کاری از پیش ببریم پس 

سهم وزارت خارجه مهم است.
وی اظهار داشت: سیاست ارتباط با همسایگان یک حرکت استراتژیک برای 
ایران است. تولید داخلی باید فعال شود و وزارت خارجه نیز در همین مورد باید 
نقش خود را ایفا کند. باید سرکنسول ها و سفرا به میان ایرانیان خارج از کشور 

بروند و منتظر نباشند آن ها به سفارت خانه ها مراجعه کنند.
رئیسی تاکید کرد: ایرانیان ساکن در خارج از کشور مردم ما هستند و حقوقی 
دارند که باید پیگیری و دنبال شود. ایرانیان متعهد که علاقمند به سرزمین 
اجدادی خود هستند به جای سرمایه گذاری در خارج از کشور باید در داخل 

ایران سرمایه گذاری کنند.
رئیس جمهور افزود: امور تجاری ایرانیان خارج و داخل و بازرگانان خارجی باید 

تسهیل شود تا ارتباطات بازرگانی با سهولت بهتری فراهم شود.
وی در مورد نقش گردشگری در توسعه اقتصادی کشورمان گفت: اشتیاق 
زیادی برای ورود به ایران جهت گردشگری وجود دارد اگر اقتصاد گردشگری، 

دیجیتال و دریا فراهم شود باعث اشتغالزایی می شود.
دولت  فعالیت  از  روز  حدود 1۰۰  که  امروز  تا  داشت:  اظهار  جمهور  رئیس 
سیزدهم می گذرد 1۰۰ ارتباط با سران کشور ها و هیات های خارجی داشتم که 
بدون استثناء همه تمایل به ارتباط با ایران داشتند و هیچ کدام به ارتباطی که الان 
بین کشور ما و کشور خودشان است قانع نبودند. یکی از مولفه های قدرت همین 

ارتباطات و تعامل با دیگر کشور ها است.
ارتباط با همسایگان راهبردی استراتژیک برای مقابله با تحریم هاست 

رئیسی با اشاره به اینکه گشایش هایی در تعاملات خارجی در حال پدیدار شدن 
است به نقش موثر مرز ها در تعامل خارجی اشاره کرد و گفت: مرز های ما تهدید 
نیست بلکه برای کشور ایجاد فرصت می کند، راه اندازی بازارچه های مرزی یک 

فرصت خوب برای کشور است.
وی اقتدار خارجی را امتداد اقتدار داخلی برشمرد و اظهارداشت: معتقدیم 
رژیم  با  ارتباط  می دانند  همه  باشد.  پایدار  باید  همسایه  کشور های  با  روابط 
صهیونیستی توسط برخی کشور های منطقه برایشان امنیت ساز نیست. هر جا 
رژیم صهیونیستی نفوذ پیدا کرده کشور میزبان متضرر شده است. کشور های 
منطقه با تعامل با جمهوری اسلامی ایران می توانند به امنیت و صلح کمک کنند.
رئیس جمهور تاکید کرد: هر چه سختی می کشیم از حضور بیگانگان در منطقه 
است. ناتو و آمریکا ۲۰ سال در افغانستان حضور داشتند، اما مردم این کشور روی 

آرامش ندیدند.
آقای رئیسی با بیان اینکه زیربنای ارتباط اقتصادی با همسایگان وجود دارد، 
اظهار داشت: شناخت عمیق ظرفیت های داخل کشور برای نمایندگی های 
جمهوری اسلامی ایران در خارج بسیار مهم است و آن ها باید توانمندی های 

علمی و فنی ایران را به جهان معرفی کنند.
وی با تاکید بر اینکه مصر هستیم سیاست تعامل با همسایگان را دنبال کنیم، 
گفت: امروز تحریمی که علیه جمهوری اسلامی ایران وضع شده اقتصادپایه 
است راهبرد دشمن این است که چتر تحریم را بر کشور قرار دهد، اما ما دو گام 

خنثی سازی تحریم ها و برداشتن آن ها را دنبال می کنیم.
رئیس جمهور با اشاره به مذاکرات هسته ای در وین گفت: با ارائه شدن متن 
پیشنهادی ایران در مذاکرات به طرف های مذاکره نشان داده شد ما در مذاکرات 
جدی هستیم و اگر طرف مقابل در لغو تحریم ها مصمم باشد مسیر دستیابی 
به توافق هموار است. رئیسی تاکید کرد: بیشترین تحریم در صنایع هسته ای، 
فضایی و نظامی است، اما در این صنایع پیشرفت های خوبی برای کشور حاصل 

شده است در حالی که در صنایع دیگر مشکلات بسیاری داریم.
وی در پایان وزارت خارجه را موظف کرد که نتیجه این همایش را در قالب 
نقشه راه عملیاتی همکاری های پایدار اقتصادی با کشور های منطقه بخصوص 

همسایگان تدوین کرده و به ایشان ارائه کند.

رییس جمهور در گردهمایی روسای نمایندگی های ایران در کشورهای همسایه؛ 

 طرف مقابل مصمم به رفع تحریم باشد، توافق خوبی صورت می گیرد

معاون امور بین الملل قوه قضاییه و دبیر ستاد حقوق بشر گفت: کمیته صیانت از 
حقوق ملت با همکاری نمایندگانی از سه قوه کمتر از یک ماه آینده تشکیل می شود و 

شناسایی فزایندهای مخل حقوق مردم از مهمترین اقدام این کمیته است. 
کاظم غریب آبادی روز شنبه در نشست »حقوق بشر؛ تشویق مدافعان و تعلیم 
ناقضان« که در کانون وکلای دادگستری مرکز برگزار شد، با طرح این پرسش که 
جمهوری اسلامی ایران موافق حقوق بشر یا مخالف آن است، افزود: ما به عنوان یک 
کشور اسلامی اعتقاد داریم، حقوق بشر ریشه در ادیان الهی از جمله دین مبین اسلام 
دارد، همچنین در قانون اساسی یک فصل به حقوق ملت اختصاص یافته و اقدامات 

بسیار متنوعی از ابتدای انقلاب اسلامی در این زمینه در کشور انجام شده است.
وی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران نه تنها مخالف حقوق بشر نیست بلکه 
موافق و مدعی حقوق بشر است و حقوق بشر هم فقط ابعاد سیاسی و مدنی ندارد 
بلکه ابعاد گسترده ای دارد در حالیکه همواره این اشتباه مصطلح وجود دارد که بر 

ابعاد مدنی و سیاسی حقوق بشر تمرکز می شود.
غریب آبادی اظهارداشت: درست است که برخی ابعاد حقوق سیاسی و مدنی 
گستره زیادی دارد و بسیاری از حقوق مردم یک کشور را در بر می گیرد اما بسیاری از 
ابعاد حقوق بشر ابعاد شخصی دارد مانند حقوق اقتصادی و فرهنگی که این حقوق 

ابعاد گسترده ای دارد.
دبیر ستاد حقوق بشر افزود: بارها تاکید کرده ام که اگر حتی ما هیچ تعهد بین 
المللی هم نداشته باشیم و عضو هیچ کنوانسیون حقوق بشری هم نباشیم اما الزامات 
دینی و قانونی در کشور داریم و در جهت ارتقا و حمایت از حقوق بشر گام برمی داریم.
وی ادامه داد: حساسیت هایی نسبت به این واژه )حقوق بشر( در کشور وجود دارد 
و پیشنهاد دادم که از کلمه »حق الناس« به جای حقوق بشر استفاده شود زیرا حق 
مردم حقوق بشر است و فرقی ندارد و طبق حقوق اسلامی ملزم به اجرا و تامین حق 

الناس هستیم.
غریب آبادی خاطرنشان کرد: ستاد حقوق بشر فراقوه ای است و نمایندگان سه قوه 

در این ستاد حضور دارند و منحصر به قوه قضاییه نیست.
دبیر ستاد حقوق بشر افزود: برنامه ای در ستاد حقوق بشر طراحی شده که علاوه بر 
ورود به موضوعات حقوق بشری در عرصه بین المللی، در داخل کشور هم فعال شویم 

زیرا این فعالیت را و در جهت ارتقای حقوق بشر ضرورت می دانیم.
غریب آبادی گفت: برنامه دیگری در زمینه آموزش حقوق بشر را تدارک دیده ایم که 

البته صرفا ناظر بر دستگاه قضایی نیست و موضوع جدیدی هم نیست.
وی با اشاره به گسترش آموزش حقوق بشر افزود: از طریق رسانه ها، مدارس و 

دانشگاه ها موضوعات حقوق بشری را در جامعه آموزش خواهیم داد.
دبیر ستاد حقوق بشر خاطرنشان کرد: البته همواره در مقابل هر حق، تکلیف وجود 

دارد بنابراین آموزش هایی که قرار است ارائه شود همراه با تکلیف خواهد بود.
غریب آبادی افزود: رسیدگی به شکایات از جمله موضوع دیگری است که پیگیری 
می کنیم و اگر مردم شکایتی از نهادها و سازمان ها داشته باشند به ستاد حقوق بشر 
ارسال می کنند و ستاد از طریق مکاتبات با دستگاهها این موارد را رسیدگی می کند.

وی تصریح کرد: همه شهروندان علاوه بر حقوقی که دارند تکالیفی هم دارند و باید 
با آن ها آشنا شوند و ما نمی توانیم در یک نقطه متوقف شویم بلکه باید به سمت تعالی 

و پیشرفت حرکت کنیم و هیچ نقطه پایانی برای حقوق بشر و شهروندی وجود ندارد.
دبیر ستاد حقوق بشر اظهارداشت: اکنون فرصت مناسبی در کشور ایجاد شده و 
نمی خواهم بگویم قبلا نبوده اما هر سال رو به جلو حرکت می کنیم و اکنون هر سه 
قوه در جهت احقاق حقوق مردم جدی هستند و هیچگاه مانند اکنون انسجام در 
رسیدگی به درخواست ها برای اجرا و احقاق حقوق مردم وجود نداشته است و این 

موضوع فرصت است.
غریب آبادی گفت: اکنون رئیس قوه قضاییه به عنوان مدعی حقوق مردم وارد شده 
و فرایندهای اشتباه را شناسایی و پیگیری می کند و دستورات لازم را صادر و حتی 
نظارت بر روند امور دارد بنابراین فرصت متعالی برای حقوق بشر و احقاق حقوق مردم 

ایجاد شده و در قوه مجریه و مقننه هم به همین ترتیب است.

معاون امور بین الملل قوه قضاییه:

کمیته صیانت از حقوق ملت تشکیل می شود

دولت  کامل  اجرای  جمهور،  رییس  اول  معاون   
الکترونیک را جزو سیاست های قطعی دولت سیزدهم 
عنوان کرد و گفت: با تحقق دولت الکترونیک از بسیاری 

امضاهای طلایی و زمینه های فساد جلوگیری می شود. 
آخرین  بررسی  جلسه  در  جلسه  در  مخبر  محمد 
وضعیت پروژه های اولویت دار دولت الکترونیک و سامانه 
جامع تجارت، گفت: اجرای دولت الکترونیک و به ویژه 
سامانه جامع تجارت از امور بسیار دشوار و سختی بود 
که خوشبختانه وزارت صنعت، معدن و تجارت با کمک 
دستگاه های مربوطه توانست با تلاش و جدیت در همین 

مدت صد روز گذشته پیگیری و اجرایی کند.
وزرای  که  جلسه  این  در  جمهور  رییس  اول  معاون 
ارتباطات و فناوری اطلاعات و صنعت و معدن و همچنین 
نمایندگان دستگاه های ذیربط حضور داشتند، از تلاش 
تمامی دستگاه های ذیربط برای به ثمر رسیدن و اجرای 

تکالیف محول شده در سامانه جامع تجارت قدردانی کرد 
و گفت: باید دستگاه هایی که از سررسید تعهد و تکالیف 
خود در سامانه جامع تجارت عقب مانده اند هرچه زودتر و 

با جدیت وظایف خود را انجام دهند.
مخبر همچنین با اشاره به گزارش رییس مرکز توسعه 
تکالیف  ماهانه  پیشرفت  درباره  الکترونیک  تجارت 
دستگاه های ذیربط در سامانه جامع تجارت تصریح کرد: 
با تحقق دولت الکترونیک از بسیاری امضاهای طلایی و 

زمینه های فساد جلوگیری می شود.
ارائه  با  جلسه  این  در  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
گزارشی از عملکرد سامانه جامع تجارت، اصلاح فرآیندها 
و یکی شدن داده ها را از مهمترین اهداف سامانه جامع 
و  کالا  شفافیت  پروژه  کرد:  اظهار  و  برشمرد  تجارت 
خدمات،  تسهیلات بانکی، ثبت فاکتور کالاها و پوشش 
از  تجارت  جامع  سامانه  در  کشور  واردات  و  صادرات 

مهمترین محورهای عملکرد و اقدامات وزارت صمت در 
سامانه جامع تجارت است.

معاون بانک مرکزی نیز گزارشی از دسترسی کامل به 
پایگاه های داده و سامانه گمرک در سامانه جامع تجارت 
ارائه و تاکید کرد که با تلاش های دولت ارسال و برداشت 
سیستمی اطلاعات و داده ها در رده های مختلف تجاری 
کالاها  ترخیص  و  گمرکی  نامه های  اظهار  حوزه  در 

به صورت الکترونیکی در حال انجام است.
صدور  فرآیند  که  شد  اعلام  جلسه  این  در  همچنین 
کارت بازرگانی بدون مراجعه حضوری و دخالت عامل 
انسانی،  هوشمند و الکترونیکی ثبت می شود و در اختیار 

متقاضیان قرار می گیرد.
در ادامه نشست تاکید شد تبادل سرویس ها و خدمات 
و  محوریت  با  مختلف  وزارتخانه های  و  دستگاه ها  بین 

مرکزیت وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات انجام شود.

معاون اول رییس جمهور:

 دولت الکترونیک از امضاهای طلایی و فساد جلوگیری می کند

معاون دادستان کشور: 

نباید از مطالبه گری مردم هراس داشت
 معاون احیای حقوق عام دادستان کل کشور با اشاره به لزوم آگاهی بخشی مردم در 
مورد حقوق خود آنها گفت: وقتی مردم حقوق خود را بشناسند، مطالبه گر خواهند شد 

و نباید از مطالبه گری مردم هراس وجود داشته باشد. 
رضا خشنودی روز شنبه در نشست »حقوق بشر؛ تشویق مدافعان و تعلیم ناقضان« که 
در کانون وکلای دادگستری مرکز برگزار شد، افزود: مفهوم حقوق بشر از قالب فلسفی 
و نظریه پردازی درآمده و وارد مرحله هنجارمندسازی شده و امروز باید برای آن برنامه 
داشته باشیم. وی با اشاره به بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی و تاکید مقام معظم رهبری بر 
تمدن سازی و جامعه سازی اظهارداشت: اینها دلیل روشنی است که جمهوری اسلامی 
ایران در اجرای تعهدات متعددی که در قانون اساسی به عنوان سند فاخر جمهوری 

اسلامی دارد، گام بر می دارد.
خشنودی اظهارداشت: در قانون اساسی بر آزادی های مشروع، گسترش عدل و 

احیای حقوق عامه تاکید شده است.
برای  مناسبی  بستر  اکنون  احیای حقوق عام دادستان کل کشور گفت:  معاون 

پیگیری تعهدات قانون اساسی با محوریت آزادی های مشروع وجود و جای تبریک به 
نظام حقوقی دارد و شاهد مثال این ادعا تشکیل یک معاونت حقوق عامه در ساختار 
دادستانی کل کشور است که از سال 1۳9۵ ایجاد شد و اکنون این معاونت از کالبد 
محدود خود برای مقابله با کوه خواری و زمین خواری عبور کرده و خود را مسئول صیانت 
از زمین نمی داند بلکه حقوق عامه وسعت و مصادیق بسیار دارد همچنین ظرفیت های 

بسیاری طبق قانون اساسی وجود دارد.
 خشنودی اضافه کرد: اگر مردم را صاحب حق بدانیم که بطور قطع می دانیم، قدم 
نخست آگاهی بخشی است و وقتی مردم حقوق خود را بشناسند، مطالبه گر خواهند 
شد و نباید از مطالبه گری مردم هراس وجود داشته باشد همچنین به عنوان حاکمیت 

مسئولیت پذیر باشیم و نگاه ما به مردم تعامل باشد.
وی اظهارداشت: در اصل دوم و سوم قانون اساسی به ارتقای کرامت انسانی و سطح 
معیشت مردم و همه نیازمندی های اجتماعی و فردی تاکید شده و نگاه تعاملی زمانی 

می تواند اجرا شود که نهاد حاکمیت مسئولیت پذیر باشد.
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تغییر رنگ لب ها و دلایل احتمالی آن دردهایی که برای آن ها نباید 
استامینوفن خورد

مردم از قرص استامینوفن به دلیل قابل دسترس بودن، برای تسکین در دهای 
بی شماری استفاده می کنند؛ آیا تأثیر استامینوفن روی بیشتر درد ها درست است؟
استامینوفن، آسپرین، ایبوپروفن و ناپروکسن، ۴ نوع داروی بدون نسخه هستند 
که برای کاهش درد استفاده می شوند. این دارو ها در درمان و کاهش بعضی از 

درد ها بسیار مؤثر هستند.
به عنوان مثال، استامینوفن معمولًا برای درمان سردرد، تب و درد های عمومی 
استفاده می شود، اما برای ورم، کاربردی ندارد. در حالی که مسکن های دیگر در 

درمان التهاب، تأثیرگذاری بیشتری دارند.
 مطالعات اخیر در استرالیا به این نتیجه رسیده اند که هر کدام از این دارو ها در 
یک مورد، بهتر عمل می کند. استامینوفن در درمان بعضی از درد ها اصلا تأثیر 
ندارد. محققان روی امنیت و تأثیرگذاری استامینوفن برای از بین بردن درد در ۴۴ 
وضعیت مختلف مطالعه کردند که مربوط به درد دندان تا درد هایی مانند سردرد 

بود.
 آنها به این نتیجه رسیدند که استامینوفن برای بعضی از این مشکلات تأثیرگذار 
است، اما برای بعضی دیگر هیچ تأثیری ندارد و شبیه به یک آب مقطر عمل 
می کند، مانند درد های مربوط به قسمت پایین کمر. البته که استامینوفن استفاده 

گسترده ای دارد، اما باید آن را برای درد های دم دستی استفاده کنید.
 مطالعه ای در این باره نشان می دهد که استامینوفن در درمان درد حاد، درد 
قسمت پایین کمر، از بین بردن درد گلو در دوران سرماخوردگی و درمان میگرن در 
کودکان و جوانان و همچنین درد بعد از جراحی دندان در کودکان، تأثیری ندارد. 
همچنین، درد پس از عمل، درد مزمن قسمت پایین کمر و جراحی یا درد شکمی، 

با استامینوفن بهبود پیدا نمی کند.
 استامینوفن می تواند برای درمان وضعیت هایی که نام می بریم، مؤثر باشد. 
مطالعات وسیعی در این باره انجام شده و به این نتیجه رسیده اند که استامینوفن 
در ۴۴ وضعیت دردناک فقط شبیه به آب مقطر است، اما می تواند در درمان درد 

زانو، آرتروز، سردرد های تنشی و درد لگن، مؤثر باشد. 
تیلنول، یکی از نشان های استامینوفن است که پرکاربرد ترین داروی بدون نسخه 
در جهان به شمار می آید، اما جالب است بدانید هر روز خوردن روزانه این دارو، چه 

تأثیری روی بدن دارد.
 این داروی در دسترس و ارزان که به صورت قرص معمولی، قرص جویدنی، 
کپسول یا محلول وجود دارد و همه به نوعی از آن استفاده می کنند و آن را در منزل 

دارند، می تواند عامل ایجاد عارضه نیز باشد.
 تیلنول، زمانی مؤثر است که مقدار زیادی از آن را استفاده نکنید. یعنی یک فرد 
جوان در ۲۴ ساعت، نباید بیش از ۴ گرم از آن را استفاده کند و هر چند ساعت 

یک بار باید استفاده شود.
 این میزان، برای کودکان باید 1۰ تا 1۵ میلی گرم در هر ۶ ساعت باشد و همه چیز 
بستگی به وزن آنها دارد، اما مصرف کودکان باید بسیار کمتر باشد؛ بنابراین مراقب 

باشید که در استفاده از این دارو، هرگز زیاده روی نکنید.

اگر برخی اوقات از تورم و ناراحتی در ناحیه شکم رنج می برید باید بدانید تنها نیستید. نفخ 
شکم ۲۰ تا ۳۰ درصد افراد را تحت تاثیر قرار می دهد.

عوامل زیادی از جمله عدم تحمل غذا، تجمع گاز در روده، عدم تعادل باکتری های روده، 
زخم ها، یبوست و عفونت های انگلی باعث ایجاد نفخ می شوند.

به طور سنتی افراد از دارو های طبیعی از جمله چای های گیاهی یا دمنوش ها برای 
تسکین نفخ استفاده می کنند. مطالعات اولیه نشان می دهد چندین چای گیاهی به 
تسکین این وضعیت ناخوشایند کمک می کند. در اینجا چند دمنوش گیاهی برای کاهش 

نفخ معرفی می شوند.
نعناع تند

در طب سنتی نعناع به طور گسترده ای برای کمک به تسکین مشکلات گوارشی شناخته 
شده است. این گیاه طعم خنک و با طراوتی دارد. مطالعات در فاز آزمایشگاهی و حیوانی 
نشان می دهد ترکیبات گیاهی به نام فلاونوئید های موجود در نعناع فلفلی فعالیت ماست 

سل ها را مهار می کند. 
ماست سل ها به عنوان سلول های سیستم ایمنی در روده فراوان هستند و برخی اوقات 
باعث نفخ می شوند، همچنین مطالعات روی حیوانات نشان می دهد نعناع روده را شل 

می کند که با این کار باعث تسکین اسپاسم روده و نفخ و درد همراه آن می شود.
 علاوه بر این، کپسول روغن نعناع نیز درد شکمی، نفخ و سایر علائم گوارشی را نیز کاهش 
می دهد. البته چای نعناع برای نفخ آزمایش نشده است. با این حال، نتایج یک مطالعه 
نشان می دهد یک عدد چای کیسه ای ۶ برابر روغن نعناع بیشتر از یک وعده کپسول برگ 

نعناع عرضه می کند، بنابراین می توان گفت چای نعناع بسیار قوی است.
 برای تهیه چای یک قاشق غذاخوری معادل 1.۵ گرم برگ نعناع خشک شده، یک عدد 
چای کیسه ای یا سه قاشق غذاخوری معادل 1۷ گرم برگ نعناع تازه را به یک فنجان معادل 
۲۴۰ میلی لیتر آب جوشانده اضافه کنید. قبل از صاف کردن دمنوش اجازه دهید به مدت 

1۰ دقیقه دم بکشد.
 فرنجمشک

فرنجمشک با رایحه و طعم لیمو همراه است و از خانواده نعناع محسوب می شود. آژانس 
دارویی اروپا خاطرنشان می کن چای فرنجمشک مشکلات گوارشی خفیف از جمله نفخ و 

گاز را بر اساس استفاده سنتی از بین می برد. 
فرنجمشک به عنوان یک عنصر کلیدی در ایبروگاست، مکمل مایع برای هضم شامل 9 
عصاره گیاهی مختلف است و در آمریکای شمالی، اروپا و سایر مناطق و همچنین به صورت 
آنلاین در دسترس است. بر اساس چندین مطالعه در فاز انسانی این محصول درد شکم، 

یبوست و سایر علائم گوارشی را کاهش می دهد.
 با این حال، فرنجمشک یا چای آن به تنهایی از نظر تاثیر آن بر مشکلات گوارشی در 
انسان مورد آزمایش قرار نگرفته است، بنابراین تحقیقات بیشتری در این زمینه مورد نیاز 
است. برای تهیه چای یک قاشق غذاخوری معادل سه گرم برگ فرنجمشک خشک شده 
یا یک عدد چای کیسه ای را در یک فنجان معادل ۲۴۰ میلی لیتر آب جوشانده به مدت 

1۰ دقیقه بریزید.
 خاراگوش

خاراگوش به عنوان یک گیاه برگ دار و سبز رنگ طعم تلخی به چای می بخشد. این 
یک طعم اکتسابی است، اما می توان برای کاهش تلخی آن از آب لیموترش و عسل کمک 
گرفت. خاراگوش به دلیل طعم تلخ برخی اوقات برای مشکلات گوارشی استفاده می شود. 
این ها به عنوان مکمل های ساخته شده از گیاهان تلخ و ادویه جات ترشی جات به هضم 

غذا کمک می کنند.
 مطالعات در فاز انسانی نشان می دهد کپسول های حاوی یک گرم فرنجمشک خشک 
از سوء هاضمه یا ناراحتی در قسمت فوقانی شکم جلوگیری کرده یا آن را برطرف می کند. 
این گیاه باعث آزاد شدن شیره های گوارشی می شود که می تواند به هضم سالم و کاهش 

نفخ کمک کند.
 مطالعات روی فاز حیوانی و آزمایشگاهی نشان می دهد فرنجمشک انگل ها را نیز از بین 
می برد که می تواند عامل نفخ باشد. با این حال، چای فرنجمشک خود برای اثرات ضد نفخ 

آزمایش نشده، بنابراین تحقیقات بیشتری در این زمینه نیاز است.
 برای تهیه چای فرنجمشک از یک قاشق چای خوری معادل 1.۵ گرم گیاه خشک شده 
در هر فنجان معادل ۲۴۰ میلی لیتر آب جوشانده به مدت پنج دقیقه استفاده کنید. توجه 
داشته باشید فرنجمشک نباید در دوران بارداری استفاده شود، زیرا حاوی توژون است 

ترکیبی که می تواند باعث انقباضات رحمی شود.

 زنجبیل
چای زنجبیل از ریشه های ضخیم گیاه Zingiber officinale تهیه می شود و از زمان های 
قدیم برای بیماری های مربوط به معده استفاده می شده است. مطالعات در فاز انسانی 
نشان می دهد مصرف یک تا یک و نیم گرم کپسول زنجبیل در دوز های تقسیم شده حالت 

تهوع را تسکین می دهد.
 علاوه بر این، مکمل های زنجبیل تخلیه معده را تسریع کرده، ناراحتی های گوارشی را 
تسکین داده و گرفتگی روده، نفخ و گاز را کاهش می دهند. قابل ذکر است این مطالعات به 
جای چای با عصاره یا کپسول مایع انجام شده است. در حالی که تحقیقات بیشتری در این 

زمینه مورد نیاز است ترکیبات مفید موجود در زنجبیل در چای آن نیز وجود دارد.
 برای تهیه چای یک چهارم تا یک دوم قاشق چایخوری معادل نیم تا یک گرم ریشه 
زنجبیل خشک شده )یا یک عدد چای کیسه ای( پودر شده در هر فنجان معادل ۲۴۰ 

میلی لیتر آب جوشانده استفاده کنید و اجازه دهید به مدت پنج دقیقه دم بکشد.
می توان از یک قاشق غذاخوری معادل ۶ گرم زنجبیل تازه و برش خورده در هر فنجان 
معادل ۲۴۰ میلی لیتر آب استفاده کرده و اجازه دهید به مدت 1۰ دقیقه دم بکشد سپس 
آن را صاف کرده و بنوشید. طعم تند چای زنجبیل را می توان با آب لیموترش و عسل کاهش 

داد.
 رازیانه

از دانه های رازیانه برای تهیه چای با طعم مشابه شیرین بیان استفاده می شود. رازیانه به 
طور سنتی برای درمان اختلالات گوارشی از جمله درد شکم، نفخ، گاز و یبوست استفاده 
می شود. در موش ها درمان با عصاره رازیانه به محافظت در برابر زخم نیز کمک کرد. 

جلوگیری از زخم ها خطر نفخ را کاهش می دهد.
بنابراین تسکین  نفخ است،  از موارد  از عوامل دخیل در برخی  یبوست یکی دیگر   
روده های تنبل – یکی از اثرات بالقوه رازیانه بر سلامتی – نیز نفخ را برطرف می کند. هنگامی 
که ساکنان خانه سالمندان مبتلا به یبوست مزمن روزانه یک وعده از ترکیب چای گیاهی 
تهیه شده با دانه های رازیانه می نوشیدند به طور متوسط چهار بار بیشتر در طول ۲۸ روز 

مدفوع بیشتری نسبت به افراد گروه دارونما انجام دادند. 
با این حال، مطالعات در فاز انسانی روی چای رازیانه به تنهایی برای تایید فواید گوارشی 
مورد نیاز است. در صورت عدم تمایل برای مصرف چای کیسه ای می توان دانه های رازیانه 
را خریده و آن ها را برای چای خرد کنید. در هر فنجان معادل ۲۴۰ میلی لیتر آب جوش یک 
تا دو قاشق چایخوری معادل دو تا پنج گرم دانه استفاده کنید و اجازه دهید به مدت 1۰ تا 

1۵ دقیقه دم بکشد.
 گل سپاسی

گل سپاسی یا جنتیانا از خانواده گل سپاسیان دارای گل های زرد رنگ و ریشه های 
ضخیم است. چای گل سپاسی در ابتدا طعم شیرینی دارد، اما طعم تلخی در پی دارد. 

برخی افراد ترجیح می دهند آن را با چای بابونه و عسل ترکیب کنند.
 به طور سنتی گل سپاسی در محصولات دارویی و چای های گیاهی استفاده شده است 
که برای کمک به نفخ، گاز و سایر مشکلات گوارشی استفاده می شود. علاوه بر این، عصاره 

گل سپاسی در مشکلات گوارشی استفاده می شود. 
گل سپاسی حاوی ترکیبات گیاهی تلخ از جمله ایریدوئید ها و فلاونوئید ها است که باعث 
ترشح گوارش و صفرا برای کمک به تجزیه غذا می شود که نفخ را تسکین می دهد. با این 
حال، این چای روی انسان آزمایش نشده است، بنابراین در صورت ابتلا به زخم مصرف آن 
توصیه نمی شود، زیرا می تواند اسیدیته معده را افزایش دهد و تحقیقات بیشتری در این 
زمینه مورد نیاز است.  برای تهیه چای گل سپاسی از یک چهارم تا یک دوم قاشق چایخوری 
معادل یک تا دو گرم گل سپاسی خشک شده را در هر فنجان معادل ۲۴۰ میلی لیتر آب 

جوشانده بریزیید و اجازه دهید به مدت 1۰ دقیقه دم بکشد.
 بابونه

بابونه از اعضای خانواده گل مروارید دارای گل های سفید رنگ و کوچک مانند گل مروارید 
مینیاتوری است. در طب سنتی از بابونه برای درمان سوء هاضمه، گاز، اسهال، حالت تهوع، 

استفراغ و زخم استفاده می شود. 
مطالعات روی فاز حیوانی و آزمایشگاهی نشان می دهد بابونه از عفونت های باکتریایی 
هلیکوباکتر پیلوری که عامل زخم معده هستند و با نفخ همراه است جلوگیری می کند، 
همچنین بابونه یکی از گیاهان موجود در مکمل مایع ایبروگاست است که به کاهش درد 
شکم و زخم معده کمک می کند. با این حال، مطالعات در فاز انسانی در مورد چای بابونه 
برای تایید مزایای گوارشی مورد نیاز است. گل های بابونه حاوی مفیدترین ترکیبات از جمله 
فلاونوئید ها هستند. چای خشک را برای اطمینان برای تهیه شدن چای از سر گل نه برگ و 
ساقه بررسی کنید. برای تهیه این چای دلپذیر و کمی شیرین یک فنجان معادل ۲۴۰ میلی 
لیتر آب جوشانده را روی یک قاشق غذاخوری معادل دو تا سه گرم بابونه خشک شده )یا 

یک عدد چای کیسه ای( بریزید و اجازه دهید به مدت 1۰ دقیقه دم بکشد.
 سنبل ختایی

سنبل ختایی گیاهی دو ساله )به ندرت سه ساله( از تیره چتریان است که در بسیاری از 
کشور های دنیا به خاطر خاصیت دارویی آن کشت می شود. عصاره ریشه سنبل ختایی 
در ایبروگاست و سایر محصولات گیاهی گوارشی استفاده می شود. ترکیبات تلخ این گیاه 
ترشح دستگاه گوارشی را برای هضم سالم تحریک می کند. علاوه بر این، تحقیقات روی فاز 
حیوانی و آزمایشگاهی نشان می دهد سنبل ختاییمی تواند یبوست را که عامل نفخ است 

برطرف کند. به طور کلی، تحقیقات بیشتری در فاز انسانی با این ریشه مورد نیاز است.
 برخی منابع ادعا می کنند از سنبل ختایی در دوران بارداری نباید استفاده شود، زیرا 
اطلاعات کافی در مورد ایمنی آن وجود ندارد. برای اطمینان از مراقبت مناسب همیشه 
باید قبل از استفاده از گیاهان دارویی در دوران بارداری یا شیردهی با پزشک خود مشورت 

کنید.
 برای تهیه چای سنبل ختایی یک قاشق چایخوری معادل ۲.۵ گرم ریشه خشک شده را 
در هر فنجان معادل ۲۴۰ میلی لیتر آب جوشانده بریزید و اجازه دهید به مدت پنج دقیقه 

دم بکشد. 
در پایان

طب سنتی نشان می دهد چندین چای گیاهی نفخ شکم را کاهش داده و ناراحتی های 
گوارشی را برطرف می کند. به عنوان مثال، نعناع، فرنجمشک و خاراگوش در محصولات 
گوارشی استفاده می شود که مزایای اولیه را در برابر نفخ نشان داده اند. با این وجود، 
مطالعات انسانی روی خود چای های به تنهایی مورد نیاز است. با این وجود، چای گیاهی 
به عنوان یک درمان ساده و طبیعی برای نفخ و سایر مشکلات گوارشی می تواند استفاده 

شود.

نکاتی برای حفظ سلامت دستگاه تنفسی دمنوش هایی مفید برای درمان نفخ 
در زمستان

اگرچه بیماری های تنفسی ممکن است در هر زمانی از سال رخ دهند اما برخی 
از آنها در فصل زمستان به دلایل مختلف شیوع بیشتری دارند. 

هر ساله با فرا رسیدن فصل سرما برخی از بیماری های مرتبط با دستگاه تنفسی 
نیز مجددا ظهور می کنند.

به گزارش سایت اینترنتی "ایندیا" در ادامه به چند توصیه ساده به منظور حفظ 
سلامت دستگاه تنفسی خواهیم پرداخت:

1. دمای بدن خود را با پوشیدن لباس های گرم و راحت تنظیم کنید.
۲. دست های خود را تمیز نگه داشته و از لمس دهان، بینی یا چشم های خود 

با دست های کثیف خودداری کنید.
۳. گرد و غبار و مواد حساسیت زا را از محیط پیرامون خود زدوده و وسایلی که 
مداوم با آن ها سر و کار دارید از جمله ملحفه، فرش، موکت و مبل ها را تمیز نگه 

دارید.
۴. از یک رژیم غذایی مغذی و طبیعی با مقدار زیادی میوه، سبزیجات و پروتئین 
بدون چربی استفاده کنید و از مصرف غذاهای فرآوری شده که عمدتا حاوی 
نگهدارنده ها و طعم دهنده های مصنوعی و محرک هستند بپرهیزید چرا که این 

مواد می توانند موجب تحریک و التهاب گلو شوند.
۵. در صورت توصیه پزشک، واکسن آنفلوآنزا و ذات الریه را تزریق کنید.

۶. کسانی که از قبل بیماری ریوی دارند یا افراد مستعد مانند سالمندان حتما 
باید با پزشک خود در ارتباط باشند و از به روز شدن داروها و تجویز پزشکی خود 

اطمینان حاصل کنند.
۷. برخی تمرینات تنفسی را برای افزایش ظرفیت شش ها و بهبود عملکرد آنها 

انجام دهید.
۸. سیگار نکشید و حتی الامکان از حضور در محیط های شلوغ و پرازدحام 

پرهیز کنید.
9. بهبود کیفیت هوا در محل زندگی یا محیط کار را با دستگاه تهویه مناسب یا 

دستگاه رطوبت ساز فراموش نکنید.

محققان هلندی می گویند؛

کاشت حلزون به مرور زمان به شنوایی 
آسیب می رساند

مطالعه جدید نشان می دهد در افرادی که برای درمان کم شنوایی شدید کاشت 
حلزون انجام می دهند ممکن است رشد استخوان جدیدی در گوش اتفاق افتاده 

و شنوایی باقی مانده کاهش یابد.
به نقل از مدیسن نت، محققان دانشگاه رادبود هلند دریافتند که در میان بیش از 
1۰۰ بزرگسالی که کاشت حلزون داشتند، دو سوم شواهدی از تشکیل استخوان 
جدید در نزدیکی ایمپلنت ظرف چهار سال نشان دادند و از بیمارانی که در هنگام 
دریافت ایمپلنت هنوز مقداری شنوایی داشتند، آنهایی که رشد استخوانی جدید 

داشتند با گذشت زمان کاهش شنوایی بیشتری مشاهده شد.
دکتر »فلوریس هوتینک«، محقق اصلی این مطالعه، تاکید کرد: »با این حال، 

افرادی که کاشت حلزون داشته اند نباید از این یافته ها نگران شوند.«
وی در ادامه افزود: »کاشت حلزون به اکثر داوطلبان این امکان را می دهد تا 
درک گفتار را در مقایسه با وضعیت شنوایی قبل خود به میزان قابل توجهی بهبود 

بخشند.«
کاشت حلزون، دستگاه های الکترونیکی کوچکی هستند که سیگنال های 
صوتی را از محیط به طور مستقیم به عصب شنوایی گوش ارسال می کنند و 
بخش های آسیب دیده گوش را دور می زنند. آن ها می توانند حس صدا را برای 
افرادی که ناشنوا هستند یا به شدت کم شنوا هستند ارائه دهند و معمولًا به اندازه 

کافی برای درک گفتار به آنها کمک می کنند.
ایمپلنت یک قسمت خارجی دارد که پشت گوش قرار می گیرد و صداها را با 
میکروفون دریافت می کند. این سیگنال ها به گیرنده ای که در زیر پوست کاشته 
شده ارسال می شود و سپس به الکترودهای کوچک کاشته شده در حلزون گوش 

)بخشی از گوش داخلی( منتقل می شود.
قبلًا مشخص شده است در افرادی که کمی توانایی شنوایی دارند، کاشت 

حلزون گاهی اوقات می تواند شنوایی باقیمانده را کاهش دهد.
مطالعات همچنین نشان داده اند که الکترودهای کاشته شده می توانند التهاب 
را تحریک کنند که ممکن است منجر به فیبروز از جمله تشکیل استخوان جدید 
شود. تحقیقات بر اساس 1۲۳ بیمار با میانگین سنی ۶۳ سال که کاشت حلزون 
داشتند انجام شد. بیماران به طور میانگین حدود ۴ سال تحت سی تی اسکن 

قرار گرفتند.
این مطالعه نشان داد که ۶۸ درصد علائم رشد استخوان جدید در نزدیکی 

حداقل یک الکترود کاشته شده مشخص شد.
 

یافته محققان چینی؛

عصاره دانه انگور موجب معکوس شدن 
روند پیری در موش ها شد

در یک مطالعه جدید، محققان دارویی جدید را بر اساس بخشی از عصاره هسته 
انگور شناسایی کردند که با موفقیت طول عمر موش ها را افزایش داده است.

به نقل از مدیکال نیوز، پیری یک فاکتور پرخطر کلیدی برای طیف وسیعی از 
مشکلات سلامت است که تا حدی به دلیل تجمع سلول های پیر در بدن فرد 

است.
در سال های اخیر، محققان گروهی از داروها به نام senolytics را شناسایی 
در مدل های  و  آزمایشگاه  در  را  پیر  داروها می توانند سلول های  این  کرده اند. 
حیوانی از بین ببرند و به طور بالقوه تعداد بیماری های مزمنی را که با افزایش سن 

و افزایش طول عمر ایجاد می شوند، کاهش دهند.
در مطالعه اخیر، محققان مؤسسه سلامت و تغذیه شانگهای چین بخشی از 
عصاره هسته انگور را به عنوان یک ماده بالقوه مؤثر شناسایی کردند و از آن برای 

افزایش طول عمر موش ها استفاده کردند.
در این مطالعه، دانشمندان سنولیتیک جدیدی را شناسایی کردند که از عصاره 
هسته انگور به دست می آید و به نام پروسیانیدین PCC1( C1( شناخته می شود.

در  پیر  سلول های  اثرات  مهار  در   PCC1 ،قبلی موجود  داده های  اساس  بر 
غلظت های پایین و نابودی انتخابی سلول های پیر در غلظت های بالاتر، مؤثر بود.

و  پیر  سلول های  کردند،  مشاهده   PCC1 با  موش ها  درمان  در  محققان 
نشانگرهای زیستی کمتری در ارتباط با سلول های پیر داشتند.

تیم تحقیق تعداد قابل توجهی از سلول های پیر را در کلیه ها، کبد، ریه ها و 
پروستات موش های مسن پیدا کردند. اما درمان با PCC1 این روند را معکوس 
کرد. همچنین در موش های تحت درمان با PCC1، قدرت گرفتن اشیا، حداکثر 
سرعت راه رفتن، استقامت آویزان ماندن، استقامت روی تردمیل، سطح فعالیت 

روزانه و تعادل بهبود یافت.
محققان دریافتند که موش های تحت درمان با PCC1 به طور متوسط 9.۴ 

درصد بیشتر عمر کردند.
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با حکم استاندارقم؛

»طالعی« شهردار جدید دستجرد قم شد

آیین تکریم و معارفه شهرداران قدیم و جدید شهر دستجرد با حضور مسئولان استان 
قم برگزار شد.

آیین تکریم و معارفه شهرداران قدیم و جدید شهر دستجرد  روز پنجشنبه با حضور 
رییس شورای  قم، سعادتمند  استانداری  و شوراهای   امور شهری  مدیرکل  ملکی 
اسلامی استان قم، چهرگانی مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری قم، حجت 
الاسلام یزدی امام جمعه دستجرد و جمعی دیگر از مسئولین این بخش امروز در سالن 

اجتماعات بخشداری خلجستان برگزار شد.
در این مراسم حسین طالعی با انتخاب اعضای شورای اسلامی شهر دستجرد و با 
حکم استاندار قم به عنوان شهردار جدید شهر دستجرد معرفی و جایگزین علیرضا 

پوررستم شد. در حکم شاهچراغی استاندار قم به شهردار جدید دستجرد آمده است:
با عنایت به منویات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( و مفاد بیانیه گام دوم انقلاب، 
شایسته است با برنامه ریزی دقیق نسبت به تحقق اهداف و سیاست های زیر اقدام 

نمایید:
- پایبندی به اصول و ضوابط اسلامی،ایرانی و هویت بخشی به سیما و منظر شهری 

و استحکام بناها
- رعایت ملاک های امانتداری و دینداری،کفایت و کارآمدی

- تسهیل،تسریع و انضباط در  خدمت رسانی به شهروندان و پوشش فراگیر خدمات 
شهری

به اقشار محروم و  - رعایت توزیع عادلانه خدمات، امکانات و نگاه عدالت گستر 
آسیب پذیر

- اهتمام جدی و مسئولانه به توسعه پایدار و حفظ محیط زیست و ارتقای فضای سبز 
شهری

- افزایش نشاط و فضیلت های معنوی، فرهنگی و اجتماعی
- تکریم و حسن رفتار با مردم و جلب اعتماد عمومی و مشارکت آنان

- همکاری متقابل با مسئولین استانی و محلی به منظور تقویت مدیریت شهری 
کارآمد

گفتنی است در این مراسم با اهدای لوح یادبود از خدمات اعضای سابق شورای شهر 
و شهردار سابق تقدیر شد.

 
رییس دانشگاه صنعتی قم:

دانشگاه صنعتی قم در مسیر تقویت توان 
واحدهای تولیدی استان تلاش می کند

رییس دانشگاه صنعتی قم گفت: این دانشگاه با استفاده از ظرفیت  علمی اساتید و 
دانشجویان خود به میدان آمده است تا توان فعالیت واحدهای تولیدی استان را تقویت 

کند.
جلال رضایی نور اظهاردشت: در همین راستا دانشگاه صنعتی قم دفتر همکاری 
صنعت و دانشگاه با نام " کافه  صدا" مخفف صنعت، دانشگاه و اعتلا را در شهرک 
صنعتی شکوهیه استان ایجاد کرد تا برقراری ارتباط میان دانشگاهیان و صنعتگران 

بیش ازپیش تسهیل شود.
وی با اشاره به این که ایجاد دفتر همکاری صنعت و دانشگاه در قم اقدام موثری برای 
افزایش تعامل و ارتباط استادان دانشگاه و بهره برداران واحدهای صنعتی استان با 
یکدیگر است، افزود: این دفتر بستری مناسبی را برای حل مشکل های حوزه صنعت 
استان از طریق انجام پژوهش های کاربردی توسط استادان و دانشجویان دانشگاه 

صنعتی قم فراهم آورده است.
وی ادامه داد: همچنین این دفتر امکان خوبی را برای معرفی دانشجویان رشته های 
فنی و مهندسی به صنعتگران به منظور برگزاری دوره های کارآموزی دانشجویان در 
واحدهای صنعتی فعال در قم ایجاد کرده است که می توان از آن برای حل مسائل حوزه 

صنعت استان به نحو مطلوب بهره برد.
رییس دانشگاه صنعتی قم گفت: راه اندازی کافه صدا، فرصت خوبی نیز برای انعقاد 
تفاهم نامه های همکاری برای رفع مشکل های صنعت استان میان استادان دانشگاه و 
بهره برداران واحدهای صنعتی به وجود آورده است و در مسیر رشد و توسعه  فعالیت های 

اقتصادی در قم،  نقش آفرینی می کند.
وی با اشاره به فعالیت کافه صدا در بستر وب بیان داشت: در ادامه روند تسهیل ارتباط 
میان دانشگاهیان و صنعتگران استان به دنبال استفاده حداکثری از ظرفیت فضای 
مجازی برای آشنایی هرچه بیشتر این دو گروه با یکدیگر برای رفع مسائل صنایع فعال 

در قم از طریق انجام پژوهش های علمی و کاربردی هستیم.  
حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی قم حدود ۸۰ هزار میلیارد 
ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در حدود ۲ هزار و ۴۰۰ 
ایجاد  اشتغال  فرصت  تَن  هزار  از ۶۰  بیش  برای  استان  تولیدی  و  صنعتی  واحد 

شده است.
سلفچگان،  نشر،  و  چاپ  الغدیر،  شکوهیه،  صنعتی  شهرک  هفت  دارای  قم 
محمودآباد، درودگران، فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی 
خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هر کدام از آنها موقعیت ممتازی برای توسعه 

سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارد.
 

 مدیرکل هواشناسی استان قم:

هوای قم یک هفته پایدار و احتمالا آلوده 
خواهد بود

مدیرکل هواشناسی استان قم گفت: با توجه به خروجی مدل های هواشناسی، از 
اواخر وقت روز شنبه هوای قم به نسبت ساکن و پایدار خواهد بود و بروز پدیده اینورژن 

و آلودگی هوا محتمل است.
مهران حیدری بنی افزود: شرایط پایداری و سکون نسبی هوا تا اواخر وقت پنجشنبه 
۲۵ آذرماه جاری ادامه خواهد داشت و شرایط برای افزایش آلاینده های جوی به ویژه 

در ساعات ابتدایی روز فراهم است.
وی با بیان اینکه از روز جمعه به تدریج سامانه بارشی وارد استان می شود، اظهار 
داشت: تأثیر این سامانه در نزولات جوی و کاهش آلودگی هوا از اواخر روز جمعه خواهد 
بود و شهروندان طی هفته پیش رو باید به رعایت دستورالعمل های بهداشتی توجه 

داشته باشند. 
مدیرکل هواشناسی استان قم تغییرات دمایی در هفته جاری را نیز رو به کاهش دما 
عنوان کرد و گفت: از روز شنبه تا پنج روز آینده هر روز یک درجه بیشینه دما کاهش 
خواهد یافت و به 1۴ درجه خواهد رسید، اما کمینه هوا روی عدد صفر و یک متغیر 

است.
آلودگی هوا ناشی از وارونگی دما بسیار خطرآفرین است 

معاون محیط زیست انسانی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم نیز در گفت 
و گو با ایرنا خاطرنشان کرد:  با حاکم شدن پدیده وارونگی دما در کلانشهرهای بزرگ و 
صنعتی، منابع آلاینده مانند خودروها، نیروگاه ها و کارخانه ها و لوازم گرمایشی منازل، 

موجب تراکم و افزایش غلظت آلاینده ها می شوند.
سید احمد شفیعی با بیان اینکه آلودگی ناشی از وارونگی دما می تواند برای سلامت 
عمومی جامعه بسیار خطرآفرین باشد، بر ضرورت استفاده از وسایل نقلیه عمومی در 
فصول سرد سال تأکید کرد و گفت: واحدهای آلاینده صنعتی نیز در این شرایط باید 

میزان فعالیت خود را کاهش دهند.
 وی گفت: در شرایط آلودگی هوا، شهروندان باید از مایعات زیاد و مواد غذایی مناسب 
استفاده کرده و به ویژه افراد مبتلا به بیماری قلبی یا ریوی، سالمندان و کودکان از 
فعالیت های طولانی خارج ازمنزل خودداری کنند، ضمن اینکه استفاده از گلدان های 

متعدد در خانه نیز می تواند مفید و مؤثر باشد.

 معاون حمل ونقل اداره کل راهداری وحمل ونقل جاده ای استان قم اعلام کرد:

کمربندی قم به کاشان حادثه خیز ترین 
محور برای موتور سیکلت ها

 معاون حمل ونقل اداره کل راهداری وحمل ونقل جاده ای استان قم گفت: 
بیشترین میزان تصادف موتورسیکلت طی 1۰ سال اخیر در سطح راه های استان قم 

مربوط به کمربندی قم به کاشان است.
حمید سالاری با اشاره به بررسی سه طرح پیشنهادی، اختصاص خط ویژه به تردد 
موتورسیکلت در کمربندی قم – کاشان، ایمن سا  زی تقاطع کمربندی قم – اراک با 
محور جعفریه و اصلاح راه دسترسی روستای طایقان )محور قم – نیزار( در پنجمین 
جلسه این کمیته افزود:، در راستای ارتقا سطح ایمنی و کاهش حداکثری سوانح 
جاده ای، پنجمین کمیته فنی کمیسیون مدیریت ایمنی حمل ونقل استان قم در 

سال جاری، جلسه ایی تشکیل و این طرح ها بررسی شد.
معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم; در ادامه بیان 
کرد:; این جلسه با حضور; اعضای کمیته، شامل نمایندگانی از: پلیس راه، راهداری 
و حمل ونقل، شهرداری، راه و شهرسازی، اورژانس، هلال احمر، بنیاد مسکن، دفتر 
فنی استانداری، محیط زیست و پزشکی قانونی، در محل سالن جلسات این اداره 

کل تشکیل شد.
سالاری عنوان کرد: طرح های اختصاص خط ویژه جهت تردد موتورسیکلت در 
کمربندی قم – کاشان، ایمن سازی تقاطع کمربندی قم – اراک با محور جعفریه، 
اصلاح راه دسترسی به روستای طایقان )محور قم – نیزار(، از موارد موضوعه در 
پنجمین جلسه کمیته فنی کمیسیون مدیریت حمل و نقل استان قم بود که بررسی 
شد. به گفته وی؛ پیشنهاد طرح اختصاص خط ویژه جهت تردد موتور سیکلت در 
کمربندی قم – کاشان، با توجه به اینکه طی پروسه آماری 1۰ ساله )از سال 9۰ تا 
1۳99( شاهد وقوع ۳۳۶ فقره تصادفات موتورسیکلت در سطح راه های استان قم 

بوده ایم مورد بررسی قرار گرفته است.
سالاری افزود: با توجه به جدول آماری 1۰ ساله تصادفات موتورسیکلت در سطح 
راه های استان، متأسفانه شاهد روندی سینوسی درسیم تصادفات صورت گرفته 

هستیم.
ادامه  در  قم  استان  حمل ونقل  ایمنی  مدیریت  کمیسیون  فنی  کمیته  دبیر 
گفت وگوی خود با اشاره به حادثه خیزترین محور در زمینه تصادفات موتورسیکلت ها 
گفت: بیشترین میزان تصادف موتورسیکلت طی 1۰ ساله اخیر در سطح راه های 
استان را مربوط به کمربندی قم- کاشان است وبا وجود طرح های متنوعی که در 
قالب اقدامات فیزیکی؛ فرهنگی که با اهدا کلاه ایمنی، نصب شبرنگ، برگزاری 
دوره های آموزشی، توزیع اقلام فرهنگی و …همراه بوده، اما روند کاهش حوادث 

متعلق به این وسیله نقلیه متناسب با پیش بینی ها نبوده است.
سالاری گفت: با توجه به مهیا بودن زیرساخت عمرانی کمربندی قم به کاشان 
)عرض مناسب راه( نسبت به طرح پیشنهاد اختصاص خط ویژه تردد موتورسیکلت 
در کمربندی قم به کاشان اقدام و مقرر گردید: پس از بررسی و مطالعات میدانی 
بیشتر، جهت بررسی نهایی در کمیسیون ایمنی راه های استان قم مطرح و در صورت 

تأیید، اجرایی شود.
وی افزود: دیگر مصوبه پنجمین جلسه کمیته فنی کمیسیون مدیریت ایمنی 
حمل ونقل استان قم را، طرح ایمن سازی تقاطع کمربندی قم؛ اراک با محور جعفریه 
است که در این طرح مقرر شد ضمن امتداد دماغه تفکیکی به میزان ۵۰ متر قبل از 
ورودی و خروجی های تقاطع، نسبت به نصب تابلوهای پیش آگاهی، خط کشی و 
نقوش، تعریض پل آبرو قبل از دماغه، نصب تجهیزات ایمنی و استقرار تابلو اطلاعاتی 

در رفوژ دماغه اقدام شود.
معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم یکی دیگر 
از مهمترین دستورات این جلسه را اصلاح راه دسترسی روستای طایقان )واقع در 
محور قم؛ نیزار( اعلام و افزود: با توجه به ارائه طرح اصلاح هندسی راه های دسترسی 
روستای طایقان توسط مشاور بنیاد مسکن، مقرر شد نسبت به نصب تابلوهای پیش 
آگاهی اقدام و در تمامی ورودی و خروجی های مربوطه، اقداماتی در راستای مدیرت 

سرعت لحاظ شود.
سالاری افزود: همچنین طرح هدایت آب های سطحی، عبور وسایل نقلیه با ارتفاع 

مناسب و امکان تردد عابرین در محل زیرگذر مورد توجه قرار گیرد.
دبیر کمیته فنی کمیسیون مدیریت ایمنی حمل ونقل استان قم عنوان کرد: 
مصوبات کمیته فنی جهت بررسی و تأیید به کمیسیون ایمنی راه های استان ارجاع، 

و در صورت نهایی شدن به دستگاه های مربوطه جهت اجرا واگذار می شود.
 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی استان قم خبرداد:

آغاز پذیرش دانشجو در 88 رشته محل 
دانشگاه علمی کاربردی 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی استان قم از پذیرش دانشجو در ۸۸ رشته 
محل متنوع و چهار گروه آموزشی صنعت، کشاورزی، فرهنگ و هنر و مدیریت و 

خدمات اجتماعی در این دانشگاه خبر داد. 
 محمد حسن نادری با اعلام آغاز پذیرش دانشجو در مراکز دانشگاه علمی کاربردی 
استان قم در نیمسال تحصیلی بهمن ماه سال جاری، اظهار داشت: دانشگاه جامع 
علمی کاربردی استان قم از 1۶ لغایت ۲۴ آذر ماه در دو مقطع کاردانی و کارشناسی 

دانشجو می پذیرد.
رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی استان قم افزود: این پذیرش دانشجو در 
قالب تکمیل ظرفیت و پذیرش در برخی از رشته های جدید است که در ۸۸ رشته 
محل متنوع و در چهار گروه آموزشی صنعت،  کشاورزی،  فرهنگ و هنر و مدیریت و 

خدمات اجتماعی  صورت می گیرد.  
کارآفرین  و  توانمند  نیروی  آموزش  هدف  با  شده  ارائه  رشته های  افزود:  نادری 
و بر اساس نیازهای استان است و دانشگاه جامع علمی کاربردی به عنوان تنها 
مسیر  در  فناوری  و  مهارت  نظام  پیاده سازی  در  محور،  شغل  عالی  آموزش  نهاد 

توانمندسازی به منظور اشتغال زایی دانش آموختگان فعالیت می کند.
افزود:  علمی کاربردی  آموزش  مراکز  در  تحصیل  ویژگی های  به  اشاره  با  وی 
کاربردی بودن رشته های تحصیلی، پایین بودن میزان شهریه، اعطای وام شهریه 
به دانشجویان،  امکان کار و تحصیل به صورت همزمان، امکان تحصیل در مقاطع 
بالاتر و اختصاصی بودن بسیاری از رشته های آموزشی از ویژگی های تحصیل در این 
دانشگاه است.  نادری گفت: دانشجویان مراکز علمی کاربردی می توانند در هر سال 
تحصیلی مبلغ دو میلیون و پانصد هزار تومان وام شهریه از صندوق رفاه دانشجویان 
دریافت نمایند و شرایط بازپرداخت این وام ها بدون سود و پس از پایان تحصیل با 
اقساط بلندمدت بوده که با توجه به میزان شهریه تحصیلی، تسهیلات مناسبی برای 
دانشجویان است. رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی استان قم در خصوص نحوه 
ثبت نام در این دانشگاه اظهار داشت: علاقه مندان می توانند تا روز ۲۴ آذر ماه با 
به  نسبت   www.sanjesh.org نشانی  به  به وب سایت سازمان سنجش  مراجعه 

مشاهده رشته ها و شرایط پذیرش و ثبت نام اقدام نمایند.

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم:

قراردادهای سرمایه گذاری شهری قم 
بازنگری می شوند 

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم از اجرای طرحی به منظور بازنگری قراردادهای 
شهرداری در حوزه سرمایه گذاری خبر داد. 

محمود مسگری با اشاره به اهمیت جذب سرمایه گذاران برای توسعه شهری اظهار 
داشت: در وضعیت اقتصادی موجود که با مشکلات عدیده ای روبرو هستیم، یکی 
از راه های درآمد پایدار جذب سرمایه گذاری است که برای این کار باید قراردادهای 

سرمایه گذاری در شهر پیش بینی شود.
بخش  در  مهم  کارهای  از  یکی  افزود:  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس  نایب 
تا همانند  انجام دادیم  را  قبلی  قراردادهای  بازنگری  بوده که  این  سرمایه گذاری 
برخی از پروژه های سرمایه گذاری با مشکلات روبرو نشویم. وی خاطرنشان کرد: 
در حال حاضر قراردادهایی در بلوار پیامبر اعظم)ص( منعقدشده که به علت های 
مختلف به ویژه مسائل اقتصادی، احساس می شود سرمایه گذار زمین را فریز کرده 
و کار انجام نمی شود. مسگری گفت: به منظور بازگشت سهم شهرداری از پروژه های 
سرمایه گذاری که در واقع سهم مردم است، در شورای اسلامی شهر قم بازنگری 
طرح های سرمایه گذاری و بررسی قراردادهای شهرداری در پیمان های مختلف با 

حضور مشاور حقوقی دنبال می شود تا در آینده با مشکل روبرو نشویم.

 

جامعه پرستاری در ۲ سال اخیر و با شیوع ویروس منحوس کرونا؛ صحنه هایی 
زیبا از گذشت و فداکاری را خلق کردند به گونه ای که دوباره خاطره هایی از 
حماسه های دوران دفاع مقدس در اذهان مردم تداعی شد و جامعه بهداشتی و 
درمانی و به ویژه پرستاران با اقتدا به حضرت زینب)س( در این دوران جانکاه، 

سلامت و عافیت را برای بیماران رنجور رقم زدند.
بروز بحرانِ پاندمی کووید-19 در شرایطی رخ داد که تابلوی اصلی این بیماری 
تابلویی ناشناخته با تنوعی از علائم خفیف، متوسط و مرگ آور بود و رهاورد آن 
برای پرستاران افزایش ساعات کاری، محدودیت های بیشتر اجتماعی، ارتباط 
مستقیم و غیرمستقیم با بیماران مبتلا و مشاهده مرگ بیماران، همکاران یا 
سایر آشنایان بود که پرستاران را در سطح بالایی از تنش روانی قرار داد. به این 
موضوع باید مشکلات ناشی از استفاده اجباری از وسایل حفاظت شخصی و 

عدم اطمینان کافی از عدم انتقال بیماری به اعضای نزدیک خانواده را نیز افزود.
بیماری کرونا و خصیصه هایی چون نبود درمانی مشخص برای آن، لزوم درمان 
Patient-( و مراقبت علامت محور در بیماران و نیز الزام ارائه مراقبت بیمار-محور
centered( به علت تنوع و شدت علائم، سبب شد تا پرستاران در مرکز توجه 
سیاست گذاران، تصمیم گیران سلامتی، رسانه های تبلیغاتی و مردم واقع شوند 
و اهمیت حضور و نقش اثرگذار آنان در مدیریت و گذار از این بحران بارها بازگو و 
نمایش داده شود و تصاویری از تلاش و ایثار این قشر پرتلاش در مراقبت و ارائه 
حمایت روانی و القای امید به بیماران در جامعه دست به دست بچرخد. بر این 
اساس فرصتی فراهم شد تا جنبه های پنهان تر یا کمتر دیده شده کار پرستاری 

در جامعه بازنمایی شود.
با این وجود نبایست نادیده گرفت که اصناف زیادی سعی در قدردانی از زحمات 
ایثارگونه پرستاران کردند و 1۵۰ شهید مدافع سلامت در پرستاری که از میان 
آنها تاکنون ۶۶ تن به عنوان شهید سلامت تائید شده و مابقی نیز در حال طی 
کردن روال های قانونی هستند. همچنین بدنه صنفی نظام پرستاری نیز به پاس 
قدردانی از زحمات پرستاران جهت افزایش دریافت حقوق و فوق العاده ویژه آنان، 

تلاش های موفقی انجام داد.

با وجود تمام حمایت های صورت گرفته شده اما هنوز هم مواجهه با بحران 
و بهبود تاب آوری پرستاران از جمله موضوعات بسیار مهم و اصلی در مدیریت 
سلامتی است. این پرسش که آیا میزان آثار روانی کووید-19 بر پرستاران، مشابه 
با میانگین پیامدهای این بیماری بر مردم جامعه است در تحقیقی بررسی و 
مشخص شد که این میزان ۷ تا ۸ درصد در پرستاران بالاتر است. به همین جهت 
یکی از موضوعات مهم در دوران پساکرونا در حوزه مراقبت پرستاری، ترمیم قوای 
روانی کاهش یافته یا آسیب پذیر و تقویت سلامت روانی و معنوی در آنان است. 
توجه به سلامت جسم و روان پرستاران و عوامل فرسودگی شغلی آنان، مدیران 

و محققان بیشتری را در دوران پساکرونا در سراسر دنیا به خود جلب کرده است.
)Value( پرستاری ایران و چالش کیفیت، دسترسی و ارزش

از منظر هستی شناختی، مراقبت مفهوم اصلیِ پرستاری است. مراقبت در 
پیوستار سلامتی و بیماری در معنایی شامل مراقبت از سلامتی و پیشگیری از 
بیماری و در معنای دیگر شامل مراقبت از مددجوی دردمند و حاملِ بیماری، 
اختلال یا ناخوشی است. از منظر کارکردی، فعالیـت پرسـتاری پیوسـتار وسـیعی 
از کارکردهـا همچـون ارتقـای سلامت، پیشگیری از بیماری، هماهنگی مراقبت و 
مراقبـت تسکینی را شامل می شود. نیروی کار پرستاری در ایران بیشترین میزان 
کارکنان سلامتی )۳۳ درصد از کل کارکنان سلامتی( را تشکیل می دهند که 
۲۵ درصد این میزان شامل پرستاران و ۸ درصد شامل کمک پرستاران و بهیاران 
هستند. این در حالی است که استاندارد نسبت تخت به پرستار در ایران ۰.۸ است 
که از استاندارد بین المللی آن یعنی ۲.۵ فاصله دارد. این شکاف سه برابری در 
استاندارد در حالی است که سالیانه تقریباً 1۲ هزار دانشجوی پرستاری از بیش 

از صد دانشکده پرستاری در کشور دانش آموخته شده و وارد بازار کار می شوند.
موضوع عدم به کارگیری نیروی انسانی موجود در پرستاری به افزایش ساعات 
کاری بیش از میزان استاندارد و تقلیل نقش آنها از نقشی حرفه ای به نقشی 
تکنیکی انجامیده است. برآیند این رخداد چالشی است که همواره موضوع نظر و 
دغدغه صاحب نظران حرفه پرستاری بوده است؛ موضوعی به نام کیفیتِ مراقبت. 
ارتبـاط مراقبت پرستاری و کیفیت مراقبت بیمارستانی از جمله برآیندهای بیمار 
همچون طول مدت اقامـت، مـرگ و میر، زخم بستر، ترومبوز وریدهای عمقی و 

عفونت های بیمارستانی در مطالعات متعددی منتشـر شـده است.
فارغ از موضوع کیفیت مراقبت های ارائه شده بیمارستانی، موضوع چالش زای 
دیگر جامعه پرستاری، دسترسی مردم به خدمات سلامتی به منظور توزیع برابر 
سلامتی و خدمات سلامتی است. توزیع نابرابر سلامتی و خدمات سلامتی 
در ایران در حالی است که از سویی نقش تعیین گرهای اجتماعی در سلامت، 
دیگر  از سویی  و  را ضروری ساخته  پرستاری  نقش های حرفه ای  توسعه  لزوم 
سرعت شتابنده روند پیری جمعیت که به افزایش قابل توجه سالمندان تا میزان 
۳۰ درصد در ۲۰۵۰ منجر خواهد شد و تغییر نمای اینفوگرافیک بیماری ها از 
بیماری های حاد به مزمن و تبدیل شدن این بیماری ها به عامل اول مرگ و میر، 

ضرورت دریافت مراقبت های جامعه محور را به طور روزافزونی افزوده است.
تقلیل نقش پرستاران به عرصه مراقبت بیمارستان، نبود بستر گفتمانی لازم 
جهت توسعه نقش های پرستاری، عدم به کارگیری پتانسیل های موجود در نیروی 
کار پرستاری جهت افزایش سواد سلامتی و پیشگیری، در کنار نادیده گرفتن 
نیروی قابل توجه و به کار گرفته نشده در پرستاری همگی به مثابه نادیده گرفتن 
فرصت های موجود در حوزه طراحی نظام مراقبت کارا، هماهنگ و یکپارچه است. 
این در حالی است که مطالعات اقتصادی در حوزه نیروی کار سلامتی در ایران 

پیش بینی می کنند که نیروی کار پرستاری در بیمارستان تا سال ۲۰۲۵، به علت 
افزایش نیاز جامعه به متخصصان سلامت عمومی و جامعه محور، کاهش یافته و 
به ۲۸ درصد از کل کارکنان سلامتی که شامل 19 درصد پرستاران و 9 درصد 
کمک پرستاران خواهد رسید.   چالش دیگر پرستاران، وجود نظام کمیت محور 
)Volume-based( در ارزیابی خدمات سلامتی است که به افزایش هزینه های 
سلامتی بدون دستیابی به کیفیت، ایجاد مراقبت های القایی، توسعه نابرابری 
در پرداخت به صاحبان مشاغل مراقبتی و در نتیجه عدم توان بودجه های دولتی 

برای تامین هزینه ها و ورشکستگی بیمه ها گردیده است.
اگرچه بخش مهمی از این چالش برآمده از مدل های ناکارآمد ارایه خدمات 
Fee-for-( سلامتی است، اما تغییر شیوه پرداخت بر اساس خدمات ارائه شده
Service( به شیوه پرداخت بر اساس برآیندهای بیمار )Outcomes( شیوه ای 
است که به کاهش هزینه های سلامتی، دیده شدن برآیندهای مراقبتی دیگر 
حرفه های سلامتی به جز پزشکان در مراقبت از بیماران و تغییر نظام پرداخت 

کارانه و ایجاد عدالت در پرداخت آن منجر خواهد شد.
عوامل انگیزشی و روانی، عامل مهم در مهاجرت پرستاران

پدیده مهاجرت کاری در پرستاری موضوعی مهم و قابل توجه است. اگر چه آمار 
دقیقی از تعداد سالیانه مهاجرین پرستاری و مقصد نهایی آنها وجود ندارد اما فارغ 
از توان بالای دانشی و مهارتی پرستاران ایرانی برای کار در کشورهای توسعه یافته، 
موضوع تهدید توسعه آینده نگر این حرفه به علت تشدید کمبود نیروی انسانی با 
کیفیت موضوعی در خور توجه است. اگرچه شرایط نامناسب شغلی و پرداخت 
ناعادلانه جهت ایجاد نیک زیستی )Well-being( و حفظ پرستاران موثرند، اما 
عوامل مهمتر ناراضی کننده پرستاران عمدتاً عواملی انگیزشی و روانی است؛ 
عواملی که با فلسفه حرفه ای کار جهت تامین مراقبت از سلامتی مرتبط است. 
نبود ارتباط تیمی میان پزشکان و پرستاران، نادیده گرفتن شدن دانش و مهارت 
تخصصی و حرفه ای و اتونومی پرستاران در ساختارهای سلسله مراتبی، تقلیل نقش 
پرستاران به نقش تکنیکی، تبعیض و نابرابری درک شده در پرستاران، فرایندهای 
ناکارآمد مدیریت بیمارستانی مانند تسلط نظام بروکراتیک در مراقبت، فاصله زیاد 
از استانداردهای ضروری یا استاندارد ارائه خدمات پرستاری به ازای تخت، وجود 
نبود  سیستمی،  تفکر  وجود  عدم  خطا،  بروز  صورت  در  سرزنش گری  فرهنگ 
رویکرد و فرهنگ حل مساله، تسلط گفتمان مبتنی بر درآمدزایی در بیمارستان ها و 
محدودیت های جدی مدل طبی و بیماری محور در ترجمان مراقبت کل نگر از بیمار 
از جمله این عوامل نارضایتی هستند.  در کنار تقویت عناصر توزیع کننده عدالت 
در میان مشاغل سلامتی )مانند توزیع عادلانه پرداخت ها و استفاده از امکانات(، 
تقویت نقش های حرفه ای و جنبه های حرفه گرایی در پرستاری می تواند به میزان 
قابل ملاحظه ای به نگهداری و ممانعت از ترک حرفه یا مهاجرت افراد کمک کند. 
به کارگیری مدل های موثر در ارتقای پلکانی پرستاران، سپردن مدیریت به افراد 
شایسته، کاردان و صاحب دانش و تقویت مسیرهای متنوع توسعه فردی و حرفه ای 

نیز می تواند در این راستا مفید واقع شود.
رفع تبعیض، اصلی ترین مطالبه پرستاران

اصلی ترین مطالبات در حال پیگیری در نهادهای رسمی و صنفی پرستاری از 
جمله بورد پرستاری، معاونت پرستاری و سازمان نظام پرستاری، موضوعاتی نظیر 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری و فوق العاده خاص پرستاران به منظور ایجاد تغییر 
در نظام پرداخت کارانه ها و افزایش عدالت است. ترمیم کمبود نیروی پرستاری با 
افزایش مجوز استخدام، کاهش نابرابری درون حرفه ای با تبدیل وضعیت نیروهای 
شرکتی و رفع چالش های بازنشستگی پرستاران نیز از جمله مطالبات اخیر در 
پرستاری بوده اند. توجه متولیان و سیاست گذاران به پرستاری به مثابه یک حرفه 
و به پرستاران به عنوان یکی از رهبران یا عاملان تغییر در عرصه سلامت و قرار دادن 
پرستاری در جایگاه واقعی و اصیل آن بهترین راه برای قدردانی از زحمات پرستاران 
است.   مهم ترین موانع جذب نیروی پرستاری؛ شیوه های ناکارآمد مدیریتی یا 
اقتصاددولت و مسوولان ذی ربط می توانند مشکلات جامعه پرستاری را با تعامل با 
بدنه های سیاست گذار در پرستاری، توجه به ایجاد عدالت و برابری در ارائه خدمات، 
اصلاح نظام مراقبت از سلامتی و توسعه نقش های موثر در پیشگیری حل کنند. 
همواره اقتصاد سنگ زیربنای پیشرفت از جمله در پرستاری بوده است. آمارها 
نشان می دهد که توسعه نقش های پرستاری و ارتقاء استانداردهای پرستاری در 

کشورهای توسعه یافته که امکان پرداخت بیشتر به پرستاران و نیز جذب نیروی 
انسانی را دارا هستند، قابل قبول تر است. همچنین تقاضا جهت دریافت خدمات 
جامعه محور پرستاران در کشورهای با سطح درآمد بالاتر نیز بیشتر است. اما فارغ 
از موضوع اقتصاد، وجود شیوه های ناکارآمد مدیریتی، نبود تفکر سیستمی و هدر 
رفت منابع مالی و انسانی در عرصه مراقبت پزشکی به طور کلی از جمله عوامل 
موثر در این حوزه به شمار می روند. حاکمیت نگاه غیرحرفه ای  به پرستاری و ارزیابی 
خدمات پرستاری از منظر تکنیکیِ صرف، نبود ارتباطات واضح شده بین خدمات 
پرستاری، کاهش هزینه های نظام سلامتی و عدم ارزیابی های اقتصادی پرستاری 
نیز از جمله عوامل مقاومت سیاست گذاران در جذب نیروی پرستاری هستند. 
عواملی همچون نظام جزیره ای ارائه خدمات، نبود ساختار هماهنگ و یکپارچه ارائه 
خدمات از پیشگیری تا توانبخشی، نبود زیرساخت های کافی بانک داده و داده های 
کلان جهت تصمیم گیری موثر و درست، چالش ها و تضادهای گفتمانی دو بخش 
خصوصی و دولتی در ارائه خدمات، نبود نقش تعیین گری بیمه ها در دفاع از حقوق 
بیمار و نظارت بر خدمات ارائه شده از جمله مواردی هستند که به هدر رفت منابع، 
کاهش کیفیت، عدم امکان ارزیابی های اثربخشی و در نتیجه تصمیم درست در 
خصوص مدیریت منابع انسانی می انجامد. تقویت نقش رهبران و سیاست گذاران 
پرستاری در تصمیم گیری های سلامتی، وجود نقشه جذب بر اساس برنامه های 
استراتژیک و کلان و مبتنی بر داده، توسعه ارزیابی های اقتصادی در پرستاری و به 
کارگیری پرستاران در گلوگاه های موثر در پیشگیری از بیماری می تواند به تقویت 

جذب پرستاران در عرصه های مختلف خدمات سلامتی کمک کند.
* دکتر فتانه قدیریان عضو هیات علمی دانشکده پرستاری و مامایی، 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی.

نیاز مبرم به خدمات پرستاری در موج های اول 
بیماری کرونا سبب شد تا برخی از مدیران به استخدام 

پرستاران ۸۹ روزه اقدام کنند. هیجانی که در برخی 
مناطق با کاهش بحران کرونا، فروکش کرد و به بیکار 
شدن مجدد این پرستاران انجامید.  شیوه بکارگیری 
که در ابتدا با اصول قانونی ناسازگار و تنها در پاسخ به 
نیاز مقطعی به پرستاران طراحی شد و تصویر نادیده 
گرفته شدن زحمات و ارزش حرفه پرستاری توسط 

تصمیم سازان را بازنمایی کرد.

دولت و مسوولان ذی ربط می توانند مشکلات 
جامعه پرستاری را با تعامل با بدنه های سیاست گذار 
در پرستاری، توجه به ایجاد عدالت و برابری در ارائه 
خدمات، اصلاح نظام مراقبت از سلامتی و توسعه 

نقش های موثر در پیشگیری حل کنند.

تبعات بی توجهی به دغدغه ها و چالش های جامعه پرستاری؛

مطالبات پرستاری، گمشده در بوروکراسی نظام سلامت
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وزیر صمت:

اصلاحات نرخ خودرو، کمتر از تورم بود

 وزیر صمت گفت : تورم کشور ما بالای ۴۰ درصد است ولی از ابتدای سال تا امروز 
تنها 1۸ درصد افزایش قیمت خودرو را شاهد بودیم. به عبارتی اصلاح قیمت خودرو 
به میزان نصف مقدار تورمی بوده که در بازار و کالاها وجود دارد. این موضوع باعث 
می شود که میزانی گردش مالی در خودروسازی افزایش یافته و تا حدی از زیان آنها 

کاسته شود.
سید رضا فاطمی امین در گفت وگویی پیرامون افزایش قیمت 1۰ تا 1۸ درصدی 
محصولات خودروسازان اظهار کرد: ستاد تنظیم بازار در این زمینه یک مصوبه داشت 
که البته به معنای افزایش قیمت نبود، باید توجه داشت که در چند ماه گذشته یعنی 
از اردیبهشت ماه تا امروز قیمت خودروها تثبیت شده و افزایشی نداشت اما از طرف 
دیگر قیمت مواد اولیه و ملزومات تولید افزایش یافته بود. یک روالی از قبل در کشور 

وجود داشت که هر شش ماه یک بار این آثار تورمی در قیمت خودرو تعدیل شود. 
وی افزود: آنچه که بر مردم تاثیر دارد قیمت های بازار است و نه قیمت های کارخانه.  
یک شکاف قابل توجه بین قیمت های کارخانه و بازار وجود دارد که در واقع یک رانت 
است. کسی که خودرو را از خودروساز می خرد بین پنجاه تا صد و پنجاه میلیون تومان 
منفعت به دست می آورد. وی افزود: ما باید به تولید کمک کنیم که بتواند علاوه بر 

ارتقای کیفیت، افزایش تولید نیز داشته باشد.
عرضه 26۰ هزار دستگاه تا پایان سال

 وزیر صمت تصریح کرد: با برنامه ای که تنظیم شده از این هفته به طور مرتب هر 
هفته در روزهای دوشنبه و سه شنبه پیش فروش خواهیم داشت، یعنی یک روز ایران 
خودرو و یک روز سایپا پیش فروش خواهند داشت، بنابراین تا پایان امسال بیش از 
صد و سی هزار دستگاه تحویل داده خواهد شد و به همین میزان هم برای سال آینده 

پیش فروش می شود.
وی همچنین خاطرنشان ساخت: اصلاحات در قیمت بسیار کمتر از تورم بوده  
است. تورم کشور ما بالای ۴۰ درصد است ولی از ابتدای سال تا امروز تنها 1۸ درصد 
افزایش قیمت خودرو را شاهد بودیم.  به عبارتی اصلاح قیمت خودرو به میزان نصف 
مقدار تورمی بوده که در بازار و کالاها وجود دارد. این موضوع باعث می شود که میزان 
گردش مالی در خودروسازی افزایش یافته و تا حدی از زیان آنها کاسته شود. به تبع 
این عوامل می تواند باعث افزایش تولید شود. امیدوارم که این ۲۶۰ هزار دستگاهی 

که تا پایان سال عرضه خواهد شد بازار را متعادل کند.
  

برای آخرین بار؛

مهلت تسویه بدهکاران بانکی
 تا پایان ۱۴۰۰ تمدید شد

بانک مرکزی در بخش نامه ای به شبکه بانکی اعلام کرد: با توجه به استمرار شرایط 
ناشی از کرونا، مهلت های مقرر در قانون تسهیل تسویه بدهی بدهکاران، برای مشمولان 

برای آخرین بار از اول مهر ماه به مدت ۶ ماه )تا پایان سال 1۴۰۰( تمدید شد. 
براساس مصوبه ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا، برای تحقق شعار سال 1۴۰۰ با 
عنوان سال »تولید پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« و به دلیل استمرار شرایط ناشی از 
کرونا و اثرات تعطیلی های وضع شده برای مشاغل و کسب و کارها و این که برخی 
از مشمولان نتوانستند با تسویه نقدی، بدهی خود را تا پایان شهریور ماه 1۴۰۰ از 
مزایای تسهیل تسویه بدهی بدهکاران شبکه بانکی استفاده کنند، بنابراین مهلت 
زمانی مندرج در مصوبه جلسه ۶۴ ستاد ملی کرونا به تاریخ ۲1 فروردین ماه 1۴۰۰ 
در زمینه قانون تسهیل تسویه بدهی بدهکاران شبکه بانکی کشور، برای مشمولان 
برای آخرین بار از اول مهر ماه به مدت ۶ ماه تمدید می شود. علاوه بر این، در بند 
)۳( از مصوبه های جلسه مذکور نیز مقرر شده است: »اعطای تسهیلات کرونا تا پایان 
سال 1۴۰۰ و همچنین امهال بازپرداخت اقساط تسهیلات بانکی اعطایی تا پایان 
سال 1۴۰۰ به کسب و کارهای فرهنگی، هنری و رسانه ای آسیب دیده از بحران 
کرونا )اعم از تسهیلات کرونایی سامانه کارا، صندوق کارآفرینی امید و ...( تمدید 
می شود«. بر این اساس با توجه به مراتب پیش گفته، بانک ها و موسسه های اعتباری 
موظفند به قید تسریع و با لحـاظ مفـاد بخشـنامه شـماره ١٤٩١٥٣      /٩٦ به تاریخ 
1۶ مرداد ماه 9۶ به همه واحدهای ذیربط ابلاغ و بر حُسـن اجرای آن نظارت دقیق 

به عمل آورند.

معاون بازرسی و نظارت اتاق اصناف ایران خبرداد:

تشدید نظارت و بازرسی بر بازار اقلام 
پر مصرف »شب یلدا«

معاون بازرسی و نظارت اتاق اصناف ایران از اجرای طرح تشدید نظارت و بازرسی بر 
بازار اقلام پر مصرف شب یلدا با همکاری دستگاه های ذی ربط خبر داد.

بهنام نیک منش گفت: با توجه به فرارسیدن ایام پایانی فصل پاییز و قرارگرفتن در 
آستانه آیین باستانی »شب یلدا« و در پی افزایش تقاضای عمومی جهت خرید میوه، 
آجیل و خشکبار، گل، طلا، جواهر و بدلیجات طرح تشدید بازرسی و نظارت اجرا 
می شود. وی افزود: در این راستا علاوه بر استفاده حداکثری از ظرفیت بازرسان 
اتحادیه های مربوط در قالب گشت های مشترک با بازرسان سایر دستگاه ها از جمله 
تعزیرات حکومتی، وزارت صمت و وزارت جهاد کشاورزی و بسیج اصناف همکاری 
خواهیم داشت تا با کنترل بر بازار از هرگونه گران فروشی یا کمبود کالا در این ایام 

جلوگیری شده و از حقوق مصرف کننده صیانت شود.
بر بازرسی های میدانی، بر رسیدگی به  نیک منش گفت: در این طرح علاوه 

شکایات احتمالی مصرف کنندگان در کوتاه ترین زمان ممکن تاکید شده است.

رئیس قوه قضاییه گفت: از طرف ناظران بورس دخالت های غیرمتعارف در امر 
خرید و فروش سهام صورت می گیرد و اموری بر سهامداران حقیقی و حقوقی 

تحمیل و فرضاً نمادی بدون ضابطه بسته می شود بدون اینکه توضیحی داده شود.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، در پی دستور اخیر حجت الاسلام والمسلمین 
غلامحسین محسنی اژه  ای به سازمان بازرسی کل کشور مبنی بر به روز کردن 
گزارشات پیشین در مورد مسائل بورس و تخلفات احتمالی، هیأت مدیره سازمان 

بورس و اوراق بهادار با رئیس قوه قضائیه دیدار کردند.
در ابتدای جلسه رئیس عدلیه با اشاره به اهمیت بازار سرمایه و بورس اظهارداشت: 
با استقبال مردم از بورس فرصت خوبی برای دولت و مردم پیش آمد و نباید این 
فرصت با عملکرد ناصواب از بین برود و لازم است با شفاف کردن فرایندها در بورس 
دغدغه مردم هرچه زودتر رفع شود و مردم با امیدواری بتوانند کماکان در بورس 

فعالیت کنند.
وی با بیان اینکه بدیهی است بازار سرمایه نیز مانند بسیاری از بازارهای دیگر 
دادوستد، دارای سود و زیان است، افزود: طبعاً افراد با اختیار و آگاهی و آشنایی 
با بازار باید وارد آن شوند اما رشد فوق العاده شاخص بورس در سال های 9۸ و 99 
غیرمتعارف و غیرمنطقی بود و به همین دلیل بسیاری از دلسوزان و سازمان بازرسی 
کل کشور و دادستانی کل کشور به مسئولان ذی ربط به صورت کتبی و شفاهی 

هشدار دادند و موارد خلاف را متذکر شدند.
محسنی اژه ای با اشاره به دغدغه های موجود در خصوص ریزش بورس در کشور 
گفت: باید تلاش و ابعاد نظارتی بازار سرمایه تقویت شود تا فرصت بازار سرمایه به 

ضد آن تبدیل نشود.
رئیس دستگاه قضا همچنین از آمادگی کامل قوه قضاییه برای کمک به دولت و 

سازمان بورس برای رفع آسیب ها و مشکلات بورس خبر داد.

محسنی اژه ای با بیان اینکه با افزایش غیرمتعارف شاخص بورس و تبلیغات 
صورت گرفته در سال های 9۸ و 99 جمع کثیری از مردم بدون اطلاع و آشنایی 
کافی حدود ۶۰ میلیون کد بورسی گرفتند، گفت: در آن مقطع زمانی سازمان بورس 
هم اطلاع رسانی و آگاهی بخشی مناسبی انجام نداد و در این فضا بعضی افراد کل 
موجودی را وارد بورس کردند و حتی بعضی از مردم با شرایط پیش آمده از بستگان 
و آشنایان خود نیز وجوهی را اخذ کرده و وارد بورس شدند و اکنون برای این دسته 

مشکل مضاعفی به وجود آمده است.
وضعیت کنونی بازار سهام مثبت و امیدوارکننده است

در این نشست رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: ورود سرمایه مردم به 
بازار بورس در سال های 9۸ و 99 یک فرصت استثنائی برای شرکت های بورسی و 
رونق دهی به اقتصاد کشور ایجاد کرد اما متأسفانه از آن جهت که زیرساخت های 
فنی، حقوقی و نظارتی متناسب با این هجوم سرمایه به بورس تعبیه نشده بود 

موجب پدید آمدن مخاطراتی شد.
»مجید عشقی« »آزادسازی بخش دوم سهام عدالت«، »مهیا نبودن زیرساخت های 
فنی و حقوقی کامل«، »فروکش کردن نقدینگی موجود با اقدامات دولت وقت« و 

برخی عوامل دیگر را از جمله دلایل ریزش بورس عنوان کرد.
وی وضعیت فعلی بازار سهام را مثبت و امیدوارکننده ارزیابی کرد و گفت: در مدت 
اخیر سودهای شرکت های بورسی افزایش یافته و مؤید این موضوع، صورت های 
مالی ماهانه ای است که شرکت های بورس در اختیار سازمان بورس قرار می دهند 

و این فرآیند، ما را به این نتیجه می رساند که نباید نگران بود.
محسنی اژه ای پس از اظهارات رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار این سوال 
را مطرح کرد که این سازمان برای تقویت زیرساخت ها و به طور خاص نظارت و 

اعتمادسازی مردم چه برنامه ای دارد؟

عشقی پاسخ داد: تا پایان سال با ارتقا و تقویت سامانه های فنی و نظارتی تمام 
مورد رصد  زمان ممکن  در سریع ترین  بازار سرمایه  در  اثرگذار  مالی  جریان های 
و شناسایی قرار خواهند گرفت و از این طریق از بسیاری آسیب ها و مخاطرات 

پیشگیری خواهد شد.
تذکر به مسئولان ذی ربط بورس از جمله وزیر اقتصاد از سال ۹۷ به بعد

در این نشست دادستان کل کشور اظهار داشت: از سال 9۷ به بعد تذکرات و 
اخطارهایی به مسئولان ذی ربط بورس از جمله وزیر اقتصاد وقت داده ایم و به نظر 

می رسد بخش حقوقی سازمان بورس کارآمدی لازم را ندارد.
حجت الاسلام والمسلمین محمدجعفر منتظری ساماندهی مجامع شرکت های 
سهام عدالت را ضروری دانست و گفت: در جلسه اخیر شورای عالی بورس فرصت 

سه ماهه برای این امر تعیین شد.
معاون رئیس سازمان بازرسی کل کشور نیز در این نشست طی سخنانی به تذکرات 
و گزارشات این سازمان به مسئولین ذی ربط سازمان بورس طی دو سال اخیر اشاره 

کرد.
در ادامه این نشست محسنی اژه ای گفت: مسائل مطرح شده از سوی رئیس 
سازمان بورس و اوراق بهادار و دادستان کل کشور جای بررسی و اقدام دارد ولی 
اینجانب با ملاحظات گزارشات رسمی و مردمی تفاوت هایی بین فرایند بورس در 
کشور خودمان و سایر بورس های دنیا می بینم که می تواند باعث رانت و سوءاستفاده 
عده ای و متضرر شدن عده دیگری شود بنابراین به بعضی از موارد اشاره می کنم و 
امیدوارم سازمان بازرسی کل کشور و مسئولان سازمان بورس و اوراق بهادار به طور 

دقیق این موضوعات را بررسی کرده و اقدام مقتضی را به عمل آورند. 
بورس«،  در  فروش  و  خرید  صف  »نمایش  به  راستا  همین  در  عدلیه  رئیس 
»دخالت های ناظرین بورس در فرایند خرید و فروش سهامداران« و »خرید سهام 
با کد بورسی افراد حقیقی از سوی صندوق های حقوقی« اشاره کرد و افزود: این 
موارد ابهاماتی است که اعضای هیئت مدیره سازمان بورس باید در رابطه با آن 

شفاف سازی و رفع ابهام کنند.
رئیس قوه قضاییه درباره نمایش صف خرید و فروش در بورس اظهار داشت: 
با  وصف اینکه در بورس های متعارف دنیا صف خرید و فروش به نمایش گذاشته 

نمی شود چرا در بورس ایران صف خرید و فروش نمایش گذاشته می شود؟
به کلیه  با اشاره به دسترسی کارگزاری ها و سازمان بورس  رئیس قوه قضاییه 
ردیف ها و سفارشات عرضه و تقاضا گفت: این در حالی است که سهامداران عادی به 

صورت آنلاین حداکثر پنج ردیف از سفارشات را می توانند مشاهده کنند.
محسنی اژه ای افزود: همچنین دیده شده که صندوق ها به جای کد بورسی خود 
صندوق، با کدهای حقیقی که در صندوق سرمایه گذاری کرده اند در بورس شرکت 
می کنند یا کدهای حقیقی صندوق را در اختیار دیگران قرار می دهند و آنها در بورس 

شرکت می کنند.
رئیس عدلیه با بیان اینکه همه این موارد می تواند ایجاد رانت و فساد کند، گفت: 

باید در خصوص همه این موارد شفاف سازی شود.
در پایان این نشست رئیس قوه قضاییه از سازمان بازرسی خواست مسائل را به 
صورت جدی دنبال کند و به هیأت مدیره سازمان بورس گفت: شما موظف هستید 
آسیب ها و کمبودها را شناسایی، جمع بندی و رفع کنید و اگر نیاز به کمک قوه 
قضاییه است حتما کمک می کنیم و اگر معتقد هستید مجازات ها در این زمینه 

ناکافی است به صورت موردی اعلام کنید که اقدام لازم به عمل آید.

 رئیس قوه قضاییه:

ناظران بورس دخالت های غیرمتعارف در خرید و فروش سهام دارند

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین می گوید اقتصاد ایران در صورت لغو دوباره 
تحریم ها، باید حداکثر استفاده را از تجارب 1۰ سال گذشته ببرد و تغییراتی 

اساسی در عملکرد خود ایجاد کند.
مجیدرضا حریری در گفت وگویی اظهار کرد: اقتصاد ما در حدود 1۰ سال 

از تحریم های  المللی را پشت سر گذاشته است.  انواع تجارب بین  گذشته، 
سازمان ملل گرفته تا دوره اجرای برجام و از کنار رفتن ترامپ تا مذاکرات جدید 
برای کنار زد تحریم ها. اگر بنا باشد مذاکرات فعلی هسته ای راه به جایی ببرد و به 
لغو تحریم ها منجر شود، استفاده از این تجربیات و نحوه بهره بردن از فضای لغو 

تحریم ها بیشترین اهمیت را برای ایران خواهد داشت.
وی با بیان اینکه اولویت نخست باید خارج کردن اقتصاد از زیر فشار سیاست 
باشد، بیان کرد: فشارهای سیاسی در سال های گذشته بیشترین ضربه و آسیب 
را به اقتصاد ایران وارد کرده و در بسیاری از موارد امکان استفاده از فرصت ها را 
گرفته است. اینکه با هر تغییر و تحول سیاسی، اقتصاد ما با چالشی جدید مواجه 
شود قطعا درست نیست و دولت باید تلاش کند به عنوان یک اولویت مهم ابتدا 

این چالش را کنار بزند.
رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین با اشاره به تعلل بیش از حد و اختلافات 
سیاسی داخلی در دوره برجام، توضیح داد: ما حتی در دوره ای که تحریم ها 
کنار رفتند، آنقدر در رسیدن به تصمیم های نهایی تاخیر داشتیم که امکان جذب 
سرمایه گذاری کلان خارجی و همراه کردن آنها با اقتصاد ایران از دست رفت. 
اختلاط اقتصادی با جهان و سهیم کردن آنها در اقتصاد ایران یک اولویت بسیار 

مهم است.
حریری ادامه داد: اگر شرکت های بین المللی از کشورهای مختلف به ایران 
بیایند و سرمایه گذاری کنند، آنگاه در آینده تحریم کردن اقتصاد ایران دشوار 
می شود، زیرا فشار جدید بر شرکت های خارجی نیز وارد می شود. از این رو با به 
دست آمدن فرصت جدید باید تلاش کرد که پای این نوع سرمایه گذاری و تولید 

مشترک به ایران باز شود.
وی در پاسخ به این سوال که آیا با لغو تحریم ها می توان به افزایش قابل توجه 
صادرات غیرنفتی امیدوار بود؟ تشریح کرد: با لغو تحریم ها، تجارت ما جهشی را 
تجربه خواهد کرد که بخش عمده آن به نفت و صنایع وابسته آن باز می گردد. در 
سبد صادرات غیرنفتی نیز باز بیش از ۵۰ درصد به محصولات نفتی و پتروشیمی 
باز می گردد. حدود ۲۰ درصد به کالاهای معدنی مرتبط است و 1۰ درصد نیز 
محصولات کشاورزی هستند. در واقع کالاهای با ارزش افزوده بالا در صادرات 
ایران سهمی بسیار محدود دارد که بخش مهمی از آن نیز به دو کشور عراق و 

افغانستان ارسال می شود.
حریری خاطرنشان کرد: ما باید با متنوع کردن شرکای تجاری و افزایش عمق 
استراتژیک روابط با شرکای اصلی، راه را برای تولید و صادرات کالاهای با ارزش 
افزوده بالاتر فراهم کنیم. این کالاها یا باید در ایران و با نیروی بومی تولید شوند یا 
ماشین آلات و تجهیزات داخلی در آنها به کار رفته باشند یا به شکل تولید تحت 
لیسانس به فروش برسند. تا این ساختار تغییر نکند، استفاده از فرصت لغو 

تحریم ها نیز دشوار خواهد بود.
لازم به ذکراست ، دور جدید مذاکرات وین برای کنار رفتن تحریم های اقتصادی 
ایران آغاز شده است. وزیر خارجه ایران اعلام کرده که آمادگی لازم برای به نتیجه 
رسیدن مذاکرات در تیم ایرانی وجود دارد و تیم کارشناسی ایران با جدیت کار 

خود را ادامه می دهد.
از بهار سال 1۳9۷ و با اعلام ترامپ رئیس جمهوری وقت آمریکا، تحریم هایی 

یک جانبه علیه ایران وضع و آمریکا به شکل یک طرفه از برجام خارج شد.

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین تشریح کرد:
نقشه راه اقتصاد ایران بعد از لغو تحریم ها

بررسی تاثیر اقدامات اخیر برای کاهش نرخ ارز؛

مشکل اصلی بازار ارز چیست؟ 
تغییر شرایط تخصیص ارز سهمیه ای، وعده راه اندازی 
ارزی  نیازهای  ارز، اعلام  برای دریافت  آنلاین  سامانه ای 
جدید از کانون صرافان به بانک مرکزی، اخذ مالیات از 
ارز و دستگیری و مسدود شدن حساب  خرید و فروش 
اخلالگران ارزی از جمله اقدامات دولت و بانک مرکزی 
برای مدیریت نوسانات است که باید دید اینگونه اقدامات، 

التهابات بازار ارز را کاهش می دهد یا خیر؟  
با افزایش های قابل توجه قیمت در بازار ارز، شکل  گیری 
صف و نابه سامانی ها در این بازار برای دریافت ارز مسافرتی 
بانک مرکزی شرایط تخصیص ارز سهمیه ای را تغییر داد 
که طبق آن دیگر با ارائه کارت ملی ارز مسافرتی و سایر 

مصارف ۲۵ گانه ارزی داده نمی شود. 
ضمن اینکه تخصیص مصارف ۲۵ گانه ارزی ادامه دارد 
اما سرفصل سایر از این مصارف برداشته شد و ارز مسافرتی 
و ارز موردنیاز برای شرکت در دوره های آموزشی و پژوهشی 

از ۲۰۰۰ یورو به ۲۲۰۰ یورو افزایش یافت. 
اقدامات اخیر ارزی بانک مرکزی 

در این میان با افزایش قیمت  در بازار ارز، مسئولان بر نبود 
کمبود ارزی و بهبود ورود ارز به کشور تاکید کردند و رئیس 
کل بانک مرکزی در بازدیدی از صرافی های تهران اعلام 
کرد که برای جلوگیری از تشکیل صف در مقابل صرافی ها، 
ارز  تخصیص  برای  سامانه ای  آینده  ماه  دو   - یکی  طی 
تا  می شود  راه اندازی  مسافرتی  ارز  جمله  از  سهمیه ای 
مردم در این سامانه درخواست خود را ثبت و ارز سهمیه ای 

دریافت کنند. 
همچنین، صالح آبادی اعلام کرد که برای رفع مشکلات 
احتمالی مرتبط با فروش ارز و تامین نیازهای ارزی مردم 
در مکاتبه ای مراتب را به رئیس شورای عالی کانون صرافان 
ایران اعلام می کند که در روز چهارشنبه بانک مرکزی در 
نامه ای از کانون صرافان خواستار اعلام نیازهای جدید 

ارزی متقاضیان واقعی شد.
عامل صعود دلار از نگاه مسئولان 

در این بین، رئیس جمهور عامل صعودی شدن قیمت ها 
در بازار ارز را دخالت شبانه روز عده ای همزمان برای بالا 
بردن نرخ ارز عنوان کرد و رئیس کل بانک مرکزی نیز اعلام 
کرد که قیمت واقعی ارز را بازار آزاد تعیین نمی کند و این 

بازار غیررسمی است. 
پس از این، وزارت اطلاعات از دستگیری  از دستگیری 
پنج اخلالگر شاخص بازار ارز تهران خبر داد و اعلام کرد که 
مسدود کردن حساب های بانکی فعالان غیرمجاز ارزی به 

۸۴1 نفر افزایش یافته است. 
اخذ  نیز،  ارز  بازار  مدیریت  برای  دولت  اقدام  تازه ترین 
مالیات از خرید و فروش ارز است که طبق آن سازمان امور 
برقراری مالیات  به  بانک مرکزی نسبت  با اعلام  مالیاتی 
علی الحساب به میزان 1۰ درصد از فروش ارز خریداران و 

فروشندگان اقدام می کند. 
مشکل اصلی بازار ارز چیست؟ 

در این بین، برای بررسی اینکه این اقدامات دولت برای 
مدیریت بازار ارز چه میزان در کاهش التهابات این بازار 
تاثیر دارد، کامران ندری در گفت وگویی،اظهار کرد: مشکل 
بازار ارز و التهابات آن به مسائل بنیادینی چون تورم بالا، 
انتظارات تورمی شدید و پایین بودن نرخ بهره واقعی در 
اقتصاد برمی گردد و یکسری مسائل نیز به جو روانی مرتبط 
می شود که این جو تحت تاثیر اخبار سیاسی، نگرانی های 

مردم نسبت به آینده و بی اعتمادی آن ها به دولت است. 
وی افزود: اقدامات اخیر دولت در راستای بازار ارز مبهم و 
جزئیات آن همانند سایر برنامه های دولت نامشخص است. 
بخش قابل توجهی از معاملات ارز در سامانه نیما صورت 
می گیرد که اخذ مالیات از این بخش به بازار ارز کمکی 
نمی کند مگر اینکه معاملات سامانه نیما از این مالیات 

معاف باشد که مشخص نیست.
از  است  قرار  اگر  داد:  ادامه  اقتصادی  کارشناس  این 
طریق اخذ مالیات از خرید و فروش ارز، معاملات در بازار 
آزاد ارز هدف قرار گیرد، این سوال ایجاد می شود که چگونه 
معاملات این بخش را که به صورت غیررسمی است و ثبت 
نمی شود را شناسایی می کنید؟ اگر هدف این معاملات 
و وصول  برای چگونه شناسایی  برنامه دقیق  باید  است 

مالیات از آن ها نیز مشخص شود. 
ندری گفت: مشکلی که در دهه گذشته ایجاد شده است 
تصور این است که با ایجاد سامانه های آنلاین و الکترونیکی 
می توان مسائل اقتصادی را حل کرد درحالیکه مسائل 

اقتصادی راه حل می خواهد نه سامانه. 
تحریم و تورم، قاتل بازار ارز 

وی مشکل بازار ارز را تحریم ها و تورم بالا دانست و بیان 
کرد: وظیفه اصلی بانک مرکزی این است که برای کنترل 
تورم برنامه داشته باشد و دولت نیز ابرچالش هایی چون 
تحریم ها و ارتباط ایران با دنیا که اقتصاد ایران را تحت فشار 

قرار می دهد را برطرف کند.
مالیات، بازار غیررسمی ارز را جذاب تر می کند

از سوی دیگر، کامران سلطانی زاده_رئیس سابق کانون 
صرافان به ایسنا درباره راه اندازی سامانه آنلاین تخصیص 
ارز به مردم گفت: استقاده از پتانسیل بخش خصوصی در 
اجرای این طرح ها و برون سپاری این فعالیت ها به بخش 
خصوصی مهم است و بانک مرکزی باید صرفا مقام ناظر 

خودرا در حسن انجام این عملیات حفظ کند. 
با بیان اینکه کانون صرافان دوسال گذشته طرح  وی 
فروش آنلاین ارز را مطرح کرد و این طرح را در اپ کانون 
آماده اجرا داشته و همین الان نیز این طرح اماده استارت 
از همین اکنون است، گفت: در مورد مالیات نیز باید اتاق 
اظهار  و  باشد  متمرکز  جا  یک  در  ارزی  تصمیمات  فکر 
نظرات پراکنده و تصمیمات لحظه ای شاید بصورت مسکن 
و فوری  اثر کند اما قطعی نخواهد بود زیرا، مالیات موجب 
فرار مشتریان رسمی از بازارهای تحت کنترل شده و فضای 

غیررسمی را جذاب تر خواهد کرد. 

رای اصلاحی
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک اداره دو قم
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 

فاقد سند رسمی
جلسه هیأت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی مصوب 1۳9۰/۰9/۲۰ با حضور امضاءکنندگان زیر در وقت مقرر/

فوق العاده در دبیرخانه هیأت تشکیل، رأی شماره 1۳9۳۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۲۴۷1 
پرونده کلاسه 1۳9111۴۴۳۰۰۰۲۰۰1۳۰۴ مربوط به تقاضای آقای محمدتقی 
فتحی نوذر مبنی بر صدور سند مالکیت مفروزی بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

۲۳۰۳-اصلی واقع در بخش دو ثبت قم تحت بررسی است. 
با توجه و عنایت به اینکه رای هیات تاکنون اجرا نشده لذا مفاد رای صادر به شرح 

ذیل اصلاح می گردد:
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 1۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۳۰1۳۶۴۶  اصلاحی  رای 
1۳9111۴۴۳۰۰۰۲۰۰1۳۰۴مربوط به تقاضای آقای محمدتقی فتحی نوذر 
فرزند محمدعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 1۳۳ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۰۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم تأیید مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محرم چپش 

لو صفحه ۷۷ دفتر ۵۴9 و رأی خود را با حدود ذیل صادر می نماید.
رای صادره قبلی با رعایت اصلاحات فوق قابل اجرا میباشد.

عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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صادق ورمزیار :

مدافعان استقلال به هماهنگی رسیدند
 مدافع پیشین تیم فوتبال استقلال گفت: خط دفاعی استقلال به هماهنگی 

خوبی دست پیدا کرده است.
صادق ورمزیار در خصوص پیروزی سه بر صفر استقلال برابر پیکان در هفته نهم 
لیگ برتر گفت: استقلال مقابل پیکان یک نمایش خوب را از خود به جای گذاشت. 
خط دفاع استقلال در لیگ بیست و یکم عملکرد فوق العاده ای داشته و با گذشت 9 
هفته تنها دو بار دروازه اش باز شده است. ضمن اینکه برابر پیکان، مدافعان استقلال 

جورِ مهاجمان را کشیدند و دوبار دروازه پیکان را باز کردند.
به  روزها  این  یزدانی  سیاوش  کرد:  تاکید  استقلال  فوتبال  تیم  پیشین  مدافع 
آماده ترین دفاع لیگ تبدیل شده است. او هم رهبری خط دفاع استقلال را بر عهده 
دارد و هم گلزنی می کند و این نشان می دهد که او از روحیه و آمادگی جسمانی بالایی 

برخوردار است.
ورمزیار با انتقاد از فقر گلزنی مهاجمان استقلال گفت: متأسفانه مقابل پیکان باز 
هم مهاجمان استقلال که از ابتدا در زمین بودند، نتوانستند برای آبی پوشان گلزنی 
کنند. این مشکلی است که باید توسط کادر فنی و خصوصاً فرهاد مجیدی که 

خودش یک مهاجم تمام عیار بوده، هر چه زودتر برطرف شود.
وی افزود: ارسلان مطهری در دقایقی که به میدان آمد، توانست دروازه حریف را باز 
کند اما »رودی ژستد« مهاجم خارجی این تیم هنوز نتوانسته برای استقلال گلزنی 
و انتظارات را برآورده کند. البته ژستد مقابل پیکان یکبار توانست نقش مؤثری در گل 

اول استقلال داشت.
مدافع پیشین تیم فوتبال استقلال در مورد دیدار روز سه شنبه آبی پوشان برابر 
سپاهان اصفهان تصریح کرد: دیدار استقلال و سپاهان همیشه جذاب و پربرخورد 
بوده و گل داشته است. دو تیم نمی خواهند برابر یکدیگر بازنده باشند. محرم نویدکیا 
یک مربی جوان اما کاربلد است و به طور حتم برنامه های ویژه ای برای این دیدار دارد 

تا بتواند دست پر به اصفهان بازگردد.
ورمزیار اظهار داشت: استقلال هم باید برد برابر پیکان را به فراموشی بسپارد. 
مجیدی هم در نشست خبری پس از بازی برابر پیکان به این موضوع تأکید داشت و 
حالا باید این تیم تا روز بازی تمام تمرکزش را برای پیروزی در این دیدار بگذارد تا بتواند 

با کسب سه امتیاز همچنان در بالای جدول باقی بماند.
 

مربی پیشین دروازه بان های تیم فوتبال پرسپولیس:

جدایی »رادوشوویچ« از پرسپولیس 
افتضاح مدیریتی است

»بوژیدار  رفتن  گفت:  پرسپولیس  فوتبال  تیم  دروازه بان های  پیشین  مربی   
رادوشوویچ« از ایران به خاطر رفتارهای اشتباه مدیریتی بود که من را هم شرمنده 

کرد.
دروازه بان  رادوشوویچ  بوژیدار  توسط  ایران  ناگهانی  ترک  درباره  سیدی  محسن 
کُروات تیم فوتبال پرسپولیس گفت: من واقعاً به عنوان یک ایرانی شرمنده او هستم. 
خجالت آور است با خارجی ها چنین برخوردی می شود. رادو قرارداد داشت و هیچ 
توجیهی نداشت مسئولان باشگاه چنین کاری کنند. مگر آقایان از جزئیات قرارداد او 

آگاه نبودند که چنین رفتاری با او کردند؟
تاکید کرد: رادو پنج سال  مربی پیشین دروازه بان های تیم فوتبال پرسپولیس 
در پرسپولیس بود و جز منفعت فنی چیزی به همراه نداشت. او بی حاشیه ترین 
دروازه بان دوم تاریخ پرسپولیس بوده است. اینکه بنا به هر دلیلی پول رادو را ندهیم و 

مدام به او دروغ بگوییم چنین سرنوشتی را رقم می زند.
وی درباره تأثیر مدیریتی در عملکرد یک تیم یادآور شد: آقایان می گویند مشکلات 
مدیریتی تأثیری در مسائل فنی ندارد. واقعاً اگر در همین دیدار با هوادار، حامد 
لک مصدوم یا اخراج می شد چه کسی جز کادر فنی و هواداران پرسپولیس ضربه 
می خورد؟ واضح است که کوچک ترین رفتارهای مدیریتی هم به رختکن وصل است 

و تاثیرش را می گذارد.
کارتان  اگر  گفت:  پرسپولیس  مدیران  عملکرد  از  انتقاداتش  ادامه  در  سیدی 
مدیریتی نیست چرا به خانه هایتان نمی روید استراحت کنید؟ اینطور ضرر کمتری 
هم به پرسپولیس می رسد. شرم آور است مدیران وقت پرسپولیس قرارداد رادو را 
طوری بستند که باشگاه هم نتواند به تعهدات خود عمل کند. ضمن اینکه الان هم 

به نظرم مدیریت صحیحی در این زمینه انجام نشد.

محسن یوسفی: 
استقلال روز باشکوهی مقابل پیکان داشت

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: بازی خوبی را از آبی پوشان مقابل پیکان 
شاهد بودیم و نتیجه بازی به خوبی گویای این مطلب است که شاگردان فرهاد 

مجیدی روز با شکوهی را پشت سر گذاشتند.
محسن یوسفیبا اشاره به پیروزی پر گل و سه بر صفر استقلال مقابل پیکان در 
هفته نهم لیگ برتر باشگاه های ایران، اظهار داشت: یکی از اتفاقات مثبت بازی 
استقلال، فضاسازی و استفاده از تمام نقاط زمین بود و بازیکنان استقلال به بهترین 
شکل ممکن توپ گیری و پاسکاری را انجام دادند و از ضربات ایستگاهی نهایت بهره 

را بردند.
وی افزود: بازی خوبی را از آبی پوشان مقابل پیکان شاهد بودیم و نتیجه بازی به 
خوبی گویای این مطلب است که شاگردان فرهاد مجیدی روز باشکوهی را پشت سر 

گذاشتند.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: در این دیدار یک بازی بدون عیب و نقص 
و عالی را از استقلال شاهد بودیم و آبی پوشان در تمامی خطوط، نمایش خوبی 

داشتند.
یوسفی تصریح کرد: استقلال در هفته های گذشته نیز استحقاق برد را داشت اما 

اشتباهات داوری باعث شد تا امتیاز از دست بدهد.
وی تاکید کرد: خط دفاعی استقلال نقطه قوت این تیم در این فصل بوده و واقعا 
عناصر دفاعی آبی ها عالی کار کرده اند. آنها چه در کار هجومی و چه در کار دفاعی 
خوب کار می کنند و در بازی با پیکان دانشگر و یزدانی دو گل زدند تا روز خوبشان را 

تکمیل کنند.
بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: استقلال بیشتر از هر چیزی به حمایت 
نیاز دارد و امیدوارم هواداران استقلال بیشتر از همیشه تیم شان را حمایت کنند تا به 

همان استقلالی تبدیل شود که همه انتظار داریم.

 مهدی جز سه  بازیکن تاثیرگذار در لیگ فوتبال امارات؛

 تمجید کارشناس اماراتی از » قایدی«
کارشناس فوتبال امارات با تمجید از ستاره ایرانی تیم شباب الاهلی، بازیکن سابق 
تیم فوتبال استقلال را یکی از سه بازیکن تاثیرگذار در لیگ فوتبال این کشور قلمداد 

کرد.
 مهدی قایدی که از وی به عنوان یکی از استعدادهای فوتبال ایران یاد می شود در 
پایان فصل بیستم لیگ برتر فوتبال ایران از تیم استقلال تهران جدا و به شباب الاهلی 
امارات پیوست. قایدی در تیم اماراتی عملکرد چشمگیری داشته و گل های حساسی 

را برای الاهلی به ثمر رسانده است.
در کنار قایدی، احمد نوراللهی بازیکن سابق تیم فوتبال پرسپولیس تهران نیز در تیم 
شباب الاهلی حضور دارد. عملکرد خوب مهدی قایدی در تیم اماراتی موجب تمجید 

کارشناسان فوتبال این کشور شده است.
سایت خبری امارات الیوم در این زمینه به نقل از ولید الشامسی کارشناس فوتبالی 
و مدیر برنامه بازیکنان در امارات نوشت: »لابا کودجو« مهاجم العین، »ژائو پدرو« 
ستاره برزیلی الوحده و »مهدی قایدی« ستاره ایرانی الاهلی بهترین و تاثیرگذارترین 

بازیکنان در فصل جاری بودند.
قایدی و نوراللهی از بازیکنان مورد اعتماد دراگان اسکوچیچ برای حضور در مرحله 
مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر هستند. تیم ملی فوتبال ایران اکنون با 1۶ امتیاز 
در صدر جدول گروه A رقابت ها قرار دارد و روز هفتم بهمن ماه در ورزشگاه آزادی باید 

به مصاف تیم ملی فوتبال عراق برود.

 

گزارش / ایمان / رضا ملکی

روز جمعه در یک هوای آفتابی و مطبوع پائیزی استادیوم همای تهران 
تیمی  آرایش  بود  تهران  سرخ  ستارگان  و  قم  سرخپوشان  دوتیم  پذیرای 

سرخپوشان در مقابل حریف قدر تهرانی خود با سیستم 1-۳-۲-۴ طراحی 
شده بود.

شاگردان حمید عبدل وند مربی فهیم و با دانش سرخپوشان آمده بودند تا 
ره آوردشان از سفر به تهران کسب ۳ امتیاز بازی باشد.

محمدرضا وفائی دروازه بان آماده این روزهای فوتبال لیگ همچنان درون 
دروازه قرار گرفت تا حسین سعادتی- حسن حاجی - حامد امانی-حبیب 

سعادتی آرایش خط دفاعی قمیها را تشکیل دهند.
حسینی- پورشعبان –فلاح - ذاکر لشتی در خط میانی جا گرفتند تا کیوان 
قاسمیان مهاجم خوش استیل ساروی این تیم بعنوان تک مهاجم روبروی 

یاران خط دفاعی ستارگان سرخ قرار گیرد.
1۰ دقیقه اول بازی با تهاجم همه جانبه قمیها روی دروازه میزبان شکل 

گرفت که در چند نوبت دروازه تهرانیها تا آستانه فروپاشی قرار گرفت.
بازی مستقیم یاران ستارگان سرخ که با توپ های بلند پشت خط دفاعی 
قمیها را نشانه میرفتند باعث شد تا بازی از کیفیت فنی در نیمه اول برخوردار 
نباشد.واین در حالی بود که یکبار شوت بسیار زیبای پورشعبان هافبک 
تکنیکی و پرتلاش سرخپوشان تیر دروازه میزبان را به لرزه در آورد تا پایان نیمه 

اول تساوی صفر بر صفر برای دوتیم رقم خورد.
آسیب دیدگی حسن حاجی مدافع ارزشمند تیم قم باعث گردید تا آرایش 
تیمی سرخپوشان دستخوش تغییر اساسی گردد.در نیمه دوم شاگردان 
شجاع حمید عبدل وند بر توپ و میدان مسلط شدند دو ضربه عالی کیوان 
با واکنش های عالی دروازه بان ستارگان سرخ  قاسمیان و امیر فلاح که 
همراه بود عملا قمیها را با بد شانسی تمام روبرو ساخت تا قفل دروازه میزبان 

همچنان بسته باشد.
چند جمله خطرناک که توسط بازیکنان خط جلوی ستارگان سرخ روی 
و شایسته  بان خوب  دروازه  واکنشهای مطلوب  دروازه طراحی شد هربار 
سرخپوشان محمدرضا وفائی همراه بود که قفل دروازه خود را بسته نگاه 

داشت.
میشود گفت که سرخپوشان اگر اندکی با شانس روبرو بودند مستحق 
پیروزی با ۵ گل مقابل حریف بودند که باتوجه به شایستگی یاران سرخپوشان 
برای پیروزی خارج از خانه متاسفانه تک امتیاز این بازی نصیب این تیم 
شد تا مصاف دیدنی قمیها در روز چهارشنبه این هفته در استادیوم شهید 
حیدریان مقابل آغشت کرج نماینده استان البرز بتواند صدرنشین این رقابتها 

را مشخص نماید.

تساوی سرخپوشان قم مقابل ستارگان سرخ تهران ؛

قمی ها مستحق پیروزی بودند

 
 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: این باشگاه مدیر خلاق و توانمند 

می خواهد که گزینه های خوبی نیز وجود دارند.
محمد پنجعلی افزود: متاسفانه در چند وقت اخیر شاهد هستیم وضعیت باشگاه 
پرسپولیس آنطور که باید باشد، نیست و به نوعی باشگاه بزرگ پرسپولیس محل 
رفت و آمد برخی از دوستان شده و این عدم ثبات در راس باشگاه، به ضرر تیم و 

بازیکنان است.
وی ادامه داد: هر فردی که روی صندلی مدیریت باشگاه می نشیند از بدهی و 
مشکلات صحبت می کند. اگر این مسایل نبود، هر فردی می توانست این سمت 
را اختیار بگیرد و طبیعی است که یک باشگاه بزرگ مانند پرسپولیس نیازمند یک 
مدیر خلاق که توان مدیریت را داشته باشد و بتواند درآمدزایی هم داشته باشد، 

است.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس یادآور شد: اگر پرسپولیس را رها کنند و به 
بخش خصوصی واگذار کنند به خودی خود می تواند درآمدزایی هم داشته باشد. 
ما دو گزینه خیلی خوب را برای مدیریت باشگاه داریم. محمد دادکان به دلیل 

سوابق درخشانی که در فدراسیون فوتبال داشت و حبیب کاشانی به دلیل عملکرد 
خوبی که در باشگاه پرسپولیس از خود نشان داد بهترین گزینه های مدیریت سرخ 
پوشان تهرانی هستند و نمی دانم با توجه به وجود این دو نفر، چرا این همه تعلل 
می کنیم. پنجعلی تاکید کرد: در زمان حضور و فعالیت این دو نفر شاهد بودیم 
روند کار به صورتی شفاف و بدون حرف و حدیث دنبال می شد و مشکلات مالی 
این گونه گریبان همه را نمی گرفت اما الان شرایط را ببینید وضعیت چگونه است؟
وی افزود: استرسی که در بین بچه ها وجود دارد آنقدر مشهود است که به راحتی 
می توان آن را دید. در بازی با هوادار چقدر موقعیت از دست رفت و دلیل خراب 
کردن این همه فرصت فقط استرس و عدم تمرکز است. در گذشته همین بازیکنان 
توپ های به مراتب سخت تر را به تور دروازه حریفان چسبانده اند اما در این روزها 

شاهد این هستیم که بازیکنان نیازمند فضایی آرام هستند. 
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس تاکید کرد: بازیکنان و کادر فنی خوبی داریم و 
ما پیشکسوتان و همه هواداران تنها یک وظیفه داریم و آن هم حمایت از تیم است. 
هنوز خیلی بازی باقی مانده و اتفاقی رخ نداده که برخی ها نگران هستند. همین 

پرسپولیس گزینه اصلی قهرمانی است و شک نکنید که در ادامه لیگ اتفاقات 
خوبی خواهد افتاد و تنها مساله ای که باید حل شود موضوع مشخص شدن 
مدیرعامل باشگاه است که امیدوارم زودتر حل شود و گزینه ای اصلح سکان هدایت 

باشگاه را در دست بگیرد. 
پنجعلی گفت: یکی دیگر از مشکلاتی که می توان به آن اشاره کرد این است که 
کادر فنی پرسپولیس پس از بررسی و آنالیزی که صورت داد دو بازیکن خارجی را 
به خدمت گرفت اما اجازه ندارد از آنها استفاده کند. این نشان می دهد مشکلات 
باشگاه تا چه حد است که اول بازیکن می گیریم بعد به دنبال حل مشکلات مربوطه 

هستیم. امیدوارم هر چه زودتر این مساله ختم به خیر شود.
وی در مورد بازی با تیم هوادار هم تصریح کرد: هر تیمی که برابر پرسپولیس به 
میدان می آید انگیزه ای مضاعف دارد به خصوص آنکه تیم جوانی هم باشد که 
طبیعی است دوندگی بیشتری را در دستور کار قرار داده چرا که می دانند در چنین 
بازی هایی، بیشتر دیده می شوند. این شامل همه تیم هایی است که در برابر ما به 

میدان می آیند اما ما باید همچنان برای کسب عنوان قهرمانی به میدان برویم.

محمد پنجعلی:
پرسپولیس مدیر خلاق و توانمند می خواهد

  

دیدارهای مرحله چهارم فصل جاری لیگ برتر هندبال مردان باشگاه های کشور با صدرنشینی نماینده کازرون و تداوم 
ناکامی پاس ناجای قم به پایان رسید. براساس این گزارش ، هیات هندبال استان قم و باشگاه پاس ناجا به مدت ۶ روز طبق 
برنامه ریزی سازمان لیگ فدراسیون هندبال میزبان دیدارهای مرحله چهارم از فصل 1۴۰۰ لیگ برتر هندبال باشگاه های 
کشور بودند و 1۰ تیم لیگ برتری در سالن شهدای دروازه ری مجموعه ورزشی پیامبر اعظم )ص( قم رقابت کردند. دیدارهای 
این مرحله با برگزاری ۲ مسابقه در هر روز پیگیری شد و سرانجام این تیم قدرتمند و همیشه مدعی نیروی زمینی شهید شاملی 
کازرون بود که با ارائه بهترین عملکرد عنوان تیم برتر نیم فصل نخست رقابت های لیگ برتر هندبال باشگاه های کشور را به 
خود اختصاص داد تا بار دیگر مدعی اول قهرمانی لقب بگیرد. در واقع پس از پایان مرحله چهارم از دور رفت پیکارهای لیگ 
برتر هندبال ایران، تیم نیروی زمینی شهید شاملی کازرون با 1۸ امتیاز از 9 بازی در صدر جدول رده بندی ایستاد، و تیم های 
فولاد مبارکه سپاهان اصفهان با 1۶ امتیاز و ذوب آهن با 1۲ امتیاز از همین تعداد بازی در رده های دوم و سوم جای گرفتند. 
این در حالی است که امسال سی و چهارمین دوره لیگ برتر هندبال مردان ایران برگزار می شود و در پایان نیم فصل نخست 
این رقابت ها تیم  زغال سنگ طبس با 1۰ امتیاز، سپاهان نوین اصفهان با  9 امتیاز، نفت و گاز گچساران و صنعت مس کرمان 
با ۸ امتیاز، رعد پدافند آمل با پنج و همچنین ستارگان دشتستان با چهار امتیاز در رده های چهارم تا نهم جدول رده بندی قرار 
دارند. در انتهای جدول رده بندی نیز تیم پاس ناجا قم قرار دارد که از 1۰ بازی خود هیچ امتیازی کسب نکرده است، نماینده 
قم در این مرحله نیز هر سه بازی خود را برابر تیم های نفت و گاز گچساران، زغال سنگ طبق و فولاد مبارکه سپاهان نوین 

اصفهان واگذار کرد، تیمی که با کمترین بضاعت در بالاترین سطح رقابت های باشگاهی ایران حضور یافته است.

تیم اسکواش ثنا قم با ترکیب ۵ بازیکن در لیگ دست یک اسکواش کشور شرکت خواهد کرد .
به گزارش روابط عمومی هیئت اسکواش استان قم تیم اسکواش ثنا با حضور ۵ بازیکن در بیست و پنجمین روز از آذر ماه 

1۴۰۰ به مسابقات لیگ دست یک کشور به استان یزد اعزام خواهد شد.
سعید معارف وند رئیس هیئت اسکواش استان قم گفت: با برنامه ریزی های که مدت هاست برای بازیکنان هیئت 
اسکواش در نظر گفته شده ،امسال برای اولین بار هیئت اسکواش استان قم توانست تیمی را در قالب ۵ بازیکن و یک 

مربی تشکیل و به مسابقاتی که به میزبانی استان یزد برگزار خواهد شد،  اعزام نماید.
وی عنوان کرد : تمرینات مستمر با مربیان مختلف در طول چندین سال نهایتا منجر به آن شد تا هیئت قم موفق به جذب 
آقای قاصد آبادی از اعضا تیم ملی جهت مربیگری بازیکنان قمی شود، اما از آنجا که جذب مربی از استانهای همجوار و 
اعزام تیم به مسابقات خارج از استان نیاز به هزینه های بالای دارد بحمدالله توانستیم با جذب چندین اسپانسر بخصوص 

گروه شیمایی ثنا که اخیر حامی اسکواش استان قم شده است استفاده گردد.
رئیس هئیت اسکواش استان قم افزاد: حمایتهای اداره کل ورزش و جوانان و فدراسیون اسکواش در ابعاد مختلف 
مالی و معنونی توانسته انگیزه تلاش بیش از پیش را در مسئولین هیئت های ورزشی که همزمان با محدودیت های کرونا 

بود تقویت نماید.
گفتنی است تیم اسکواش ثنا قم با ترکیب بازیکنان : مسعود زمانیان،محمد منتظری، فرزاد حاتمی، سید محسن جدا ، 

احمد زمانیان و با مربیگری صمیع الله قاصد آبادی به مسابقات لیگ دسته یک کشوری اعزام خواهند شد.

پایان لیگ برتر هندبال در قم ؛

صدرنشینی کازرونی ها و تدوام ناکامی  قمی ها
رئیس هیئت اسکواش استان قم  خبرداد:

 تیم اسکواش ثنا قم برای اولین بار در لیگ دسته یک کشور

رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی استان قم:

برترین رزم آوران قم مشخص شدند
قم  استان  رزمی  ورزش های  انجمن های  هیات  رییس 
گفت: مسابقات انتخابی رزم آوران قم طی سه هفته و با 
حضور 1۶۰ شرکت کننده برای شناسایی نفرات برتر برای 

اعزام به مسابقات قهرمانی کشور در ۴ رده سنی برگزار شد.
علی یزدی افزود: در رده سنی خردسالان این رقابت ها و 
در اوزان مختلف محمد جواد حسینی، پارسا کشوری، علی 
رضا صالحی، علیرضا جوادی فر،رضا خیرآبادی، امیرحسین 
عابدی،محمدحسین نیسی، محمد طاها محفوظی نژاد، 
سید محمد موسوی و محمد طاها علی اصفهانی مقام های 

اول و دوم را بدست آوردند.
رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی قم با اشاره به 
نفرات برتر رده سنی نونهالان، ادامه داد: در اوزان مختلف این 
وزن امیرحسین حسینی، علیرضا شریفی، مجتبی زارعی، 
سید محمد علی احمدی، شعبانعلی زاده، محمدحسین 
احمدی، محمد رضا محمدصالحی، سیدرضا میررضوی، 

سجاد جلالی، محمد سجاد رضایی نایب قهرمان، حسین 
دستیار، سید محمد حسین حجازی، محمد حسین فیضی 
پور، محمدتقی ناییجی، محمدحسین گایینی و سید عباس 

موسوی عناوین برتر را از آن خود کردند.
نصراللهی،  یاشار  بهجتی،  سجاد  کرد:  اضافه  یزدی 
وکیلی،طاها  حسین  محمد  حسینی،  احمدرضا 
برارپور،محمد یوسفی، محمد هادی راسل، سید ابوالفضل 
حسینی، دین علی فاطمی، علی بیات، مصطفی طاهری، 
سیدحسن خراسانی،علی پارچه باف، علی نادری ،عباس 
و  رحمانی  جواد  محمد  سید  ریحانی،  امیرعلی  یاری، 
محمدرضا گلی نیز مقام های اول و دوم رده سنی نوجوانان را 

به نام خود ثبت کردند.
رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی قم تصریح کرد: 
در رده سنی جوانان نیز  محمدرضا رفیعی، محمد حسین 
رحمانی، محمد مهدی سام دلیری، علیرضا دانش، علی 

احمد ندوشی، محمد صفایی فر،حسین محرابی کوشکی، 
علی مظفری،مهدی ترابی محمدصادق نصراللهی،محمد 

جواد عطایی مقدم و محمد صادق یزدی جایگاه های برتر 
اوزان مختلف این رده سنی را کسب کردند.

 سخنگوی سابق سازمان تربیت بدنی به صورت رسمی 
اعلام کرد که برکناری علی دایی از سرمربیگری تیم ملی 
ایران در فروردین 1۳۸۸ و بعد از باخت به عربستان با دستور 

نهاد ریاست جمهوری بوده است.
براساس این گزارش ، فروردین ماه 1۳۸۸ و بعد از باخت 
رقابت های  در  عربستان  مقابل  ایران  فوتبال  ملی  تیم 
به  که  بود  جنوبی  آفریقای  جهانی ۲۰1۰  جام  انتخابی 
یکباره اعلام شد علی دایی سرمربی تیم ملی از سمت خود 

برکنار شده است.
این برکناری در حالی رخ داد که هنوز تیم ایران برای صعود 
به جام جهانی شانس داشت اما با برکناری دایی و حضور 

افشین قطبی، تیم ملی در نهایت از راهیابی به جام جهانی 
آفریقای جنوبی بازماند و ناکامی بزرگی را تجربه کرد.

دایی بارها بعد از آن اتفاق اعلام کرده بود که برکناری 
اش ارتباطی با فدراسیون فوتبال ندارد و نهادهای بالاتر از 
فدراسیون تصمیم به اخراج او گرفته اند. هرچند این ادعا 
ابتدا توسط علی کفاشیان رئیس وقت فدراسیون فوتبال 
تکذیب می شد اما به تدریج و با گذشت زمان، مصاحبه های 
مختلف مسئولان فدراسیون و اعضای وقت تیم ملی این 

واقعیت را عیان کرد.
با این حال امروز شنبه محمد آخوندی که در آن زمان 
سخنگوی سازمان تربیت بدنی بود به صورت رسمی درباره 

نهاد ریاست  را تصمیم  و آن  اخراج علی دایی افشاگری 
جمهوری و شخص رئیس جمهور )محمود احمدی نژاد( 
عنوان کرد. آخوندی در این خصوص گفت: این تصمیم 
در نهاد ریاست جمهوری گرفته و اعلام شد. با من تماس 
گرفتند که خبر را اعلام کنم اما گفتم مسئولیتش با افراد 

دیگر و فدراسیون فوتبال است.
وی افزود: ما از اعلام خبر برکناری دایی در سازمان تربیت 

بدنی امتناع کردیم.
برنامه  با  که  بدنی  تربیت  سازمان  پیشین  سخنگوی 
»سلام صبح بخیر« گفتگو می کرد، در ادامه درباره اینکه 
آیا شخص رئیس جمهور این تصمیم را گرفته بود؟ گفت: 

چیزی که من به صورت غیر رسمی می دانم این است 
که ایشان این تصمیم را گرفت ولی به صورت رسمی نهاد 
ریاست جمهوری تصمیم گیری کرد! به علت فشار افکار 
عمومی، اطرافیان مجموعه را به این نتیجه رساندند که علی 
دایی نباشد. آخوندی همچنین درباره اینکه گفته می شد 
نداد  بود که وی اجازه  این  به خاطر  برکناری علی دایی 
محمود احمدی نژاد بین دو نیمه بازی ایران و عربستان وارد 

رختکن شود، اظهار کرد: اطلاعی در این خصوص ندارم.
سخنگوی پیشین سازمان تربیت بدنی گفت: آن تغییر 
)برکناری دایی( اشتباه بود. اگر دایی در تیم ملی می ماند 

به جام جهانی می رفتیم.

افشاگری رسمی بعد از ۱۲ سال؛

 علی دایی با دستور احمدی نژاد اخراج شد
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دبیر سیاسی جبهه ایستادگی گفت: رویکرد دولت آیت الله رییسی به مذاکرات هسته، مبتنی بر منطق بوده و 
از توافق عوامانه پرهیز می کند 

حسین کنعانی مقدم در گفت و گو با ایرنا با توجه به تغییر رویکرد دولت سیزدهم نسبت به مذاکرات هسته ای، 
این تغییر رویکرد را مبتنی بر حق تقدم عزت ملی دانسته و افزود: مذاکرات با دنیای بین المللی همواره توسط 
روسای جمهور شکل می گیرد و کسی نمی تواند بدون مذاکره با دنیا که زنجیره ای از ارتباطات متکثر اقتصادی، 
امنیتی و ... را با هم دارند، به ادامه حیات سیاسی خود بپردازد ولی آنچه در این مذاکرات حائز اهمیت بوده، 

رویکرد دولتمردان در میز مذاکره است.  
کارشناس سیاسی و دبیر سیاسی جبهه ایستادگی با بیان اینکه سیاست دولت روحانی در سال های گذشته 
تحقق هرگونه مفاهمه ای با غرب ولو تحت عنوان تسلیم در برابر خواسته های آنها بود، گفت: در بسته های 
سیاستی دولت پیشین هیچ پشتوانه عقلانی برای حفظ عزت ملی وجود نداشته و برای یک شوی تبلیغاتی حاضر 

بودند تا به هر قیمتی که شده توافقی با غرب شکل گیرد.  
کنعانی مقدم تصریح کرد: آنچه در دولت آقای رییسی شکل گرفته، تغییر این رویکرد و مذاکره با حفظ عزت ملی 
است. آنچه تا به امروز در میز مذاکره با غرب توسط مسئولین وزارت خارجه دولت سیزدهم به نمایش گذاشته 
شده حرکت بر مبنای سیاست های ابلاغی رهبر معظم انقلاب که همانا مقابله با زیاده خواهی غرب و استکبار 

بوده، است.
وی با یادآوری ذبح شدن منافع ملی تحت لوای توافق عوامانه توسط دولت روحانی عنوان کرد: آنچه برای 
دولت گذشته مهم بوده، توافق به هر نحوی است و برای همین نیز بارها در رسانه ها شاهد بودیم گفته شده بود، 
هر تفاهمی از عدم تفاهم بهتر است و این شعار یکی از خطرناک ترین شعارهایی بود که منافع ملی را به خطر 

می انداخت.
دبیر سیاسی جبهه ایستادگی گفت: تعجیل به منظور دستیابی به هرگونه تفاهمی با غرب توسط دولت روحانی 
موجب شده بود تا طرف های اروپایی نیز نسبت به فشار روانی ایجاد شده بر دولت آگاه شوند و خواسته های خود 
را افزایش دهند و به همین منظور بود که دولت در توافقات خود خسران بزرگی را به کشور زد و بسیاری از خواسته 

ناحق غربی ها به ویژه آمریکا را بدون تامل بیشتر، پذیرفت.
 وی تصریح کرد: آنچه به خوبی مشخص است این بوده که سیاست خارجی دولت رئیسی در شرایط فعلی یک 

نوع سیاست کاملا گام به گام و براساس اصول و منافع ملی در نظر گرفته شده است.  
کنعانی مقدم اضافه کرد: مسئولین سیاست خارجی دولت رییسی به طور مکرر تاکید می کنند که آمریکا باید به 
علت خروج از برجام و صدماتی که به ما زده است جبران کرده و تحریم ها را بردارد. این نوع نگرش و پارادایم فکری 

توسط مسئولین نشان دهنده حکمرانی منطق در اصول مذاکره است.

  این فعال سیاسی اضافه کرد: اینکه طرف غربی به خوبی دریافته که ما عجله ای برای تفاهم نداریم و تا منافع 
ملی کشور تامین نشود حاضر به پذیرش خواسته های غربی ها نیستیم، گفتمان اقتدار نظام جمهوری اسلامی را 
به نمایش می گذارد.   وی ادامه داد: غربی ها به خوبی دریافته اند که ایران به دنبال تنش زدایی است ولی در این 

مسیر حاضر به تسلیم بی چون و چرا نخواهد بود.

کنعانی مقدم:

دولت سیزدهم زیربار توافق عوامانه با غرب نمی رود

 روزهای آینده پر خبر و شگفتی ساز می شود؟ 

متن ژوئن یا متن ایران؟
 سردرگمی میان اخبار ضد و نقیض از »کوبورگ«

با توجه به آنکه تعطیلات سال نو میلادی از ۲۰ دسامبر یعنی 9 روز دیگر آغاز 
شده و وقفه نسبتا طولانی مدتی را در مذاکرات ایجاد خواهد کرد، روزهای آینده 
می تواند با علم مذاکره کنندگان بر اهمیت زمان برای تسریع در احیای برجام، 

پر خبر و شگفتی ساز شود. 
دور هفتم مذاکرات وین برای احیای برجام و لغو تحریم های یکجانبه ایالات 
متحده علیه ایران در حالی روز پنجشنبه هفته گذشته پس از ۶ روز وقفه در 
وین، پایتخت اتریش از سر گرفته شد که جنگ روایت های ۵ روز نخست مذاکره 
در وقفه ترک وین و بازگشت به پایتخت ها جای خود را به اظهاراتی صریح از 
سوی واشنگتن و  تروئیکای اروپایی در خصوص عدم پذیرش دو سند ایران در 
خصوص لغو تحریم ها و اقدامات هسته ای داد تا فضایی مبهم بر آینده برجام 

سایه بیندازد.
خبرنگاران  دیگر  بار  کوبورگ  هتل  به  مذاکره کننده  هیات های  بازگشت 
بین المللی را راهی چادر سفید مقابل محل مذاکره کرد و چشم ایرانیان نیز بیش 
از هر کدام از مردم کشورهای طرفین برجام به فضای مجازی و رسانه ها دوخته 

شد.
پنجشنبه  روز  ایران  ارشد  مذاکره کننده  بود؛  دلگرم کننده  خبر،  نخستین 
در تشریح ارزیابی خود از روز نخست مذاکرات دور هفتم پس از وقفه ۶ روزه 
گفت:  آنچه امروز احساس کردم با آنچه روز جمعه احساس کردم متفاوت بود 
و احساسم این است که طرف مقابل اراده جدی تری برای ورود به گفت وگوهای 

موثر و نتیجه بخش پیدا کرده است.
اظهارات مثبت معاون سیاسی وزیر امور خارجه این امیدواری را ایجاد کرد 
که با پیشرفت مذاکرات، روزهای آتی پیام آور خبرهایی خوش برای کشورمان 
از پایتخت اتریش باشد. امیدی که با توئیت نماینده روسیه در سازمان های 
بین المللی و مذاکره کننده ارشد این کشور مبنی بر توافق طرفین برای ادامه کار 

روی متن واحد مورد توافق، قوت گرفت.
میخائیل اولیانوف در توئیتی نوشت: مذاکرات وین از پیش نویس هایی که تا 
۲۰ ژوئن )پایان دور ششم( تدوین شده، انجام خواهد شد اما ایده های جدید 

ایران نیز باید مورد بحث و بررسی قرار بگیرد.  
برخی  توانستند  مذاکره کننده گان  نوشت:  نیز  دیگری  توئیت  در  وی 
سوتفاهمات را که در پایان هفته گذشته با آن مواجه بودیم برطرف کنند و کار 

عملی را آغاز کردیم. 
لارنس نورمن، خبرنگار وال استریت ژورنال نیز در ادامه در توئیتی سخنان 
مذاکره کننده روسیه را تائید و پاز قول یکی از دیپلمات های ارشد اروپایی نوشت: 

ایران کار روی متن ژوئن را پذیرفته است. 
فضای مثبت شکل گرفته در اذهان جامعه و رسانه ها اما ساعتی به طول 
نینجامید که استفانی لیختن اشتاین، دیگر خبرنگار مستقر در وین در آپدیت 
اخبار خود از مذاکرات هسته ای در توئیتی نوشت: چیز زیادی تغییر نکرده 
است؛ پیشنهادات ایران از هفته گذشته هنوز روی میز است. با وجود ساعات 

طولانی کار، هیچ پیشرفتی وجود ندارد. 
این خبرنگار همچنین به مذاکرات هیات اعزامی سازمان انرژی اتمی ایران با 
آژانس بین المللی انرژی اتمی اشاره کرد و نوشت: در خصوص کرج؛ اگر ایران 

اجازه دسترسی ندهد، این اقدام به عدم علاقه به مذاکره تعبیر می شود. 
روز جمعه در  پایانی  باقری، در ساعات  نیز علی  این خبر  از  ساعتی پس 
توئیتی نوشت: فضاسازی دروغین خارج از اتاق مذاکره نمی تواند در جدیت 
مذاکره کنندگان در رسیدن به توافقی که از حقوق و منافع ملت ایران صیانت 

می کند، خللی وارد کند.
نشانه های مثبتی در مذاکرات وجود دارد

مشاور هیات ایرانی در مذاکرات وین نیز  با اشاره به اینکه نشانه های مثبتی در 
مذاکرات وجود دارد تاکید کرد که قضاوت در خصوص روند این مذاکرات زود 

است. 
محمد مرندی، تحلیلگر مسایل بین الملل که همراه تیم مذاکره کننده ایران در 
وین حضور دارد در گفت وگو با شبکه الجزیره گفت: ایران هیچ گونه موضوعی که 

پیش از این بر سر آن توافق کرده است را رد نمی کند.
وی در گفت وگو با این شبکه قطری تاکید کرد که طرف اروپایی در مذاکرات 

انعطاف نشان داده است.
مرندی خاطرنشان کرد: اگر واشنگتن و اروپا با مساله برداشتن تحریم های 
ایران موافقت کنند تهران نیز به تعهدات خود عمل خواهد کرد. واشنگتن باید 

در ابتدا تحریم های وضع شده علیه ایران را بردارد تا بعد از آن به توافق برسیم.
وی همچنین تاکید کرد: زود است که در خصوص روند مذاکرات وین قضاوت 

کنیم اما نشانه های مثبتی وجود دارد.
حالا امید به پیشرفت در مذاکرات جای خود را به سردرگمی میان اخبار ضد 
نقیض داده است که شاید نتوان به یقین گفت که چه رخدادی موجب شده 
تا خبر »آغاز کار عملی« جای خود را به »هیچ پیشرفتی« بدهد. گویی که 
حاضران پای میز مذاکره هنوز از مرحله محک یکدیگر و وزن کشی خارج نشده  
و همچنان به امید خروج خودروی طرف مقابل از جاده، بازی را ادامه می دهند. 
با توجه به آنکه تعطیلات سال نو میلادی از ۲۰ دسامبر یعنی 9 روز دیگر آغاز 
شده و وقفه نسبتا طولانی مدتی را در مذاکرات ایجاد خواهد کرد، روزهای آینده 
می تواند با علم مذاکره کنندگان بر اهمیت زمان برای تسریع در احیای برجام، 

پر خبر و شگفتی ساز شود. 

 این یکدستی قدرت ، کمکی به اصولگراها نمی کند. مانند زمان اصلاح طلب ها . 
در زمان خاتمی همه نهادها در اختیار اصلاح طلب ها بود و قوه قضاییه نیز با دولت 
آقای خاتمی همراهی می کرد اما نهایتا ، روند به نفع دولت نشد. این که لقمه را 
بزرگ بگیریم، هضم آن را مشکلی می کند. این همه قدرت را در اختیار گرفتن  ، 
نتیجه خوبی نخواهد داشت. باید با کار کارشناسی اقبال مردم را به دست آورد که 
امری غیر ممکن است.    محمد غرضی در آستانه ۸۰ سالگی است، روزگاری وزیر 
پست و تلگراف ایران بود که حالا دیگر از این وزارتخانه تنها نامی باقی مانده است. 
او سال های بسیاری را در دولت و نهادهای دیگر مشغول به کار بوده و به صراحت 
سخن میان فعالان سیاسی معروف است. غرضی حالا نقدهایی به دولت ابراهیم 
رئیسی دارد و بزرگترین ضعف او و کابینه انتخابی اش را کم اطلاعی از چگونگی 
باور است که   بر این  دولت مداری و ضعف تجربه کار اجرایی می داند. غرضی 
اقدامات دولت سیزدهم مورد اقبال اجتماعی قرار نگرفته و برای نمونه،  استقبال 
کم مردم از طرح مسکن ابراهیم رئیسی را مثال می زند و تاکید می کند در چنین 
شرایط اجتماعی موجود، احتمال موفقیت کابینه سیزده برای مهار الرچالش ها و 
چالش های ملی اندک است و حتی یکدست شدن قدرت هم نمی تواند ، مددکار 

آنان باشد. گفت وگوی محمد غرضی با خبرآنلاین را بخوانید:
دولت ابراهیم رئیسی ، حالا بیش از صد روز است مستقر شده.  عملکرد 

دولت سیزدهم را در مدت سپری شده چگونه می بینید؟
دولت ، هنوز در درس اول است و درس های دوم و سوم مانده و نمی توان از او 
املا گرفت. آقای رئیسی عضو دولت نبودند و تنها مشکلات دولت را شنیده اند و 
در حال یادگیری مشکلات دولت هستند. بنابراین در مقطع بیش از 1۰۰ روزی که 
از دولت رئیسی گذشته،  زمان مناسبی برای قضاوت کردن نیست. مشکل اصلی 
آقای رئیسی این است که همکارانش و کابینه او هم اکثرا  تجربه حضور در دولت  و 
سابقه وزارت ندارند. بنابراین تا برنامه های شان به مرحله حل مشکلات مردم برسد ، 

طول می کشد زیرا دولتمردان ، ابتدا باید کار کردن در دولت را یاد بگیرند.
پس شما به چینش کابینه نقد دارید. در مورد انتصابات فامیلی هم به 

رئیسی انتقادهای فراوانی شد ...
همین که آقای رئیسی در این زمینه خیلی صحبتی نکردند،  نشانه این است که 
این نوع گرفتاری ها برای دولت دردسر می شود. قاعدتا، اگر وزرا  و اعضای کابینه 
از قوم وخویشِ خودشان را سر کار بیاورند، به وجه و چهره دولت سیزدهم و حتی 
دولت های قبلی ، لطمه بزرگی خواهند زد زیرا مردم فکر می کنند دولت های پیشین 
نیز همین رویه را داشته اند و فامیل های خود را سر کار آورده اند و این نگاه منفی را 

به دولت های بعدی هم گسترش می دهند. 
رئیسی را رئیس جمهوری مستقلی می دانید؟

او در دوره رقابت های انتخابات ریاست جمهوری ، اصولگرا بودن خود را تایید 
و تکذیب نکرد.  اما او  سال های سال در دستگاه قضایی بوده و به همین دلیل 
دراصولگرایی ایشان شکی نیست و  این واقعیت حتی برای مردم عادی هم  احراز 

شده است.
برنامه ها و اقدامات دولت سیزدهم در حوزه معیشتی را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
بنده سال های سال در حوزه مسکن فعال بودم و سازمان نظام مهندسی را من 
تشکیل دادم. من از مطلع ترین افراد در حوزه مسکن هستم. فکر می کنم عزیزانی 

که راجع به مسکن صحبت می کنند، مسائل مسکن را نمی شناسند.
مردم از طرح نهضت ملی مسکن هم آن چنان استقبالی نکردند ...

مردم  طرف  از  اجتماعی  زمینه های  در  دولت  پیشنهادهای  از  کدام  هیچ  در 
استقبال نشده. در زمینه مسکن این عدم استقبال که روشن است و در موارد دیگر 
نیز به مرور زمان مشخص می شود که کارها و پیشنهادهای دولت کارشناسی نیست 

و از آنها استقبالی نخواهد شد.
برخی کارشناسان ، طرح مسکن ابراهیم رئیسی را ادامه دو دولت گذشته 

می دانند...
در دو دولت قبلی هم کار کارشناسی نشده بود. حالا هم ادامه  شعارهای آقای 

احمدی نژاد و آقای روحانی است و دیدید که هیچ کدام از آن طرح ها به نتیجه 
نرسید. قیمت مسکن از تورم بالاتر رفته است چرا که در ۸ سال گذشته به جمعیت 
اضافه شده و این جمعیت به ازدواج نزدیک شدند در حالی که ساختمانی ساخته 

نشده است.
ریشه بی اعتمادی مردم به طرح و برنامه های دولت  رئیسی چیست ؟ 

برای اینکه رئیس دولت و وزرا ، سابقه حضور در دولت را نداشتند. دولت یک واحد 
بزرگ اجتماعی  باسابقه است و یک یا دومیلیون نفری که در دولت بودند و فعالیت 
داشتند، دائما مشغول حل مسائل دولت بوده اند اما از آنها استفاده ای نشده است. 
دولت های هشت ساله در دور دوم، از مردم فاصله زیادی گرفته اند زیرا به ویژه در 
دوره اول فعالیت خود،اهداف و برنامه هایی را برجسته سازی و تبلیغ می کنند که 
پشت سد واقعیت های اجرایی می مانند، حالا  تکرار همین تجربه تاریخی را را در 

اوایل کار رئیسی شاهد هستیم.
ساختار قدرت حالا یکدست و در اختیار اصولگراهاست. این یکدستی 

چقدر به کمک آنها می آید؟
این یکدستی قدرت ، کمکی به اصولگراها نمی کند. مانند زمان اصلاح طلب ها . 
در زمان خاتمی همه نهادها در اختیار اصلاح طلب ها بود و قوه قضاییه نیز با دولت 
آقای خاتمی همراهی می کرد اما نهایتا ، روند به نفع دولت نشد. این که لقمه را 
بزرگ بگیریم، هضم آن را مشکلی می کند. این همه قدرت را در اختیار گرفتن  ، 
نتیجه خوبی نخواهد داشت. باید با کار کارشناسی اقبال مردم را به دست آورد که 

امری غیر ممکن است. 
یعنی برای حل مشکلات فعلی به اصولگراها امیدوار نباشیم؟

اصولگراها ، وظیفه بسیار بسیار بزرگی بر دوش دارند  و می بینیم که جریان 
اجتماعی هم خیلی از آنها استقبالی نمی کند. استدلال  من این است که با معیار 
قرار دادن وضعیت اجتماعی  و رویکرد مردم به دولت ، احتمال موفقیت دولت در  
حل ابرچالش ها و چالش های ملی ،تقریبا،  غیرممکن است. دولت باید مدیریت 
کند نه این که چون کلید خزانه را در اختیار دارد، فکر کند صاحب منابع مالی بی 
پایانی است و می تواند ، بی حساب و کتاب ولحرجی کند. اگر چنین کند،  اقبال 

عمومی را بیش از پیش از دست می دهد.
یعنی نباید منتظر اتفاق های خوب ماند؟

هنوز برای گفتن این حرف زود است. اجازه دهید یک سال بگذرد تا همه وزرا ، 
امتحان خود را به افکار عمومی پس دهند تا بتوان از کارنامه عملکرد آنان قضاوت 
واقع بینانه ای داشت. اما تا الان ، هنوز، دولت نتوانسته حرف و طرح کارشناسی 
جدیدی مطرح و نظر  و همراهی افکارعمومی را جلب کند .علت آن هم گفتم، آقای 
رئیسی تجربه کار در دولت را ندارد. روزنامه نگاران و مطبوعاتی ها هم دقت کنند تا 
زمانی که جریان اجتماعی از کارهای دولت حمایت نکرده ، مراقب  اخبار تولیدشده 
در دفتر وزرا باشند. حفظ استقلال مطبوعات مهم است ، به هرحال ،  مطبوعات ، 
جریانی اجتماعی هستند اما دولت یک جریان سیاسی است.بنابراین ، رسانه ای 
ها باید ارزیابی واقع بینانه ای از کارنامه دولت به مردم ارائه دهند تا به تبلیغ مناروای 

دولت ، متهم شوند.

محمد غرضی : 

دولت هنوز نتوانسته همراهی افکارعمومی را جلب کند
یکدست شدن قدرت برای اصولگرایان لقمه گلوگیر می شود

مهاجری فعال سیاسی اصولگرا: 
نباید جلوی اعتراضات مردمی گرفته شود

یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: دولت بعد از مدتی به این 
نتیجه خواهد رسید که مملکت داری سخت است و آیا باز 
هم میتوان شعار داد که دولت های قبل غرب گرا, غرب زده و 
وابسته بودند, بعد که سرها به سنگ بخورد مجددا روش هایی 
که به دولت  های قبل اجازه اجرا ندادند را در این دولت اجرا 
کنند  محمد مهاجری در گفت و گو با ایلنا، در باب فضای حاکم 
بر آینده مذاکرات احیای برجام و تاثیر این موضوع بر افزایش 
قیمت ارز و اینکه آیا دولت رییسی در ایام پایان سال توان 
مقابله با تبعات این موضوع بر بازار را خواهد داشت، گفت: 
هدف دولت ابراهیم رییسی از مذاکرات، بهبود وضع معیشتی 
نیست. نحوه ورود و شعارهایشان نشان می دهد که دل به 
مذاکرات برای رفع تحریم ها نبسته اند. برداشتم این است که 
نگاه دولت به شرق است و تصورشان این است که با افزایش 
میزان صادرات نفت خام به چین بتوانند مشکل ارزی کشور 
را حل کنند. بنابراین آنها به دنبال این هستند که قیمت ارز و 
ارزاق عمومی و قیمت بسیاری از کالاها را از طریق فروش نفت 

به چین حل کنند.
حتی یک صفحه از مانیفست اقتصادی ۷ هزار 

صفحه ای دولت رونمایی نکرده اند 
گفت:  سیزدهم  دولت  اقتصادی  برنامه های  درباره  وی   

به  مردم  برای  که  است  داده  قول هایی  کاغذ  روی  دولت 
صورت تئوریک توضیح داده نشده است؛ مثلا آقای رئیسی 
از آن ۷۰۰۰ صفحه ای که در انتخابات به عنوان مانیفست 
اقتصادی مطرح کردند حتی یک صفحه هم رونمایی نکردند و 
تا امروز دولت برنامه ای مطرح نکرده است ضمن اینکه افرادی 
که در مناصب اقتصادی هستند دیدگاه هایشان نه شفاف و 
نه منطبق بر هم است. از سوی دیگر ستاد اقتصادی دولت 
نه تنها تلاش چندانی را انجام نداده بلکه کارهایی هم که 
مطرح می کنند بیشتر شعار است، می گویند ما از بانک مرکزی 
استقراض نکردیم که حرفشان هم غلط نیست اما از بانک ها 
استقراض کردند که در نتیجه بانک ها هم بدهی های شان 
استقراض  واقع  در  است،  یافته  افزایش  مرکزی  بانک  به 

غیرمستقیم کردند.
وی ادامه داد:  از طرفی افزیش قیمت دلار و بسیاری از مواد 
غذایی و ارزاق و مواد اولیه نشان می دهد که دولت در 1۰۰ روز 
اول می توانست یک دوره طلایی موفقی داشته باشد. به نظرم 

دولت شجاعت کارهای سخت را ندارد.
معیشتی  تجمعات  برخی  به  اشاره  با  سیاسی  فعال  این 
در شهرهای مختلف گفت: من با هر رفتار خشونت آمیزی 
مخالفم. تحلیل من این است تجمعاتی که در سال 9۶ صورت 

گرفت توسط یک جناح سیاسی تدارک شده بود. در سال 
9۸ هم یک جناح سیاسی دیگر از آن بهره برداری کرد. امروز 
هم تجمعات مردمی در باب اعتراض به موضاعات مختلف را 
مشاهده می کنیم که ربطی هم به اصفهان ندارد گاهی روبروی 
مجلس هم این اعتراضات صورت می گیرد به نظرم نباید جلوی 
اعتراضات مردمی را گرفت باید اجازه داد مردم حرف هایشان 
داشته  حوصله  مردم  همه  نیستم  مطمئن  گرچه  بزنند.  را 
باشند برای رسیدن به خواسته هایشان تجمع کنند. خدا کند 

روش هایی که برای خواسته هایشان بیان می کنند روش های 
و  مجازی  فضای  در  حضور  تجمع،  چون،  مسالمت آمیزی 

مطرح شدن خواسته هایشان از فضای رسمی باشد.
نتیجه  این  به  مدتی  از  بعد  دولت  کرد:  تصریح  مهاجری 
خواهد رسید که مملکت داری سخت است و آیا باز هم می توان 
وابسته  و  غرب زده  غرب گرا،  قبل  دولت های  که  داد  شعار 
بودند، بعد که سرها به سنگ بخورد مجددا روش هایی که به 

دولت  های قبل اجازه اجرا ندادند را در این دولت اجرا کنند.

 رئیس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم گفت: به شدت نیازمندیم با جهان عرب 
و تسنن داد و ستد علمی داشته باشیم، بسیاری از کارهایی که در پژوهشگاه علوم و 
فرهنگ اسلامی تولید شده مورد علاقه و توجه اهل تسنن و نهادهای علمی جهان عرب 

قرار خواهد گرفت. 
حجت الاسلام والمسلمین احمد واعظی روز شنبه در آیین گرامیداشت هفته پژوهش 
و گشایش هفتمین نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی و فناوری دفتر تبلیغات اسلامی 
حوزه علمیه قم اظهار داشت: اگر چه انتشار مکتوب و نسخ قابل توزیع خود گامی 
مهمی است امّا بیش از این می توان از پژوهش ها فرآوری کرد و آنچه در فرآوری پژوهش 

باید نصب العین قرار بگیرد، فرآوری محتوایی و فرآوری در زمینه عرضه است.
وی ادامه داد: فرآوری محتوایی یا راهبردی به این معناست که از این پژوهش انجام 
شده یک نتیجه بگیریم که بتواند در حل مسائل کلان کشور مددکار باشد و اگر چه 
مجاری حل یک مساله مجاری تقنینی است اما قانون گذاران باید با توجه به یافته های 

علمی قانون گذاری کنند، از این رو خروجی پژوهش باید به قانون گذاری کمک کند 
همچنین گاهی وقت ها یک پژوهش می تواند در حوزه آسیب های اجتماعی مددکار 
باشد یعنی به فعالان آسیب های اجتماعی مدد علمی برساند و این فرآوری محتوایی یا 
راهبردی پژوهش ها می شود. وی افزود: بسیاری از فرآورده های پژوهش در دفتر تبلیغات 
قابلیت این را دارد که مورد استفاده راهبردی قرار بگیرد و بتواند در عینیت جامعه و در 

مسائل مربوط به حوزه نظام و اجتماع کاربست داشته باشد.
واعظی، شرط خروجی راهبردی از یک پژوهش را ارتباط با نهادهای مصرف کننده آن 
پژوهش ها و اشراف و آگاهی به معضل ها و مسائل آن حوزه پژوهش بیان کرد و گفت: 
اگر پژوهشگاه  دفتر تبلیغات با مراکزی چون مرکز پژوهش های مجلس و دیگر مراکز 
مطالعاتی مربوط به سیاست گذاری کلان کشور مثل مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ارتباط منطقی داشته باشد این تعامل ها منجر به آگاهی پژوهشگر در جهت دهی به 

موضوع پژوهش می شود که توانایی گره گشایی راهبردی داشته باشد.

وی همچنین ضلع دیگر پژوهش را فرآوری در عرضه دانست و گفت: امروزه به واسطه 
انقلاب تکنولوژی و رسانه ای زمینه های عرضه بسیار متنوع شده، از طرفی ذائقه ها تغییر 
کرده و از این تغییر باید استفاده و پژوهش را به نحوی فرآوری کنیم که گروه های متعدد 

مخاطب هم بتوانند بهره مند شود.
وی اظهار داشت: باید سعی کنیم فرآورده های پژوهش را در قالب های جدید فرآوری 
کنیم و مخاطب خودمان را منحصر نکنیم به عده ای محدودی که توانایی مطالعه 

کارهای چندین جلدی و حجیم را دارند.
 نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی و فناوری دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم از 
۲۰ تا ۲۵ آذر ماه به مدت یک هفته از ساعت ۸  الی ۲۰ در مرکز همایش های غدیر 

دایر است.
در حاشیه این آیین ضمن قدردانی از برگزیدگان پژوهش، از ۲۶۵ اثر چاپ اول از آثار 

پژوهشی و فناوری دفتر تبلیغات اسلامی رونمایی شد.

رئیس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم :

نیازمند داد و ستد علمی با جهان عرب هستیم
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آخرین وضعیت کرونا دراستان قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: در ۲۴ ساعت 
گذشته ۳۰ تَن مشکوک و یا با علائم قطعی ابتلا به کرونا توسط اورژانس مراکر درمانی قم مورد پذیزش 
قرار گرفتند. به گزارش عصر شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر در 
گفت وگویی اظهار داشت: در شبانه روز منتهی به بیستم آذرماه، ۲۲ بیمار کرونایی در بیمارستان های 
قم بستری شدند.وی ترخیص 11 تَن که طی روزهای گذشته بستری شده بودند را نیز مورد توجه 
قرار داد و گفت: هیچ مورد فوتی کرونا مثبت در این روز گزارش نشده است. رئیس علوم پزشکی قم 
کل بیماران کرونایی بستری در استان را 1۲۶ تَن ذکر کرد و گفت: ۲۰ تَن از این بیماران در بخش 
مراقبت های ویژه نگهداری می شوند.قدیر افزود: از 1۸۰ آزمایش کرونای انجام شده، نتیجه 1۶ مورد 
مثبت شد.وی همچنین بیان کرد: از ابتدای اجرای طرح واکسیناسیون همگانی کرونا در قم یک 

میلیون و ۴۰1 هزار و ۶۰1 دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده است.

میزان افزایش حقوق کارمندان اعلام شد 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس درباره میزان افزایش حقوق سال آینده کارمندان توضیح داد.  
جعفر قادری در پاسخ به این پرسش که در حال حاضر چه برنامه ای از سوی دولت برای افزایش 
حقوق در سال آینده پیش بینی شده است؟ اظهار داشت: سقف بودجه سال آینده در حدود 1۲۵۰ 
هزار میلیارد تومان تعیین شده است.وی افزود: افزایش حقوق ها در سال 1۴۰1 در یک بازه ۶ تا ۲۸ 
درصدی رخ خواهد داد که متوسط آن را 1۰ درصد اعلام کرده اند.عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
تصریح کرد: سهم فروش نفت از ۲۳۰ هزار میلیارد تومان در سال جاری به حدود ۴۰۰ هزار میلیارد 

تومان افزایش یافته است و درآمدهای مالیاتی در سال آینده ۷۰ درصد رشد دارد.

 وزیر اطلاعات با آیت الله جوادی آملی دیدار کرد
وزیر اطلاعات روزشنبه در سفر به قم با آیت الله جوادی آملی و حجت الاسلام والمسلمین محمود 
رجبی رییس موسسه آموزشی پژوهشی امام خمینی )ره( دیدار کرد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
وزارت اطلاعات، حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل خطیب در این دیدارها با بیان گزارشی از 
آخرین وضعیت کشور، اقدامات جهادی دولت مردمی سید ابراهیم  رییسی رییس جمهور برای بهبود 

اقتصاد کشور و اصلاح وضعیت معیشتی مردم را ارائه کرد.

همسر استاد جمشید مشایخی درگذشت 
 گیتی رئوفی )معلم بازنشسته و همسر جمشید مشایخی( صبح روز ۲۰ آذر ماه در یکی از بیمارستان 
های تهران درگذشت. ، مهرتاش مهدوی از دوستان و نزدیکان خانواده جمشید مشایخی )بازیگر 
فقید( این خبر را در تماس با ایسنا تایید کرد.همسر جمشید مشایخی که چند ماه قبل به همراه 
فرزندش نادر مشایخی به کرونا مبتلا شده بود، از این بیماری بهبود یافت اما در چند هفته اخیر 
به دلیل عوارض کرونا در بیمارستان بستری شد و از دنیا رفت. او متولد 1۳1۵ بود و در ۸۵ سالگی 

درگذشت.

تهران گران ترین پایتخت املاک دنیاست
 اسماعیل حسین زهی نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس با اشاره به قیمت گذاری های نجومی 
در بازار مسکن بیان کرد: متاسفانه بر اساس آمار و ارقام گران ترین پایتخت جهان در بحث مسکن، 
شهر تهران می باشد. عده ای که در بازار بورس بخشی از سرمایه خود را از دست داده اند امروز مابقی 
سرمایه خود را با نگاه سرمایه ای به بازار مسکن آورده اند. بنگاه های املاک نیز نقش موثری در قیمت 

گذاری های نجومی املاک به ویژه در شهر تهران دارند. 

طارمی، اسکوچیچ را فالو کرد 
 مهدی طارمی بعد از گفتگویی که روزشنبه با سرمربی کروات تیم ملی داشت، او را فالو کرده تا 
مشخص شود اختلافات تمام شده است.اکنون اما مهدی طارمی در گفتگویی تلفنی با سرمربی تیم 
ملی به حواشی ها و اختلاف ها پایان داده است. در این گفتگو طرفین ماجرا را در نهایت پایان دادند 

و با این شرایط به نظر می رسد باید در انتظار بازگشت ستاره ایرانی تیم پورتو به اردوی تیم ملی بود.

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم :

ایمن سازی کارگاه های ساختمانی و اثرسنجی 
ترافیکی ساختمان ها نظام مند می شود

گفت:  قم  شهر  اسلامی  شورای  حمل ونقل  و  عمران  کمیسیون  رئیس 
فرآیند مدونی برای افزایش ایمنی کارگاه های ساختمانی و بررسی اثرگذاری و 
عارضه سنجی ترافیکی برای ساختمان های بزرگ تدوین می شود تا این موارد 

قاعده مند و نظام مند شوند.
و  عمران  کمیسیون  جلسۀ  برگزاری  به  اشاره  با  دهناد  محمدحسین  سید 
تخصصی  گروه  اعضاء  و  رئیس  حضور  با  شهر  اسلامی  شورای  حمل ونقل 
مهندسان ترافیک سازمان نظام مهندسی استان قم، معاون و مدیران معاونت 
حمل ونقل و ترافیک و مدیران معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم، اظهار 
از ظرفیت مهندسان  استفاده  به ویژه  موارد مختلف  به  این جلسه  داشت: در 
دارای پروانۀ اشتغال به کار در حوزۀ حمل ونقل سازمان نظام مهندسی برای رفع 

مشکلات ترافیکی شهر تأکید شد.
عارضه سنجی  برای  همکاری  زمینه های  جلسه،  این  در  اینکه  بیان  با  وی 
ظرفیت  از  استفاده  با  معابر  هندسی  شبیه سازی  و  ساختمان ها  ترافیکی 
مهندسان موردبررسی قرار گرفت، افزود: یکی از موارد موردبررسی، ایمن سازی 
محدودۀ مجاور کارگاه های عمرانی و ساختمانی بر اساس شیوه نامه های وزارت 

کشور بوده است.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: باید 
شیوه نامۀ ترافیکی برای ساختمان های بزرگ، فعالیت های عمرانی و حفاری ها 

در سطح شهر طراحی و تدوین شود و پیمانکاران نیز ملزم به رعایت آن باشند.
وی یادآور شد: اخیراً در سازمان نظام مهندسی پیش نویس مبحث ۲۳ مقررات 
ملی ساختمان تهیه شده است که در آن به مباحثی چون اثرسنجی ترافیکی 
این  و دیگر مباحث کاربردی در  ترافیکی حین ساخت  ساختمان ها، ضوابط 

زمینه، مانند نرخ جذب سفر اشاره شده است.
کرد:  تصریح  کارگاهی  محیط های  ایمن سازی  اهمیت  به  اشاره  با  دهناد 
فرآیند مدونی برای افزایش ایمنی کارگاه های ساختمانی و بررسی اثرگذاری و 
عارضه سنجی ترافیکی برای ساختمان های بزرگ تدوین می شود تا این موارد 

قاعده مند و نظام مند شوند.
  

مدیر مرکز کنترل ترافیک شهرداری قم خبر داد؛

تخلفات رانندگی تحت کنترل 
دوربین های نظارتی هوشمند

روی  بر  هوشمند  نرم افزار  نصب  از  قم  شهرداری  ترافیک  کنترل  مرکز  مدیر 
دوربین های نظارتی در شهر قم خبر داد.

وحید برزویی یکی از برنامه های مرکز کنترل هوشمند ترافیک شهرداری قم را 
استفاده بهینه از زیرساخت های موجود اعلام کرد و اظهار داشت: در سال های 
گذشته زیرساخت های مناسبی در حوزه هوشمند سازی ترافیک در شهر قم 

اجراشده که باید با برنامه ریزی دقیق از آن استفاده بهینه ای شود.
وی هوشمند سازی دوربین های نظارتی را یکی از برنامه های این مرکز عنوان 
کرد و افزود: در حال حاضر اعمال قانون با دوربین های نظارتی توسط اپراتور 
انجام شده و پلیس به صورت دستی برای رانندگان متخلف جریمه صادر می کند.
مدیر مرکز کنترل ترافیک شهرداری قم ادامه داد: با نصب نرم افزار هوشمند بر 
روی دوربین های نظارتی، سوژه های تخلف به صورت اتوماتیک شناسایی شده و 

نیاز به حضور اپراتور پشت دوربین های نظارتی نخواهد بود.
وی از برنامه ریزی برای ثبت حداکثری تخلفات توسط هوش مصنوعی بر روی 
دوربین ها نظارتی خبر داد و گفت: امروز ثبت تخلف در دوربین ها فراتر از سرعت 
غیرمجاز و ورود به محدود طرح ترافیک بوده و از شهروندان می خواهیم با رعایت 

قوانین ایمنی معابر را تضمین کنند.
برزویی اذعان کرد: هوشمند سازی دوربین ها باهدف افزایش ایمنی در معابر 
بوده و از طریق اعمال قانون به موقع، امیدواریم بتوانیم در کمترین زمان شاهد 
رعایت  و  قانونمندی  به سمت  و حرکت  ترافیکی شهروندان  رفتارهای  اصلاح 

قوانین باشیم.
  

مدیر منطقه سه شهرداری قم تاکید کرد؛

لزوم ورود جدی تر دولت برای 
ساماندهی بافت فرسوده 

مدیر منطقه سه شهرداری قم با اشاره به وجود ۲۷۰ هکتار بافت فرسوده در 
منطقه سه قم، گفت: این موضوع سبب شده عرض خیابان ها کم و سرانه های 

آموزشی و فضای سبز به درستی تعبیه نشود.
مهرداد روحانی وزیری با اشاره به اهمیت ساماندهی بافت فرسوده شهری 
اظهار داشت: وجود ۲۷۰ هکتار بافت فرسوده در منطقه ۳ ازجمله دغدغه هاست 
و این موضوع سبب شده عرض شوارع کم و سرانه های آموزشی و فضای سبز 

به درستی تعبیه نشود.
باید  و  داشته  نیاز  جمعی  همت  فرسوده  بافت  نوسازی  اینکه  بیان  با  وی 
شهرداری  کرد:  ابراز  گیرد،  صورت  آن  ساماندهی  برای  دولتی  کمک های 
تخفیف های ویژه ای برای نوسازی بافت فرسوده در نظر گرفته و تقریباً عوارض 

رایگان است.
مدیر منطقه سه شهرداری قم، یکی از مشکلات منطقه را کمبود فضای سبز 
محلی دانست و اذعان کرد: برای توسعه فضای سبز به ویژه در محلات متراکم نیاز 

به تملک داریم که از راه های مختلف در حال پیگیری هستیم.
وی ساماندهی بافت فرسوده را نیاز به اقدامات جهادی و گسترده برای ایجاد 
تحول برشمرد و یادآور شد: منطقه سه یکی از مناطق پرتراکم و پرجمعیت شهر 
بافت  از ساختمان های  قم است که به علت وجود مشکلات فراوان، بسیاری 

فرسوده آن در معرض تخریب قرار دارند.
روحانی وزیری با تأکید بر اینکه شهرداری به تنهایی نمی تواند بافت فرسوده 
شهری را ساماندهی کند، گفت: دستگاه های دولتی و دیگر نهادها باید برای 
ساماندهی وضع فعلی بافت فرسوده ورود جدی داشته باشند، چراکه مشکلات 
این بافت سبب کاهش ارائه خدمات مختلف به ویژه در حوزه ایمنی به شهروندان 

شده است.
 

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم :

پنجمین جشنواره “شهر نگار قم” 
برگزار می شود

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم از برگزاری پنجمین جشنواره شهر 
نگار قم خبر داد.

سید محمد موسوی با اشاره به اهمیت مشارکت مردم در توسعه شهر اظهار 
داشت: برای داشتن شهری پویا و شهروندانی مسئولیت پذیر در مقابل شهر، 

نیازمند تشویق مردم در مشارکت در مدیریت شهری هستیم.
داشت:  اظهار  و  داد  خبر  قم  شهر  نگار  جشنواره  پنجمین  برگزاری  از  وی 
و  شهری  منظر  در  هنری  شاخص های  ارتقاء  باهدف  قم  نگار  شهر  جشنواره 
دوره  پنجمین  برای  امسال  شهری  فضاهای  زیباسازی  و  بصری  ساماندهی 
به گفته سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم، پنجمین  برگزار می شود. 
دوره جشنواره شهر نگار قم برای جداره های شهری در جهت  تأمین طرح های 

دیوارنگاری و نقاشی دیواری مدارس با موضوع “ماه و مهر” برگزار می شود.
موسوی منش شرایط شرکت در جشنواره را بیان کرد و گفت: فراخوان فقط 
در بخش طراحی بوده و شامل بخش اجرا نمی شود و اجرای آثار بعد از برگزاری 

فراخوان توسط کمیته فنی و هنری سازمان تصمیم گیری و واگذار می شود.
وی ادامه داد: مالکیت طرح پس از خرید با سازمان زیباسازی بوده و تعدد 
اجرا و نحوه جانمایی و همچنین تمامی حقوق معنوی و مادی آثار برای سازمان 
زیباسازی شهرداری خواهد بود و همچنین رعایت کلیه قوانین مربوط به حق 
تألیف و طراحی اثر بر عهده فرستنده  آثار بوده و پاسخگویی به کلیه قانونی آن بر 

عهده ارائه کنندگان آن  است.

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم خبرداد:

 بازسازی غیر اصولی ساختمان در قم حادثه آفرید
سخنگوی سازمان آتش نشانی  

ایمنی شهرداری قم  و خدمات 
از وقوع حادثه ریزش آوار و نجات 
این  در  شده  محبوس  نفر  سه 

حادثه خبر داد.
حمید کریمی با اشاره به وقوع 
حادثه ریزش آوار در کوچه شماره 
1۰ خیابان نیروی هوایی اظهار 
اعلام  از  بعد  بلافاصله  داشت: 
وقوع حادثه، عوامل آتش نشانی 
در محل حاضر و عملیات نجات 

و آواربرداری آغاز شد.
وی با بیان اینکه سه نفر محبوس شده در این ریزش آوار نجات یافتند، ابراز کرد: هشت دستگاه 

خودروی آتش نشانی و ۳۰ آتش نشان به محل حادثه اعزام شده بود.
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم یادآور شد: با تلاش عوامل آتش نشانی، 

هر سه مجروح این حادثه نجات و به عوامل اورژانس جهت اعزام به مراکز درمانی تحویل داده شد.
عاون امداد ونجات جمعیت هلال احمر استان قم  نیزاز رهاسازی ۳ مصدوم در ریزش آوار ساختمان 

مسکونی توسط تیم واکنش سریع خبر داد.
هادی سلیمی با اشاره به جزییات این حادثه اظهار کرد: طی تماس سازمان آتش نشانی با مرکز 
کنترل و هماهنگی عملیات هلال احمر استان قم در ساعت 1۳:۰۵ امروز مبنی بر ریزش آوار ساختمان 
مسکونی در خیابان نیروی هوایی قم، تیم واکنش سریع و یک تیم انست به همراه دو قلاده سگ زنده 
یاب بلافاصله به محل حادثه اعزام شدند. وی افزود: نیروهای عملیاتی فورا به محل حادثه رسیدند و 

اقدام به ارزیابی اولیه و تثبیت صحنه حادثه کردند.

 سرپرست پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم خبرداد:

دستگیری ۳ قاچاقچی حین جابجایی مواد افیونی 
سرپرست پلیس مبارزه با مواد مخدر استان با اشاره به دستگیری ۳ قاچاقچی مواد افیون در قم، از 

کشف ۸ کیلوگرم تریاک در این رابطه خبر داد 
سرهنگ حسن هاشم نیا اظهارداشت: در پیگیری های اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
مشخص شد یک نفر قاچاقچی با یک دستگاه کامیون از یکی از استان های جنوبی قصد انتقال یک 

محموله مواد افیونی را به قم داشته بنابراین موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.
وی افزود : طی هماهنگی های قضائی مأموران به محل مورد نظر در محور "قم – کاشان" اعزام و با 

کنترل تردد خودروهای عبوری خودرو مذکور را شناسایی کردند.
سرپرست پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم اضافه کرد: در ادامه مشاهد شد خودرو کامیون در مسیر 
متوقف و در حال جابجایی مواد به یک دستگاه خودرو پراید است که با حضور پلیس راننده و سرنشین 
کامیون و راننده پراید دستگیر و ۸ کیلو و ۲۰۰ گرم تریاک و همچنین مقادیری هروئین، شیشه و آلات 
استعمال مواد مخدر کشف شد. سرهنگ هاشم نیا گفت: در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل 

شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف بیش از هزار فشنگ برنو
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف یک هزار و ۲۰ عدد فشنگ برنو و دستگیری ۲ قاچاقچی در 

محور مواصلاتی "قم-اراک" خبر داد. 
سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: مأموران یگان امداد حین انجام مأموریت در جاده "قم-اراک" یک 

دستگاه خودرو پژو ۴۰۵ را با پلاک مخدوش مشاهده و جهت توقیف آن وارد عمل شدند.
وی افزود: در ادامه راننده با مشاهده مأموران قصد متواری شدن داشته که با تیراندازی مأموران مواجه 

و خودرو متوقف شده که در بازرسی از پژو، یک هزار و ۲۰ عدد فشنگ برنو کشف و متهم دستگیر شد.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای 

انجام  مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم مطرح کرد :

حمایت ویژه کمیته امداد از ازدواج و اشتغال جوانان 

طرح:محمدعلی رجبی

صحبت های نسنجیده یک جوان!

 استاندار قم در سفر به بخش خلجستان بر تسریع در حل مشکلات مردم به عنوان 
اولویت اصلی مدیران تاکید کرد. 

براساس این گزارش ،سید محمد تقی شاهچراغی در ادامه حضور میدانی خود به 
شهرستانها و بخش های استان روز جمعه در بخش خلجستان حضور یافت.استاندار قم در 
ابتدای این برنامه یک روزه، از پروژه احداث پل غیر همسطح سه راهی باغیک - دستجرد 
بازدید نمود و با تاکید بر اهمیت تسریع در انجام فرآیندهای عملیاتی این پروژه، اظهار کرد: 
سهولت در رفت و آمد اهالی منطقه و کاهش تصادفات و خطرات از آثار مهم احداث این 
پل است.  شاهچراغی هم چنین در بازدید از روستای عیسی آباد بخش خلجستان ضمن 
دیدار با اهالی و بازدید از طرح گسترش امامزاده زکریا )ع( در این روستا، تصریح کرد: توجه 
به طرح های فرهنگی و زیارتی یکی از اولویت های اصلی مسئولان در راستای توسعه 
متوازن استان می باشد. وی در ادامه حضور خود، ضمن دیدار با اهالی روستای وشاره، 
برخی مشکلات مردم روستا را نیز مورد بررسی قرار داد. آرمان های شهدا، فداکاری و ایثار 

خانواده شهیدان چراغ راه خدمت به مردم و نظام است 
لزوم اشاعه فرهنگ ایثار و شهادت در بین نسل جوان

استاندار قم در دیدار با خانواده شهید صحرانورد در روستای وشاره و خانواده شهید دده 
بیگی در شهر دستجرد، با تاکید بر ضرورت ادامه مسیر و راه شهدا ، گفت: آرمان های 

شهدا، فداکاری و ایثار خانواده شهیدان چراغ راه خدمت به مردم و نظام است.

وی با تاکید بر اهمیت توجه به فرهنگ ایثار و شهادت و لزوم اشاعه این فرهنگ در بین 
نسل جوان، افزود: تهیه فهرست جامعی از وصیت نامه شهدا در هر بخش و روستا و قرائت 
این وصیت نامه ها در مجامع عمومی همچون نماز جمعه در انتقال آرمان های شهدا به 
نسل آینده موثر خواهد بود. مشکلات واگذاری زمین در کوی گلستان شهر دستجرد از 
دیگر موضوعات مورد توجه استاندار در این سفر بود که طی حضور آقای شاهچراغی در 
این شهر و پس از ادای احترام به شهدا در یادمان شهدای گمنام شهر دستجرد، مورد 
بحث و بررسی قرار گرفت و استاندار قم دستورات لازم مبنی بر تسریع در اقدامات قانونی و 

استفاده از ظرفیت های ملی و استانی در این مورد را صادر کرد.
شهر  جمعه  نماز  سیاسی  عبادی  مراسم  و  دستجرد  شهر  اعظم  مسجد  در  حضور 
دستجرد، بازدید از مدرسه علمیه سجادیه دستجرد و حضور میدانی در شهرک گلخانه ای 

رزبند این بخش از جمله برنامه های استاندار قم در این سفر بود.
راهکارهای عملی ممکن برای حل مشکل آب احصاء شود 

استاندار قم همچنین در جلسه شورای اداری بخش خلجستان که در محل بخشداری 
با اشاره به اهمیت حل مشکل آب در بخش های روستایی، اظهار کرد:  برگزار شد، 
راهکارهای عملی ممکن احصاء شود و با اخذ نظرات کارشناسان و استفاده از ظرفیت 

معتمدین محلی در زمینه حل این معضلات اقدام شود.
شاهچراغی همچنین با بیان مشکلات حوزه مسکن، ادامه داد: از ظرفیت های اراضی 
ملی و طرح جهش تولید مسکن در روستاها استفاده شود تا این مشکل نیز برطرف شود.

موضوع کمبود پزشک و خدمات سرپایی حوزه بهداشت و درمان نیز از جمله مسائل 
مورد تاکید استاندار قم بود، که مقرر شد تا دانشگاه علوم پزشکی و مرکز بهداشت استان در 

این زمینه حداقل نیازهای بخش را تامین کنند.
تامین نیازهای ضروری و اساسی مردم اولویت است 

نماینده عالی دولت در استان همچنین به حضور جمعیت های فصلی در این منطقه 
اشاره کرد و گفت: تامین نیازهای ضروری ساکنین محلی باید مورد توجه قرار گرفته و نیز 

ایجاد بستر های گردشگری مطابق با اقلیم و فضای فرهنگی قم بایستی مورد نظر باشد.
وی در پایان با اشاره با اینکه تامین نیازهای ضروری و اساسی مردم اولویت است، خاطر 
نشان کرد: مدیران وظیفه دارند در این مسیر گام های موثر بردارند و از ظرفیت های مردمی 
نیز در این راه استفاده کنند. در این جلسه مسائل و مشکلات منطقه توسط بخشدار 

خلجستان مطرح و تصمیماتی با حضور استاندار اتخاذ و دستورات لازم داده شد.

استاندار قم تاکید کرد :

حل مشکلات مردم اولویت اصلی مدیران 

 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: عملیات احداث و راه اندازی 
سایت تخصصی پسماند ویژه و صنعتی این استان درفاز نخست تقریبا به اتمام 

رسیده و به زودی آماده پذیرش می شود. 
سید رضا موسوی مشکینی در سخنانی اظهار داشت: سایت پسماند صنعتی قم 
همزمان با روز جهانی زمین پاک در روز دوم اردیبهشت ماه سال جاری در زمینی به 

مساحت بیش از ۵ هکتار فعالیت خود را آغاز می کند.
وی با بیان اینکه برخورداری از سایت های استاندارد پسماندهای ویژه و صنعتی و 
پزشکی در مدیریت و پیشگیری از آلودگی های خطرناک زیست محیطی بسیار مهم 
و مؤثر است، خاطرنشان کرد: قم به زودی جزو معدود استان های بهره مند از سایت 

تخصصی پسماند صنعتی خواهد بود.
وی با اشاره به برنامه ها و اقدامات انجام گرفته درفاز نخست این پروژه، تصریح 
کرد: با وجود برخی محدودیت ها و موانع تاکنون اقدامات لازم جهت پذیرش پسماند 
از جمله دیوارکشی و احداث سلول های لندفیل و محل دپوی روباز و سرپوشیده 
پسماندها انجام شده است. موسوی مشکینی با اشاره به حفر چاه های پایشی و 
گمانه در داخل سایت پسماند صنعتی، از نظارت و پایش مستمر این اداره کل و 
ارگان های مرتبط بر عملکرد این سایت خبر داد و گفت: امیدواریم با راه اندازی این 
سایت و نظارت دقیق دستگاه های ذیربط، تخلیه پسماندهای ویژه و صنعتی در 

مراتع و حاشیه جاده ها و رودخانه های استان از سوی متخلفان به حداقل برسد.

مدیرکل محیط زیست استان قم:

سایت پسماند صنعتی قم به زودی فعال می شود

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان 
و  ازدواج  از  امداد  کمیته  اینکه  بر  تاکید  با  قم 
اشتغال جوانان به صورت ویژه حمایت می کند، 
گفت: اولویت نخست ما در حوزه اشتغال، ارتقای 
مهارت های دانشجویان و فعال سازی ظرفیت های 
آن هاست چراکه بین علم و عمل نباید فاصله ای 

ایجاد شود.
محسن مسعودیان راد ظهر روزشنبه در همایش 
سالن  در  که  رسانه  و  نرم  جنگ  افسر  دانشجو، 
اجتماعات شهید نبی لو مجتمع فرهنگی حضرت 
معصومه)س( برگزار شد، ضمن گرامیداشت روز 
دانشجو اظهار کرد: دانشجویان پرچم داران علم 
و ادب و فرهنگ و فرزندان نخبه امام خمینی)ره( 
هستند که قرار است پرچم انقلاب اسلامی را بر 

دوش بگیرند.
وی با بیان اینکه شأن دانشجو تمرکز بیشتر در 
حوزه اندیشه و تفکر است، عنوان کرد: دانشجو با 
تمرکز و تلاش خود باید به سلاح علم و دانش مجهز 

شود.
باید به روز  اینکه دانشجوی امروزی  با بیان  وی 
باشد و به روز فکر کند، عنوان کرد: دانشجو باید 

بتواند  و  باشد  خود  زمان  شرایط  به  نسبت  آگاه 
زمان خود را مدیریت کند که این از شرایط مهم 

دانشجوی ولایی و ارزشی است.
مسعودیان راد ادامه داد: برخی فکر می کنند که 
باید همیشه در فقر بمانند درحالی که تحول نیاز هر 
انسان است و ما در زمینه اشتغال به ویژه اشتغال 
بهره مند خواهیم  از همه ظرفیت ها  دانش بنیان 

شد.
وی با بیان اینکه هر کسی در هر رشته و تخصصی 
مورد حمایت قرار می گیرد، عنوان کرد: دانشجو 
باید برای به نمایش گذاشتن و تکامل استعداد خود 
تلاش کند و صندوق توسعه نیز اعتبارات مطلوبی 
کارهای  ویژه  به  استعدادها  از  حمایت  برای  را 

کارآفرینی در سطح کلان درنظر گرفته است.
دانشجویان از امروز باید به دنبال اشتغال و 

کارآفرینی باشند 
مدیرکل کمیته امداد استان قم خاطرنشان کرد: 
ما باید بتوانیم دانش را در عرصه عمل بکار بگیریم 
و به تکنولوژی های جدید برسیم تا بتوانیم در سطح 
تاثیرگذار  جهان  حتی  و  استان  از  فراتر  و  استان 
باشیم و در این راستا هر ایده و تفکری حمایت 

خواهد شد.
و  ازدواج  از  امداد  کمیته  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
اشتغال جوانان به صورت ویژه حمایت می کند، 
عنوان کرد: اولویت اول ما در حوزه اشتغال، ارتقای 
مهارت های دانشجویان و فعال سازی ظرفیت های 
آن هاست چراکه بین علم و عمل نباید فاصله ای 

ایجاد شود.
مسعودیان راد با اشاره به اینکه دانشجویان از امروز 
باید به دنبال اشتغال و کارآفرینی باشند، عنوان 
کرد: این قشر از یک شأن متفاوت برخودار است به 
همین علت ما تلاش می کنیم تا سرانه دانشجویان 

را در کمیته امداد ارتقا دهیم.
در این همایش سواد رسانه ای و فضای مجازی 
به  دانشگاهی  برجسته  اساتید  از  یکی  توسط 
دانشجویان آموزش داده شد و حاضرین در مراسم، 

مدرک معتبر این دوره را دریافت خواهند کرد.
برتر  و  نخبه  دانشجویان  همایش  این  پایان  در 
تحت حمایت کمیته امداد استان قم در زمینه های 
علمی و ورزشی تجلیل شدند و مدیرکل استان با 
سعه صدر به سوالات دانشجویان پاسخ داد و دستور 

فوری رسیدگی به آنها را نیز صادر کرد.

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم خبرداد:

حمایت ماهانه دانشجوی قمی از ۱۰۰ فرزند محسنین 
کمیته  مردمی  مشارکت های  توسعه  معاون 
امداد استان قم گفت :دانشجوی قمی حمایت 
ماهانه  پرداخت  با  را  فرزند محسنین  از 1۰۰ 
۵۰۰ هزار ریال به حساب فرزندان معنوی خود 

بر عهده گرفت. 
با اشاره به پوشش  سید محمدرضا میره ای 
دانشجوی  یک  توسط  محسنین  فرزند   1۰۰
جوان قمی اظهار کرد: این یک حامی نیکوکار 
که خودش دانشجو و در حال تحصیل است 
را  خداپسندانه  کار  این  انجام  از  خود  هدف 

رضایت خداوند عنوان کرده و خواسته است 
که نامش برده نشود. او افزود:این دانشجوی 
قمی حمایت از  1۰۰ فرزند محسنین تحت 
حمایت کمیته امداد استان را با پرداخت  ماهانه 
۵۰۰ هزار ریال به حساب هر کدام از فرزندان 
معنوی خود بر عهده گرفت.  او با بیان این که 
شروع این کار خیر در فضایی بسیار صمیمی 
اتفاق افتاده است، ادامه داد: این جوان قمی 
که با یکی از کارشناسان ستاد اجرایی اکرام ایتام 
استان قم دوستی قدیمی دارد پس از آشنایی 

کامل با طرح با اشتیاق فراوان از آن استقبال 
دانشجوی  این  کرد:  اضافه  میره ای  می کند. 
جوان با الگوگرفتن از حضرت زینب )س( در 
حمایت از کودکان بی پناه کاروان کربلا اقدام 
به حمایت 1۰۰ نفر از فرزندان محسنین تحت 
است.  کرده  قم  استان  امداد  کمیته  حمایت 
معاون توسعه مشارکت های مردمی از مردم خیر 
استان خواست در صورت تمایل به مشارکت در 
این طرح الهی عدد 1 را به سامانه پیام کوتاه 

۳۰۰۰۳۳۳۳۲۵ ارسال کنند.


